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مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم مطرح کرد؛

قم، جزو دو استان برتر 
حوزه تعاونی ها

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم هشدارداد:

عرضهخارجازشبکهنانمساویباابطالپروانهنانوایی

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

فوت۱۴۱ نفر در تصادف های محورهای برون شهری
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در جلسه ویژه ستاد کرونا دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید شد؛

لزوم استفاده از ماسک
و رعایت دستورات بهداشتی

عادی انگاری کرونا در قم نگران کننده است
با توجه تبدیل وضعیت کرونایی استان قم از رنگ آبی، به 
رنگ زرد، جلسه ویژه ستاد کرونا دانشگاه علوم پزشکی 
قم پیش از ظهر روز شنبه برگزار شد. به گزارش ایمان،این 
جلسه به ریاست دکتر مصری رئیس دانشگاه علوم پزشکی 

اروجی مدیرکل مدیریت حوادث  با حضور مهندس  و  قم 
غیرمترقبه استان قم و همچنین معاونین دانشگاه علوم 
پزشکی و روسای مراکز درمانی قم برگزار شد. در این جلسه 
مباحث مربوط به حوزه بهداشت و جلوگیری از گسترش 

مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم گفت: قم، 
جزو دو استان برتر حوزه تعاونی ها در کشور است.  وحید 
وزیری راد در گفت وگویی با اشاره به اینکه در حوزه تعاونی ها 

ارزیابی ها  کرد:  اظهار  هستیم،  کشور  برتر  استان  دو  جزو 
سازمان های  و  خانه  وزارت  توسط  موضوع  این  رتبه بندی  و 
نظارتی انجام می شود. وی با بیان اینکه دو هزار و ۲۴ تعاونی 

  

 مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم از بهره برداری نخستین 
دبستان استثنایی شهر پردیسان قم با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان خبر 
داد. احمدرضا اجتهادی با اشاره به بهره برداری نخستین دبستان استثنایی 
شهر پردیسان قم اظهار داشت: دبستان استثنایی حسین مسعودیان با ۱۲ 
کلاس درس ،۱۲ فضای اداری و جانبی، ۳ فضای آزمایشگاهی و کارگاهی، اتاق 

بازی، فضای ورزشی و نمازخانه با زیربنای ۱۷۰۰ مترمربع احداث شده است.

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم از جلوگیری از ورود کودهای 
یارانه ای به بازار سیاه خبر داد.  حسین زند در گفت و گویی، از جلوگیری از ورود 
کودهای یارانه ای به بازار سیاه خبر داد و عنوان کرد: در راستای دستورالعمل 
کنترل و نظارت بر تولید و توزیع کودهای شیمیایی یارانه ای در فرآیند پایش بازار، 
بازدید از شرکت های تولیدکننده کودهای شیمیایی و شبکه های رسمی توزیع 
کود در سطح استان توسط کارشناسان شرکت خدمات حمایتی ،جهاد کشاورزی، 

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم  خبرداد:
بهره برداری از نخستین دبستان استثنایی پردیسان 

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم  خبرداد:
جلوگیری از ورود کودهای یارانه ای به بازار سیاه 

41
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آیت الله اعرافی در دیدار رئیس سازمان جهادکشاورزی استان قم:

نسل جوان را با عرصه کشاورزی و دامداری آشنا کنید

رئیس دانشکده علوم اجتماعی علامه طباطبایی : 
عوامل نارضایتی مردم باید 

شناسایی و از بین برد
 رئیس دانشکده علوم اجتماعی 
دانشــگاه علامه طباطبایی گفت: 
باید رویــه هــا و فرایند هایی که در 
سازمان ها، اساســا عامل اعتراض 
مردم هستند را شناسایی و از بین 
برد. ابتدا بایــد ببینیم افراد تحت 
چه فشاری هستند و در واقع باید 
موضوعاتی را شناســایی کنیم که 
نارضایتی مردم را تشدید می کنند .

سید مصطفی هاشمی طبا :
سیاست های داخلی و خارجی 

خودمان را باید اصلاح کنیم 

7

رئیس جمهور:
فعال شدن مراکز گفتگو در سراسر 

کشور مفید و موثر است
یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفت: ما باید ابتدا مسئله کشور را 
بشناسیم و در جهت حل مسائل 
مملکــت حرکت کنیم، اگــر در آن 
جهت حرکت نکنیم نوشتن قانون 
و گفت و گــو و امثــال این هــا هیچ 

مسئله و مشکلی را حل نمی کند. 
ســید مصطفــی هاشــمی طبا ، 
درباره این که برای برون رفت کشور 

 رئیس جمهور با اشاره به مصوبه 
شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی 
دربــاره فعال شــدن مراکز گفتگو 
در سراســر کشــور، گفت: در این 
گفتگوهاســت که می توان سخن 
افــراد را شــنید و ایــن گفتگوهــا 
مفید اســت. حجت الاسلام سید 
ابراهیم رئیســی رئیــس جمهور 
صبــح روزشــنبه در همایــش گام  22

وجودامیددرعین
تشدیدبحران

عربی  کشورهای  جرگه  به  چین  پیوستن  با  امروز 
بر  )مبنی  »ادعاها«  دیگر  ایران،  مخالف  و  منتقد 

برخورداری از دوستان و متحدان استراتژیک متعدد در شرق( مشکلی را از ایران 
رفع نمی کند، باید بپذیریم که در سیاست خارجی دچار مشکلات جدی شده ایم 
و برای حفظ و ارتقای عزت ایران و ایرانی، به دنبال راه هایی برای نجات کشور از 
این وضعیت باشیم؛ اما راهکارهای برون رفت از این شرایط خاص نه غربی – نه 

شرقی چیست؟
در گام نخست باید گفت همچون دوران جنگ تحمیلی، تصمیم گیران عرصه 
سیاست خارجی در مقطع کنونی نیز باید به این جمع بندی برسند که جمهوری 
اسلامی ایران نمی تواند برای طولانی مدت یک تنه در مقابل همه دنیا بایستد؛ 
چرا که این امر منابع و سرمایه های کشور را به سمت نابودی می برد و با تشدید 
بحران های اقتصادی، مدیریت عرصه داخلی را نیز دشوار می کند. بنابراین در 
شرایطی که اعتراضات و اغتشاشات داخلی در ایران دستمایه ای برای فشارهای 
همه جانبه بین المللی علیه ایران ایجاد کرده و موضع گیری ها و اقدامات متقابل 
ایران نیز بعضا بی نتیجه و کم بازده هستند، لازم است دستگاه دیپلماسی کشور 
با فاصله گرفتن از مواضع تندروانه و تقابلی و در عوض، بهره گیری از حکمت و 
توصیه های عقلا و خردمندان عرصه سیاست خارجی، مصلحت اندیشی گسترده 
تری برای مجاب افکار عمومی جهانی و تقویت وجهه و اعتبار ایران در مجامع بین 
المللی انجام دهد. البته از آنجا که وزارت امور خارجه تنها نقش مجری سیاست 
خارجی را برعهده دارد، لازم است این مصلحت اندیشی در مراکزی دیگر از جمله 
شورای عالی امنیت ملی، مجمع تشخیص مصلحت نظام و جلسات مشترک 
سران سه قوه صورت بگیرد و با مدیریت بهینه اعتراضات و اغتشاشات داخلی، 
دست وزارت امور خارجه را در نمایش وجهه حقوق بشری، رئوفانه و مردمی نظام 

جمهوری اسلامی ایران در عرصه بین المللی باز کند.
در گام دوم لازم است نتایج این مصلحت اندیشی و حکمت، به نمایش عمومی 
گذاشته شود. با دنیای امروز باید با زبان خودش سخن گفت و این مسأله منافاتی 
با اصول و ارزشهای بنیادین ج.ا. ایران ندارد ؛ بلکه تنها میزانی تمرکز بیشتر بر 
این اصول، ترجمه آنها به سیاستها و اصول جهانی و عام الشمول و بهره گیری 
از تکنیک های رسانه ای تخصصی  و حرفه ای تر را می طلبد. امروز مردمسالاری 
و  بنا شده  آنها  مبنای  بر  ایران  اسلامی  جمهوری  که  برابری  و  عدالت  دینی، 
همچنین اهمیت حفظ کرامت شهروندان، حق الناس و مردمی و نقد پذیر بودن 
حاکمان که جزء اصول حکومت دینی و علوی هستند، باید برجسته سازی و 
پررنگ شده و برد جهانی پیدا کنند. لازم است مسئولان دولتی با پذیرش برخی 
کاستی ها و اشتباهات صورت گرفته، دشمن و رسانه های معاند را از مانوردهی 
مکرر بر این نقاط ضعف خلع سلاح کنند و ضمن اهتمام به رفع مشکلات )برای 
تحبیب قلوب مردم و جلب رضایت و حمایت حداکثری آنها(، عطوفت و صبوری 
در مقابل معترضان و منتقدان و نحوه پیگیری و تأمین مطالبات آنها را به سوژه 
های برجسته رسانه ای و تبلیغاتی تبدیل کنند و از این مسیر از شدت فشارهای 
بین المللی بکاهند.  گام سوم خارج شدن از فاز شعار و ژست گیری مخصوص 
دوران انتخابات و تدوین برنامه های عملیاتیِ تاکتیکی و راهبردی برای ساماندهی 
به سیاست خارجی و بهبود روابط با همسایگان و کشورهای مختلف در جبهه های 
شرق و غرب است. پیشبرد موفق اهداف و اصول سیاست خارجی و تأمین منافع 
و امنیت کشور مستلزم توسعه روابط با کشورهای مختلف است؛ تا زمانی که از 
سوی همه کشورهای مؤثر و  قدرتمند در جامعه جهانی طرد شده باشیم و روابط ما 
با هیچ قدرت شرقی و غربی به سطح استراتژیک )واقعی( نرسیده باشد، بر خلاف 
آرمان ها و اصولمان و البته سند چشم انداز بیست ساله، نه یک بازیگر الهام بخش، 
فعال و کنشمند، بلکه در عمل وسیله و ابزاری برای چانه زنی، معامله و امتیازگیری 
دوست و دشمن خواهیم بود.  بر این اساس باید گفت هر چند این روزها حال و 
اوضاع سیاست خارجی کشور هم همچون سیاست داخلی و البته تا حد زیادی 
متأثر از آن خوب نیست؛ اما این به معنای رسیدن به بن بست نیست؛ بلکه اندکی 

چرخش و تغییر زاویه دید برای یافتن درها و مسیرهای جدید لازم است.  
استاد دانشگاه و پژوهشگر روابط بین الملل

با صدور پیامی ؛

شهردارقمدرگذشتاستادآهنگران
راتسلیتگفت

شهردار قم طی پیامی درگذشت استاد حسن آهنگران، خوشنویس برجسته قمی 
را تسلیت گفت.

به گزارش روابط عمومی شهرداری قم ، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد طی پیامی 
درگذشت استاد حسن آهنگران، استاد برجسته خوشنویسی و مؤسس انجمن 

خوشنویسان استان قم را تسلیت گفت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

هنر یکی از لطیف ترین ابزارهای بیان اندیشه و انتقال فرهنگ بوده و هنرمندان 
واسطه هایی برای به تصویر کشیدن زیبایی های ملکوت در عالم خاکی هستند. هیچ 
جامعه ای از هنر بی نیاز نبوده و هیچ نسلی از انسان ها بدون هنر متعالی نمی تواند به 
کمال روحانی برسد. استاد حسن آهنگران، خوشنویس برجسته شهر قم و ستاره ای 
تابان در آسمان هنر ایران زمین بود که فقدان وی جامعه هنری شهر قم را داغدار کرده 
است. تلاش های بی دریغ ایشان از پایه گذاری تعلیم و تدریس خوشنویسی نوین در 
قم و تعلیم شاگردان بسیار گرفته تا پایه گذاری انجمن خوشنویسان در قم و کاشان 

قطعاً ماندگار خواهد بود.

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم  خبرداد:

جلوگیریازورودکودهاییارانهایبهبازارسیاه
کشاورزی  حمایتی  خدمات  شرکت  مدیر 
استان قم از جلوگیری از ورود کودهای یارانه 
ای به بازار سیاه خبر داد.  حسین زند در گفت 
و گویی، از جلوگیری از ورود کودهای یارانه ای 
به بازار سیاه خبر داد و عنوان کرد: در راستای 
دستورالعمل کنترل و نظارت بر تولید و توزیع 
پایش  فرآیند  یارانه ای در  کودهای شیمیایی 
بازار، بازدید از شرکت های تولیدکننده کودهای 
شیمیایی و شبکه های رسمی توزیع کود در 
سطح استان توسط کارشناسان شرکت خدمات حمایتی ،جهاد کشاورزی، مرکز تحقیقات 
کشاورزی و منابع طبیعی  و تعذیرات حکومتی استان انجام می گیرد. همچنین وی از 
بازدید مستمر کارشناسان شرکت خدمات حمایتی کشاورزی از کارگزاری های رسمی 
فروش کودهای شیمیایی در سطح استان با حضور اعضای کمیته رصد و پایش خبر 
داد و اظهار کرد:این بازدید در راستای دستور العمل کنترل و نظارت بر توزیع کود های 
شیمیایی و به منظور بررسی مغایرت های موجود از قبیل عدم صدور فاکتور، کم فروشی، 
عدم تحویل نهاده، گرانفروشی، تخلف انجام می شود. مدیر شرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی استان قم در پایان تصریح کرد: با توجه به شروع فصل کاشت محصولات پاییزه 
و آغاز فرآیند توزیع کود و سایر نهاده های کشاورزی، اولویت اصلی ما توزیع عادلانه ی آن 
بین کشاورزان است. لازم به ذکر است، شرکت خدمات حمایتی کشاورزی به عنوان یکی 
از تشکیلات گسترده فعال وزارت جهاد کشاورزی با سابقه بیش از ۸۰ ساله در مجموعه 
دولت می باشد که با هماهنگی و همکاری تنگاتنگ با معاونت  ها، مدیریت  ها، سازمان  ها 
و بخش  های ستادی و اجرایی با امکانات مجهز آزمایشگاهی و تحقیقاتی متولی تخصصی 
و قانونی و نماینده بازرسی اجرایی دولت در تهیه و تدارک، حمل و نقل، تهیه و توزیع انواع 

نهاده  های کشاورزی است.

آیت الله اعرافی در دیدار رئیس سازمان جهادکشاورزی استان قم:

نسل جوان را با عرصه کشاورزی و دامداری آشنا کنید
فرهنگی  اقدام  یک  با  گفت:  علمیه  مدیرحوزه های 
متناسب، نسل جوان را با عرصه کشاورزی و دامداری آشنا 

کنید. 
عصر  علمیه  های  مدیرحوزه  اعرافی  علیرضا  الله  آیت 
روزشنبه در دیدار رئیس و معاونین سازمان جهادکشاورزی 
استان قم، ضمن تسلیت ایام شهادت حضرت فاطمه)س(، 
اظهارکرد: امروز موضوع غذا و سلامت غذایی از مسائل 
مهم جامعه است که از نظر اهمیت در اولویت اصلی قرار 
دارد و شرط آن سلامت و حلیت غذاست و این مهمترین 
شاخص می باشد و لذا راهبری این مهم دست شما است. 
عضو شورای عالی حوزه های علمیه ادامه داد: حس این 
تأمین  و  غذایی  اقتدار  و  سالم  غذای  راهبری  مسئولیت 
سلامت، حلیت، طهارت، دلپذیری غذا در ابعاد مختلف 
دوش  بر  که  است  مهمی  وظیفه  این  مختلف،  طیف  و 
جهادکشاورزی است بخصوص در استان قم که علاوه بر 
و فراملی  نیازهای خود مردم، وظیفه ای کشوری  تأمین 
نقاط  اقصی  و  ایران  تمام  از  ساکنینی  شهر  این  دارد. 
دنیا دارد که بازخورد آن را در تمام ایران و فراتر از مرزهای 
کشور خواهید دید. عضو فقهای شورای نگهبان بیان کرد: 
بسیار  کلی  منظر  از  طیب  و  پاک  سالم،  غذای  راهبری 
مهم و دارای جایگاه ارزشمندی است و لذا کارکشاورزی و 
دامداری دارای یک حس معنوی، انسانی و عاطفی است 
که علاوه بر سختی و مشقتی که دارد، در ابعاد روحی و 
روانشناختی اثرگذاری حائز اهمیتی دارد. آیت الله اعرافی 
در بخش دیگری از سخنان خود مدیریت منابع آب را مورد 
توجه قرار داد و گفت: موضوع کمبود آب و منابع زیرزمینی، 
مسئله ای جدی و حائز اهمیت است که باید توسط مدیریت 
استان پیگیری شود. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
خطاب به مدیران سازمان جهادکشاورزی استان قم افزود: 
فرهنگ وفرهنگ سازی بخش دیگری از رسالت شما در 
جهاد کشاورزی است. امروز با فرهنگ سازی و انجام برنامه 

های فرهنگی می بایست نسل جوان را با عرصه کشاورزی 
جوان  نسل  از  بسیاری  امروز  کنید،  آشنا  دامداری  و 
ندارند.  دامداری  و  از عرصه کشاورزی  شناخت چندانی 
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به ادغام جهادکشاورزی و 
و  جهادسازندگی  باید  کرد:  خاطرنشان  جهادسازندگی، 
رسالت آن را در دل خود زنده نگهدارید و نسبت به اهداف 
آن اهتمام داشته باشید.امام جمعه قم خواستاری توجه 

وزارت جهادکشاورزی به کشاورزان و دامداران شد.
 رئیس سازمان جهادکشاورزی استان قم:

۱۰۴ هزار هکتار زمین کشاورزی در استان موجود است
دراین  نیز  ا  قم  استان  جهادکشاورزی  سازمان  رئیس 
استان  جهادکشاورزی  فناوری  پردیس  افتتاح  ز  دیدار 
حاجی رضا  محمدرضا  داد.   خبر  نزدیک  آینده ای  در 
به  مردم  غذایی  امنیت  تامین  مسئول  امروز  اظهارکرد: 
عنوان یکی از مهمترین مولفه های قدرت برعهده سازمان 
جهاد کشاورزی است، در همین رابطه باید تاکید کرد بیش 
از ۸۵ درصد پروتئین مورد نیاز مردم توسط بهره برداران 

بخش کشاورزی در داخل تامین می شود.
عضو شورای اداری استان قم افزود: در همین ارتباط 
نیازمند استفاده هرچه  بیشتر از ظرفیت  مراکز دانشگاهی 
استان و حضور شرکت های دانش بنیان در حوزه تولید، 

کشاورزی  بخش  در  دانش  کردن  کاربردی  و  انتقال 
استان برای حل مشکل ها هستیم. رییس سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم ادامه داد: این ظرفیت بزرگی است 
که می توان از آن استفاده کرد تا سازمان جهاد کشاورزی 
قم در اجرای برنامه های خود جامع تر عمل کند. لذا، 
و در راستای  ظرفیت های کشاورزی ما در سطح کشور 
به  بتوانیم  به حدی است که  آن در محدوده استان قم 
خوبی نیازهای غذایی مردم را تامین کنیم. مدیرکل جهاد 
کشاورزی قم با اشاره به این که ۱۰۴ هزار هکتار زمین 
کشاورزی در استان موجود است، اظهارداشت: در این 
میان ۶۴ هزار هکتار سطح زیر کشت مزارع و باغ هاست 
که ۴۲ هزار هکتار آن زراعی و ۲۲ هزار هکتار آن باغی 
است. حاجی رضا بیان کرد: بخش کشاورزی استان قم 
ظرفیت تولید سالانه ۸۰۰ هزار تُن مصول در حوزه های 

مختلف گیاهی، دامی،   شیلات و گلخانه ای را دارد.
مهمترین ظرفیت بخش کشاورزی قم در حوزه دام 

و طیور است 
کشاورزی  بخش  ظرفیت  مهمترین  داد:  ادامه  وی 
استان قم در حوزه دام و طیور است، چراکه قم از جمله 
مهمترین باراندازهای دام کشور به شمار می آید و وجود 
در  ویژه ای  ظرفیت  آن  به  دامپروری  بزرگ  مجتمع های 
این بخش بخشیده است،   به نحوی که ۲ درصد پروتئین 
مورد نیاز کشور در قم تولید می شود. رییس سازمان  جهاد 
سرزمین  آمایش  برنامه  اساس  بر  گفت:  قم  کشاورزی 
استان به دنبال حفظ سطح سبز قم هستیم به نحوی که 
جامعه ۱۴ هزار نفری بهره برداران بخش کشاورزی استان 

بتوانند از فعالیت خود بیشترین بهره وری را داشته باشند.
وی در بخش دیگری از سخنان  گفت : اجرای راهبرد 
تغییر الگوی کشت  ،گسترش کشت گلخانه ای و توسعه 
برنامه های  مهمترین  جمله  از  دارویی  گیاهان  کشت 

سازمان جهاد کشاورزی قم است .

تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( گفت: قم می تواند در حوزه تولید پوشاک 
اسلامی فعال باشد و باید صنایعی مرتبط با وضعیت قم در این استان استقرار یافته و فعالیت 

کنند.
آیت الله سید محمد سعیدی ظهر شنبه در دیدار رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم در سخنانی با اشاره به تلاش های بی وقفه رئیس جمهور اظهار داشت: مسئولان کشور 
و استان می بایست از رئیس جمهور الگو بگیرند و همگان باید تلاش کنند تا در جهت حل 

مشکلات مردم قدم هایی بردارند.
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( بیان داشت: نباید برای دولت هزینه درست کرد 
و مسئولان باید عافیت طلبی را کنار گذاشته و برای حل مشکلات تلاش کنند و باری از 

دوش دولت بردارند.
وی با بیان اینکه مسئولان باید تلاش خود را در راستای خدمت به مردم معطوف کنند 
افزود: مسئولان کشوری و استانی به دلیل جایگاهی که شهر مقدس قم با وجود بارگاه 
کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه )س(، مسجد مقدس جمکران و حوزه های علمیه 

دارد و خاستگاه انقلاب اسلامی به شمار می رود، باید اقدامات مضاعفی انجام دهند.
امام جمعه قم ابراز داشت: قم می تواند در حوزه تولید پوشاک اسلامی فعال باشد و در 

صنعت نیز باید صنایعی مرتبط با وضعیت استان استقرار یافته و فعالیت کنند.
جهت گیری صنایع در قم باید اصلاح شود

ئیس سازمان صمت استان قم نیز دراین دیدار با بیان اینکه باید جهت گیری صنایع در 
قم را اصلاح کنیم، گفت: توسعه قم که صنعت هم بخشی از این توسعه است متناسب با 
ظرفیت های فرهنگی، جغرافیایی و بومی قم نبوده و به سمت صنایعی رفتیم که آب بر و 

آلاینده بوده ولی از صنعتی مانند پوشاک اسلامی غافل بوده ایم.

اکبر ابدالی اظهار داشت: صادرات استان قم طی مدت ۸ ماه ابتدای سال جاری ،۳۴ 
درصد افزایش داشته است و در سال گذشته نیز در مقایسه با سال ۹۹ شاهد افزایش ۱۰۰ 

صدرصدی صادرات از استان قم بودیم.
ابدالی با بیان اینکه باید به سمت اصلاح جهت گیری در حوزه صنعت استان قم حرکت 
کنیم بیان داشت: در حال حاضر ۲۳۰۰ واحد صنعتی در قم مشغول فعالیت هستند که 
البته بخشی از این صنایع برای توسعه قم نبوده و در حقیقت توسعه استان تهران را دنبال 

می کنند.
۵۰ هزار واحد صنفی و ۲۳۰۰ واحد صنعتی در استان قم وجود دارد 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم عنوان داشت: توجه به صنایع دانش بنیان و 
همچنین صنایعی که آب کمتری نیاز داشته باشند و از سویی دیگر صنایع حوزه پوشاک 

اسلامی می بایست در اولویت استان قم باشد.
وی با بیان اینکه صنعت قم به سمت صنایع آب بر رفته که دارای آلایندگی نیز هستند که 
ضرورت دارد جهت گیری بخش صنعت را در قم تغییر دهیم افزود: امروز قم به دلیل ایجاد 
واحدهای صنعتی مقصد نیروهای کار از استان های دیگر است و در این راستا فقط سازمان 

صنعت معدن و تجارت استان نمی توانددر تغییر جهت گیری نقش آفرین باشد.
ابدالی با بیان اینکه ۵۰ هزار واحد صنفی و ۲۳۰۰ واحد صنعتی در استان قم وجود دارد 
ابراز داشت: تعداد نیروهای ما در بازرسی از این تعداد واحد صنفی و صنعتی فقط ۳۰ نفر 

است که ضرورت دارد تعداد بازرسان افزایش پیدا کنند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم افزود: تحریم ها موجب آسیب زدن به کشور 
در بخش تولید شده است اما از سویی دیگر صنعتگران ما توانسته اند بسیار قطعات و 

محصولاتی که در گذشته از خارج کشور تأمین می شد را بسازند.

آیت الله سعیدی در دیدار رئیس سازمان صمت استان قم :

قمدرحوزهتولیدپوشاکاسلامیفعالباشد

اعظم ملایی*
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چیندرتعقیبجایپای
آمریکادرجهانعرب

سفر شی جین پینگ، رئیس جمهور چین به ریاض 
برای شرکت در نخستین نشست سران چین و عرب با 

همه اهمیتی که برخوردار است، یک تغییر رویکرد عمده در نگرش ریاض و پکن 
محسوب نمی شود.

مدت هاست که علاقه عربستان سعودی به گسترش روابط با چین و بطور 
متقابل اشتیاق چین به کسب نفوذ بیشتر اقتصادی و سیاسی در جهان عرب و 
مناطق خلیج فارس و آسیای غربی آشکار شده است. این علاقه دوجانبه را می 
توان در درک تدریجی اما مستمری جستجو کرد که در یک دهه گذشته شتاب 
چشمگیری پیدا کرده است. تردید درباره عبور از جهان چندقطبی به ساختاری 
که احتمالًا شبیه به یک جهان چندقطبی است، به گذشته ها مربوط می شود. 
هیچ کشوری نیست که همچنان دچار سوتفاهم نسبت به توانایی آمریکا نسبت 
به ادامه رهبری چالش ناپذیر جهانی باشد. هیچکدام از متحدان سنتی آمریکا 
از جمله عربستان سعودی و کشورهای حاشیه خلیج فارس نمی خواهند آخرین 
جوامعی باشند که به این واقعیت پی می برند. تاخیر در به رسمیت شناختن اینکه 
قرن بیست و یکم، به سادگی یک قرن آمریکایی نخواهد بود میتواند به بهای عقب 
ماندن از بازصورت بندی جهانی باشد که کشورها یکبار دیگر فرصتی کم نظیر برای 

تعریف جایگاه خود در سلسله مراتب اقتصادی و سیاسی جهانی پیدا می کنند.
بازبینی سیاست خارجی عربستان در اتکای بیش از حد به ایالات متحده از 
سال ۲۰۱۱ و همزمان با وقوع انقلاب های عربی آغاز شد؛ جایی که رفتارهای 
مذبذب آمریکا به ویژه در عدم حمایت از حسنی مبارک رئیس جمهور مخلوع 
مصر حاوی این پیام برای متحدان عرب بود که در مواجهه با بی ثباتی های درونی 
نباید روی حمایت آمریکا از خود حساب کنند. این بی اعتمادی بعدها در جریان 
عدم مداخله مستقیم آمریکا در سوریه و به هدف سرنگونی بشار اسد تکرار شد؛ 
همچنین در خودداری واشنگتن برای مقابله با آنچه عبور دولت بشار اسد از 
خط قرمز استفاده از تسلیحات شیمیایی نامیده شده بود. از اینها مهمتر، توافق 
هسته ای با ایران در حالیکه از نقطه نظر کشورهای عرب، به نگرانی های ادعا 
شده آنها نسبت به سیاست های منطقه ای ایران بی توجه بود، مقوم نتیجه گیری 
آنها درباره اتکاناپذیری آمریکا شد. ادبیات تحقیرآمیز دولت دونالد ترامپ خطاب 
به عربستان سعودی، بی اعتنایی آمریکا به تعهدات امنیتی خود به این کشورها 
به نحوی که بازتاب ارزش های اخلاقی و استراتژیک آن در حمایت از متحدان 
سنتی خود در این منطقه از جهان باشد، اوضاع را بدتر کرد. در نهایت، تنش میان 
آمریکا و عربستان در پیامد قتل جمال خاشقچی و حمایت دولت بایدن از بازیابی 
دیپلماسی از رفته با ایران، همان نقطه ای بود که به نظر می رسد باید یک شوک 
تعیین کننده به مناسبات آمریکا و عربستان سعودی و البته در مقیاسی وسیعتر 

میان آمریکا و کشورهای عرب خلیج فارس تلقی شود.
همانطورکه انتظار می رفت تنها پاسخ معقول به این سردی روابط، در نظر گرفتن 
تعمیق همکاری این کشورها با چین و روسیه بود؛ کشورهایی که خود را در یک 
رویارویی ژئوپولیتیکی و سرنوشت ساز با ایالات متحده می بینند و البته تا اندازه 
زیادی در سوق دادن نظام جهانی به یک نظام چندقطبی و با محدودیت های 

بیشتر برای غرب موفق بوده اند. 
این واقعیت که ایالات متحده در سالهای اخیر با بهره برداری از نفت شیل، به 
استقلالی ناگهانی از واردات نفت از خلیج فارس دست یافته و در طرف مقابل، 
چین بطور فزاینده ای به نفت خلیج فارس وابستگی بیشتری پیدا کرده، قلب 
مفهوم اقتصادی روابط عربستان سعودی و چین است که مورد حمایت سایر 
کشورهای عربی نیز قرار دارد. مقاومت عربستان برای افزایش تولید و کاهش 
قیمت نفت که خواسته یا ناخواسته به خدمت اهداف روسیه در وارد آوردن فشار به 
غرب نیز درآمد، تا جایی پیش رفت که مشارکت عربستان در تشکیل اوپک پلاس، 
اقدامی بر ضد منافع آمریکا تعبیر شد. عربستان سعودی تاکنون حاضر نشده که 
موضعی در انتقاد از روسیه در جنگ علیه اوکراین اتخاذ کند و به نظر می رسد، 
ضمن حفظ فاصله خود از مسکو و ماجراجویی های اروپایی آن، از پیشرفت های 
رخداده در یادآوری نقش بالقوه و از راه دوری که عربستان سعودی می تواند در 

امنیت اروپا و نظم ژئوپولیتیکی آمریکایی ایفا کند، بهره بگیرد.
اما همکاری با چین، با انگیزه ای بیش از یک تنبیه ساده پشتیبانی می شود. 
دعوت از پکن برای سهامداری ۴۹ درصد از توسعه لوله های انتقال نفت در سال 
۲۰۲۱ ، یک سیگنال کوتاه و صرفاً جهت آزار دادن غرب نبود. چین در سال 
گذشته بیش از ۴۳ میلیارد دلار نفت از عربستان وارد کرد که معادل ۷۷ درصد از 
کل نفت صادراتی از این کشور و ۱۸ درصد از خریدهای نفتی چین بود. در همین 
سال، ارزش کل تجارت دوجانبه از ۸۷ میلیارد دلار بالغ شد که ۳۰ میلیارد دلار آن 
به واردات عربستان از چین اختصاص دارد و و ۱۴ میلیارد دلار به صادرات غیرنفتی 

عربستان به چین. 
سرمایه گذاری چین در پالایشگاه های مشترک با سعودی در حاشیه دریای 
سرخ و بطور متقابل سرمایه گذاری ۱۰ میلیارد دلاری عربستان در تاسیسات 
پتروشیمی درشمال شرق چین که دیگر سرمایه گذاری های مشابه ریاض در 
استان های فوجیان و شجیانگ را تکمیل می کند، نشانه هایی از عمق گرفتن 
بی سابقه روابط اقتصادی و صنعتی این دو کشور است. همه اینها در کنار 
مشارکت عربستان سعودی در تامین انرژی برای پروژه های جاده ابریشم در 
آسیای مرکزی و دعوت از شرکت های چینی برای سرمایه گذاری در انرژی های 
خورشیدی که با سفر اخیر شی به ریاض با موافقتنامه های متعدد دیگری در این 
رابطه تقویت شد، حاکی از دوران تازه ای از روابط ریاض و پکن و به معنای دیگر، 
عمیق تر شدن جای پای چین در جهان عرب است. گذشته از آثار و پیامدهای 
اقتصادی این همکاری ها و مزایای ژئوپولیتیک که رهبران دو کشور جستجو می 
کنند، ریاض امیدوار است که علاوه بر عقب نماندن از کاروان توسعه آسیایی به 
رهبری چین، از نفوذ این کشور بر ایران به منظور تغییر رفتار تهران استفاده کند؛ 
نفوذی که هیچکدام از کشورهای غربی از آن برخوردار نیستند. همینطور تلاش 
های عربستان، ممکن است حاوی این پیام به ایران باشد که ظهور چین و افول 
تدریجی آمریکا، چیزی از ارزش استراتژیک عربستان در چشم قدرت های بزرگ 

کم نمی کند. 
چه دوست داشته باشیم یا نه، در جریان جابه جایی قدرت میان آمریکا و چین، 
این ابرقدرت آسیایی در حال تبدیل شدن به همان چیزی است که آمریکا در یک 
قرن گذشته بوده است. یک ابرقدرت تشنه انرژی که ناگزیر است در مقیاس های 
بزرگ فکر و عمل کند. ابرقدرتی که به امنیت و ثبات منابع، کریدورها و بازارهای بین 
المللی بیش از هر رابطه صرفاً دوستانه ای اهمیت می دهد. جای تعجبی نخواهد 
داشت که با گذشت سالها و افزایش نفوذ و قدرت چین در خلیج فارس، این قدرت 
نوظهور نیز از همان الگوریتمی در مناسبات خود با کشورهای عرب و ایران پیروی 

کند که دولت های غربی تاکنون کرده بودند.
 

از سوی معاون سیاسی رییس جمهور مطرح شد

پاسخایرانبهاظهاراترییسجمهورچین
معاون سیاسی رییس جمهور به اظهارات رییس جمهور جمهور چین در جریان 

سفر به عربستان پاسخ داد. 
محمد جمشیدی در توییتر نوشت: همکاران چینی به یاد داشته باشند که وقتی 
سعودی و آمریکا از گروه های تروریستی داعش و القاعده در سوریه حمایت کردند 
و با تجاوز نظامی وحشیانه یمن را ویران کردند، این ایران بود که با تروریست ها 
جنگید تا ثبات و امنیت در منطقه مستقر شود و تروریسم به شرق و غرب تسری 

نیابد.
در جریان سفر رییس جمهور چین به عربستان دو کشور  در پی یک نشست 
دوجانبه بیانیه ای مشترک صادر کردند که در بخشی از این بیانیه از ایران خواسته 

شد در امور داخلی دیگر کشورها دخالت نکند.
در این بیانیه همچنین بر اهمیت احترام گذاشتن ایران به اصل حسن همجواری 

تاکید شد.
دو طرف همچنین خواستار همکاری ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی به 

منظور تضمین صلح آمیز بودن برنامه هسته ای خود شدند.

اخبار

رئیس جمهور:

فعالشدنمراکزگفتگودرسراسرکشور
مفیدوموثراست

 رئیس جمهور با اشاره به مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره فعال شدن 
مراکز گفتگو در سراسر کشور، گفت: در این گفتگوهاست که می توان سخن افراد را 
شنید و این گفتگوها مفید است. حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
صبح روزشنبه در همایش گام دوم شورای عالی انقلاب فرهنگی در مسیر تحول که 
در محل تالار وحدت برگزار شد، اظهار داشت: مباحثی که در حوزه علم و فرهنگ 
مطرح شده است، حتماً مباحث مفید و ارزشمندی بوده است؛ خصوصاً در این ایام 
که در پرتوی فرمایشات راهگشای مقام معظم رهبری مورد توجه قرار گرفته است. مقام 
معظم رهبری خودشان چهره عالم و فرهنگی هستند و حقیقتاً رهنمودهای ایشان 
چراغ راهی برای شورای عالی انقلاب فرهنگی و همه اهل علم و فرهنگ است. رئیس 
جمهور با بیان اینکه برای تحول در شورای عالی انقلاب فرهنگی طبیعتاً نیاز داریم به 
عملکرد این شورا توجه داشته باشیم، عنوان کرد: ما باید به وضع موجود و مطلوب در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی و فاصله موجود میان آنها نگاه داشته باشیم و این فاصله 
را کم کنیم. نگاه باید دقیق، کارشناسی و نقادانه و مبتنی بر انتظارات از شورا باشد. 
وی بیان کرد: طبیعتاً شورا اگر بخواهد انجام شدن یا انجام نشدن امور را بررسی کند، 
باید به اسناد بالادستی و نکاتی که در روزهای آغازین از سوی امام )ره( تحت عنوان 
هدف شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح شد، بپردازد. باید به دیدارهای اعضای 
شورای عالی انقلاب فرهنگی با رهبر معظم انقلاب و تحلیل های ایشان از عملکرد 
این شورا و بیان انتظاراتشان در آن جلسات توجه شود. رئیس جمهور افزود: برای اینکه 
بتوانیم تحول را اجرایی و عملیاتی کنیم، لازمه اش این است که به گذشته نگاه شود 
و مشخص شود این شورا در ادوار مختلف و تا امروز بر اساس این رهنمودها، در چه 
بخش هایی موفق بوده تا تقدیر و تشکر شود و نسبت به کاستی هایش جبران صورت 
گیرد تا در نهایت شورا به خط شورای عالی انقلاب فرهنگی بازگردد.  رئیسی تصریح 
کرد: هر کدام از واژگان »شورای عالی انقلاب فرهنگی« اقتضائاتی دارند. این جمعیت 
مأموریت حفظ فرهنگ انقلاب اسلامی و ارتقای این فرهنگ را بر عهده دارند. طبیعتاً 
تحول الزاماتی دارد. اولین گام در تحول نگاه تحولی است. اگر اندیشه و انگیزه تحولی 
نباشد، تحول اتفاق نخواهد افتاد. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه نگاه تحول گام 
مهمی در انجام تحول و شناخت است، خاطرنشان کرد: باید در فرآیندها توسط اهل 
فن، خردمندان و چهره های فرهنگی باز نگاهی شود تا ببینند این اقدامات و فرآیندها 
با کار تحولی همخوانی دارد یا خیر. بخش های مختلف متکفل علم و فرهنگ در 
جامعه نیز باید نگاهی به ساختارهای خود داشته باشند و بررسی کنند مأموریت های 
محوله را بر اساس ساختار محقق کردند یا خیر. وی اضافه کرد: آنچه رهبری معظم 
در جلسه اخیر بر آن تاکید داشتند، بالاتر از بحث سازمان ها، نهادها و دستگاه ها بود 
که ضرورت دارد در جای خود بررسی شود تا موازی کاری ها شناخته شود. در کنار 

سرمایه گذاری در فرهنگ و علم، افزایش بهره وری هم ضرورت دارد.
 

 حمیدرضا ترقی:

بیانیهضدایرانیچینوکشورهایعربی
غیرمنصفانهبود

را  عربی  کشورهای  و  چین  ضدایرانی  بیانیه  اسلامی  موتلفه  حزب  عضو  یک 
غیردوستانه، غیرمنصفانه و خلاف انتظار برشمرد. 

حمیدرضا ترقی در گفت وگو با ایسنا، درباره بیانیه اخیر چین و کشورهای عربی علیه 
کشورمان، اظهار کرد: به نظر می رسد این اقدام ناشی از دیپلماسی ضعیف کشور 
در این مدت بوده که ارتباط با چین را در حد پیمان شانگهای و برخی مسائل کلان 
محدود کرده است. از سویی تاخیر زیادی در ارتباط با مساله قراداد درازمدت با چین 
داشته ایم و دولت قبل هم چین را خیلی اذیت کرد و خسارت زیادی به آنها به خصوص 
در زمنیه انرژی و نفت وارد کرد که نتیجه همه این اقدامات، تضعیف دیپلماسی در 
قبال چین بود. وی ادامه داد: با این حال انتظار نمی رفت چین چنین بیانیه ای را 
امضاء کند، زیرا چین می داند که عربستان است که در مسائل اخیر در امور ایران یا در 
یمن دخالت دارد. از سویی امنیت خلیج فارس از سوی آمریکا و عربستان در معرض 
خطر است نه ایران. این بیانیه غیردوستانه، غیرمنصفانه و خلاف انتظار بود و امیدوارم 
چین آن را جبران کند. این فعال سیاسی با اشاره به تاثیر حجم تعاملات تجاری چین با 
عربستان در صدور بیانیه ضدایرانی، تصریح کرد: چین نگران تامین انرژی خود است 
که از خلیج فارس تامین می کند. آنها قراردادهای خود را برای تامین انرژی از عربستان 
منعقد می کنند، به خصوص که عربستان بر خلاف ایران محدودیتی در استخراج 
نفت ندارد. بخش مهمی از انرژی چین از سوی عربستان تامین می شود و چین هم 
محدودیتی برای ارتباط تجاری با عربستان ندارد، در حالیکه ایران با مساله تحریم های 
آمریکا مواجه است. ترقی در ادامه تاکید کرد: ایران باید در مسیر جاده ابریشم روابط 
اقتصادی و تجاری خود را با چین در زمینه های غیر انرژی هم توسعه داده و نقش خود 
را در کریدور شمال- جنوب گسترش دهد تا میزان تبادلات تجاری با چین افزایش 
یابد. اگر قراداد تجاری ۲۵ ساله با چین اجرا شود، تاثیر مهمی بر روابط سیاسی چین 
با ایران خواهد گذاشت. این فعال سیاسی در پایان گفت: قطعا موضع گیری  اخیر 
سیاسی چین با مساله روابط تجاری این کشور گره خورده است. پکن اکنون با احتیاط 
نسبت به تهران برخورد می کند. در حال حاضر حجم روابط تجاری چین با کشورهای 
عربی خیلی بیشتر از ایران است اما اگر روابط تجاری ایران با چین گسترش یابد، این 

کشور در موضع گیری سیاسی نسبت به ایران هم تغییر مواضع خواهد داد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

اقداماسترالیامصداقمداخله
درامورداخلیایراناست

سخنگوی وزارت امور خارجه اقدام دولت استرالیا در اعمال تحریم علیه برخی 
افراد و نهادهای جمهوری اسلامی ایران را محکوم کرد و افزود، اقدام استرالیا مصداق 

مداخله در امور داخلی ایران و تحریک و ترویج خشونت و نفرت پراکنی است.
ناصر کنعانی روز شنبه اقدام دولت استرالیا در اعمال تحریم علیه برخی افراد و 
نهادهای جمهوری اسلامی ایران را محکوم کرد و افزود: اقدام استرالیا مصداق 

مداخله در امور داخلی ایران و تحریک و ترویج خشونت و نفرت پراکنی است.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: اقدام جدید ضدایرانی استرالیا در حالی 
صورت گرفت که دولت این کشور سالهاست بطور سازمان یافته حقوق اولیه بومیان 
استرالیا، زندانیان و پناهجویان را نقض کرده و همچنین به عناصری از گروه های 
تروریستی و تجزیه طلب ضدایرانی پناه داده است. کنعانی با اشاره به اینکه در یک 
دهه گذشته سازمان های بین المللی گزارش های مستند متعددی در زمینه نقض 
حقوق بشر در استرالیا منتشر کرده اند، افزود: اخیرا نیز این کشور با جلوگیری از 
ورود هیأت کمیته بین المللی پیشگیری از شکنجه برای بازدید از بازداشتگاه های 
پناهجویان در این کشور، تعهدات حقوق بشری خود را نقض کرده تا رفتار غیرانسانی 
آن با پناهجویان همچنان پنهان بماند. وی با یادآوری تعهدات بین المللی استرالیا 
در زمینه مبارزه با تروریسم، نفرت پراکنی و رعایت حقوق بشر، سابقه حقوق بشری 

استرالیا را تاریک و شایسته توجه و واکنش بین المللی دانست.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

اجازهنمیدهیمهیچکشوری
ناامنکنندهخاکایرانشود

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه تأکید مقامات اقلیم برای اینکه 
اجازه ندهند خاک این منطقه باعث ناامنی ایران شود را به فال نیک می گیریم، 
گفت: جمهوری اسلامی اجازه نمی دهد هیچ کشوری ناامن کننده خاک ایران شود. 
محمود عباس زاده مشکینی  ، با بیان اینکه همواره یکی از خواسته های به حق 
جمهوری اسلامی این بوده که کشورهای همسایه اجازه ندهند خاک آنها محلی 
برای تهدید خاک کشورمان شود، گفت: متأسفانه بسیاری از تروریست ها و نیروهای 
ضد انقلاب، اقلیم کردستان را مأمنی برای خود دیده اند و از آنجا اقدام به خرابکاری 
علیه جمهوری اسلامی می کنند از این رو از آنها خواسته ایم اجازه ندهند خاک آنها 

محلی برای تعرض و تجاوز به خاک ایران شود.

دیاکو حسینی*

رئیس قوه قضاییه با اشاره به آرای وحدت رویه صادره از هیئت عمومی دیوان 
عدالت اداری، گفت: مصلحت اندیشی در دیوان عدالت اداری جایز نیست؛ 

دیوان باید به مرّ قانون عمل کند. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای همزمان با چهل 
و یکمین سالگرد تأسیس دیوان عدالت اداری امروز شنبه )۱۹ آذر( در جمع 
قضات و کارکنان این دیوان، اظهارداشت: وقتی ۲ رأی متعارض از ناحیه شعب 
دیوان صادر شده و هیئت عمومی دیوان می خواهد بررسی کند که کدامیک از 
این ۲ رأی، منطبق با قانون است، نباید این را مدنظر قرار دهد که رأی »الف« 
چون به مصلحت است ولو آنکه منطبق با قانون هم نیست، ارجحیت پیدا کند؛ 

اتخاذ چنین رویه ای به دیوان عدالت اداری لطمه وارد می کند.
رئیس قوه قضاییه ضمن تبیین اصول مهم ۱۷۰ و ۱۷۳ قانون اساسی، 
افزود: از اهداف مهم و اساسی دیوان عدالت اداری، حمایت از مردم، حقوق و 
منافع آنها و تضمین حقوق و منافع آحاد مردم - نه طبقه  و گروهی خاص- در 
برابر مأموراان و دستگاه های حکومتی است تا این حقوق و منافع مورد تعدّی 

و تعرض واقع نشود.
محسنی اژه ای تصریح کرد: کار دیوان عدالت اداری باید به روز، دقیق و متقن 
باشد؛ آراء و احکام صادره از ناحیه این دیوان در حوزه رسیدگی به شکایات، 
تظلمات و اعتراض های مردم نسبت به کارگزاران، مأموران، واحدها و احیاناً 
مصوبات و آیین نامه های دستگاه های حکومتی باید فصل الخطاب باشد و 

بدون تأخیر و به سرعت اجرا شود.
ابطال مصوبات خلاف قانون دستگاه ها زمانبر نشود

رئیس عدلیه اظهار داشت: باید سازوکاری تعبیه شود که فاصله ابلاغ یک 
مصوبه خلاف قانون در یک دستگاه اجرایی تا ابطال آن مصوبه از سوی دیوان 

عدالت اداری به کمترین زمان ممکن برسد. 
قاضی القضات افزود: اگر مصوبه و مقرره ای خلاف قانون در یک دستگاه 
اجرایی صادر و ابلاغ شود و مدت زمانی از اجرای آن بگذرد و پس از آن، در 
نتیجه بررسی و ورود خود دیوان عدالت اداری یا ارائه دادخواست به دیوان، 
و  تبعات  واجد  امر  این  شود،  قانون  خلاف  مصوبه  آن  ابطال  به  مبادرت 

پیامدهایی است؛ بنابراین دیوان باید به صورت سالیانه یا ۶ ماه یکبار، برآوردی 
داشته باشد که فواصل زمانی ابلاغ مصوبات خلاف قانون در دستگاه ها تا 
ابطال آنها در دیوان چه میزان بوده و چه تبعات و پیامدهایی در نتیجه اجرای 

آن مصوبات خلاف قانون ایجاد شده است.
تفسیرپذیر  شده،  وضع  قوانین  مواردی،  در  کرد:  اضافه  اژه ای  محسنی 
هستند و بسیاری از صراحت و شفافیت برخوردار نیستند؛ در اینگونه موارد، 
دیوان عدالت اداری باید دقت زیادی را برای تشخیص خلاف قانون بودن یا 
نبودن مصوبات دستگاه های اجرایی که ناظر بر آن قانون تفسیرپذیر هستند، 

صرف کند تا قدرت اقناع به وجود آید.
مسئولان  به  خود  گذشته  سال  دستور  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
وظایف  بر  ناظر  کتابچه هایی  و  جزوه ها  تدوین  برای  اداری  عدالت  دیوان 
اداری  عدالت  دیوان  اظهارداشت:  دستگاه،  هر  قانونی  مسئولیت های  و 
باید بررسی کند که این جزوه ها و کتابچه ها و این پژوهش ها و نشست ها با 
دستگاه های مختلف، چه میزان در تحقق کامل و جامع هدف اساسی و 
اصلی دیوان که همان تأمین و تضمین حقوق و منافع مردم و جلوگیری از ابلاغ 

مصوبات خلاف قانون در دستگاه ها است، مؤثر بوده است.
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: مسئولان دیوان عدالت اداری سازوکاری 
تعبیه کنند تا در فواصل زمانی تعیین شده، گزارش میزان شکایات مردم از 
دستگاه ها و مصوبات خلاف قانون آنها منتشر شده و به استحضار خود آن 
دستگاه و سایر دستگاه هایی که در قانون مربوطه مدخلیت و تأثیر دارند، برسد؛ 
این کار از خود قوه قضاییه آغاز شود زیرا همواره اعتقاد داریم که باید همه امور 

را از خود شروع کنیم.
رئیس عدلیه با اشاره به موضوع ابطال مصوبات دستگاه های حکومتی در 
دیوان عدالت اداری و آمار موجود در این زمینه مرتبط با ۸ ماهه سال جاری، 
اظهار داشت: دیوان عدالت اداری ضرورت دارد که نسبت به صدور و ابلاغ 
مصوبات خلاف قانون دستگاه های حکومتی، آسیب شناسی ها و بررسی های 
مقتضی و لازم را به عمل آورد تا از میزان بالای این امر جلوگیری و پیشگیری 

به عمل آید.
محسنی اژه ای گفت: به هر میزان که در دیوان عدالت اداری تجهیز نیرو 
و قاضی صورت گیرد اما از ورودی پرونده ها به دیوان کاسته نشود، باز هم با 
مشکل اطاله دادرسی، فرسودگی نیرو و حجم بالای پرونده ها مواجه خواهیم 
بود؛ بنابراین مسئولان و قضات دیوان باید همّ وغم خود را صرف این موضوع 
کنند که با چه راهکارهایی از جمله اصلاح قانون یا اصلاح رویه ها می توان از 

حجم ورودی پرونده ها به دیوان کاست.
فرآیندها در رسیدگی  از  اهمیت کاستن  به  اشاره  با  رئیس دستگاه قضا 
اطاله  از  در جلوگیری  امر  این  تاثیر  و  اداری  دیوان عدالت  در  پرونده ها  به 
دادرسی ها، گفت: شما قضات و مسئولان دیوان عدالت اداری باید بررسی 
کنید که با همین میزان نیرو و امکانات، چگونه می توانید مبادرت به کاستن از 
فرآیندها در مراحل رسیدگی به پرونده ها کنید؛ برای نمونه وقتی ۱۰۰ نفر در 
اقصی نقاط کشور درباره موضوع واحدی دادخواست می دهند، آیا حتماً الزام 
به ثبت همه این ۱۰۰ دادخواست وجود دارد یا می توان با روش های دیگری 
در این رابطه عمل کرد تا آن حقِ واحد دادخواهان در این راستا، به سرعت 

رئیس قوه قضاییه :

دیوان عدالت اداری به جای مصلحت اندیشی مرّ قانون را عمل کند 

 رئیس دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه علامه 
طباطبایی گفت: باید رویه ها و فرایند هایی که در 
را  هستند  مردم  اعتراض  عامل  اساسا  سازمان ها، 
شناسایی و از بین برد. ابتدا باید ببینیم افراد تحت چه 
فشاری هستند و در واقع باید موضوعاتی را شناسایی 

کنیم که نارضایتی مردم را تشدید می کنند 
به  پاسخ  در  ایلنا  با  در گفت وگو  انتظاری«  »علی 
این سوال که با توجه به اینکه مسئولان بارها اعلام 
کرده اند که صف اغتشاشگران از معترضان جداست، 
چه راهکاری می توان ارائه کرد تا گفت وگو بین دولت 
و معترضان شکل بگیرد، گفت: اساسا در مورد بحث 
باید ساز و کارهای نهادی وجود داشته  اعتراضات 
نکات،  بتوانند  مرحله ای  صورت  به  افراد  که  باشد 
پیشنهادها و اعتراض هایشان را به صورت موثر در 
جایی منعکس کنند و نباید گذاشت بیان اعتراض ها 
به مرحله حاد برسد و بعد از آن امکان طرح آنها فراهم 

شود، زیرا این روند اصلا منطقی نیست.
فرایند هایی  و  ها  رویه  باید  قاعدتا  داد:  ادامه  وی 
را  هستند  اعتراض  عامل  اساسا  سازمان ها  در  که 
شناسایی و از بین برد. ابتدا باید ببینیم افراد تحت چه 
فشاری هستند و در واقع باید موضوعاتی را شناسایی 

کرد که نارضایتی مردم را تشدید می کنند.
نظام  در  اگر  کرد:  تصریح  شناس  جامعه  این 

فرایندها  سازی  ساده  و  تسهیل گری  ما  بروکراسی 
و  و عقلانی نشوند  روندها، منطقی  و  نیفتد  اتفاق 
که  نشود  گونه ای  به  مردم  و  سازمان ها  رویه های 
دسترسی مردم به آن ها تسریع شود بی معنی است 
خاص  مکانی  در  می توانید  بگوییم،  مردم  به  که 
اعتراض تان را مطرح کنید، چون بدون تحقق این 
را حل  اعتراض ها، مشکلی  اقدامات، صرف طرح 

نمی کند.
ابتدا باید تراکم مقررات مزاحم و غیرعقلانی 

حل شود
و  بانکی  دستگاه  در  کرد:  خاطرنشان  انتظاری 
و  مزاحم  مقررات  تراکم  با  دولتی  دستگاه  های  در 
مردم  آزار  موجب  که  هستیم  مواجه  غیرعقلانی 
حل  نیز  مشکلات  نشود،  حل  این ها  تا  و  می شود 
در  نارضایتی  ایجاد  باعث  این ها  چراکه  نمی شود، 
مردم می شود. در گذشته زمانی بود که مردم خیلی 
در تماس با الگوها و رویه های عقلانی نبودند و در 
فضای مجازی حضور نداشتند و خیلی موضوعات را 
نمی شناختند، اما الان بدین گونه نیست، به همین 
دلیل دولت باید به شدت مقررات زدایی کند. مقرراتی 
که در همه سازمان ها وجود دارد و هیچ مبنای قانونی 
ندارد، این مقررا ت  باید از دستگاه اداری کشور زدوده 
شود؛ وقتی این اتفاق افتاد اعلام کنند که اگر افراد 

طرح  می توانند  کجاها  را  آنها  داشتند  اعتراضی 
برای  نهادهای جدی  ابتدا لازم است که  کنند. در 
وجود  مردمی  های  اعتراض  و  ها  گزارش  دریافت 
داشته باشند. این نهادهای نباید به صورت فرمالیته 
و نمایشی عمل کنند تا اعتماد مردم را جلب کنند. در 
حال حاضر مردم در برابر دستگاه بروکراسی، بی پناه 
هستند و اگر این ها حل نشود، اختصاص مکانی 
برای طرح اعتراضات بیشتر جنبه نمایشی به خود 
می گیرد و به حل مسائل مردم منجر نخواهد شد. وی 
با تاکید بر اهمیت غلبه گفتمان فرهنگی و اجتماعی 
در کشور گفت: مشکلی که  در حال حاضر در نظام 
و  فرهنگی  گفتمان  که  است  این  داریم  حکمرانی 
گفتمان اجتماعی غلبه ندارد. در دوران کرونا دیدیم 
که گفتمان پزشکی به جای گفتمان علوم اجتماعی 
برای حکمرانی تعیین تکلیف کرد و نتیجه چیرگی 
گفتمان پزشکی وضعیتی شد که ملاحظه می کنید. 
در واقع حکمرانی با اینکه در گفتمان پزشکی تعارض 
منافع شدیدی وجود داشت و دارد در دوران کرونا به 
شدت نسبت به این گفتمان منفعل شد و تصمیمات 
راهبردی خود را به این گفتمان واگذار کرد. این در 
حالی است که هنگامی امکان آشتی بین حکمرانی 
و مردم برقرار می شود که خود را به رویکرد فرهنگی و 

گفتمان علوم اجتماعی نزدیک کند.

رئیس دانشکده علوم اجتماعی علامه طباطبایی : 

عواملنارضایتیمردمبایدشناساییوازبینبرد

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به بیانیه مشترک چین و عربستان گفت: امیدوارم چین و عربستان درک دقیق 

و واقعی تری از مواضع ایران داشته باشد. 
جلیل رحیمی جهان آبادی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به بیانیه مشترک اخیر 
چین و عربستان گفت: در بیانیه مشترک چین و عربستان نکاتی درباره ایران ذکر 
شده است؛ باید این بیانیه به صورت کامل در کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس مورد بررسی قرار گیرد تا نکات و تحولات مندرج در آن مشخص 

شود.
وی ادامه داد: در این بیانیه آمده که ایران به حفظ امنیت و آرامش در منطقه 
کمک کند؛ در طول ۴۰ سال گذشته بعد از پیروزی انقلاب اسلامی و با برقراری 
نظام سیاسی جدید، ایران در تحولات منطقه چیزی جز آرامش را دنبال نکرده است. 
این رویکرد را می توان مشخصا بعد از حمله عراق به ایران و حمایت کشورهای عربی 
از صدام و همچنین جنگ عراق و کویت دید. تمامی تلاش بر محور کاهش تنش ها 
متمرکز بوده و حتی اقداماتی برای بهبود رابطه با مصر و اردن و سایر کشورهای 

عربی نیز صورت گرفت.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یادآور شد: ایران در 
مبارزه با داعش در خاورمیانه هزینه بسیار سنگینی پرداخت کرد که این هم در 
راستای برگرداندن امنیت به منطقه بود؛ موضوعی که برای هیچ کشوری از جمله 

چین و عربستان سعودی قابل کتمان نیست. در صورت مقابله نکردن ایران با 
داعش، مشخص نبود با دستیابی داعش به منابع نفتی و ثروت سوریه و عراق، چه 

مشکلات و اتفاقاتی رخ می داد.
وی با اشاره به سیاست خارجی دولت چین گفت: اصول سیاست خارجی چین 
مانند بسیاری از کشورهای دیگر جهان بر این اصل واحد استوار است که دشمن و 
دوست دائمی ندارد و بلکه منافع دائمی دارد و دوست و دشمن در قالب منافع چین 
تعریف می شود؛ با این وجود باید چین و عربستان این واقعیت را بپذیرند که ایران 
کشوری قدرتمند و با نفوذ زیاد و دارای منابع در خاورمیانه است پس هر قدر چین، 
آمریکا و روسیه در اتخاذ مواضع خود عاقلانه باشند، منافع ما و آنها متقابلا بهتر 
تامین می شود. رحیمی جهان آبادی در جمع بندی تاکید کرد: بعد از بررسی دقیق 
بیانیه، مواضع ایران به صورت شفاف از طریق پارلمان و دستگاه سیاست خارجی 
به چین و عربستان سعودی اعلام می شود؛ امیدواریم طرف سعودی و چین درک 

دقیق تر و واقعی تر و مبتنی بر مواضع ما داشته باشند.
وی در پایان یادآور شد: علیرغم وجود گروه های تندور در در منطقه، ایران هیچ 
گاه دنبال به خطر انداختن امنیت خاورمیانه و کشورهای همسایه نبوده و همواره 
به تمامیت ارضی، قراردادها و امنیت منطقه ای احترام گذاشته است؛ تنها خواسته 
مشخص ایران عدم حضور گروه های بیگانه و نفوذ بیگانگان و رژیم صهیونیستی 

بوده که این هم به امنیت منطقه کمک می کند.

رحیمی جهان آبادی: 

چینوعربستاندرکدقیقتروواقعیتریازمواضعایرانداشتهباشند

 رئیس جمهور، تطبیق جهت گیری های لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ با سیاست های کلی ابلاغی برنامه هفتم 
توسعه کشور را امری قطعی و اجتناب ناپذیر دانست و 
تأکید کرد: در لایحه بودجه باید ارقام، منابع درآمدها و 
مصارف و هزینه ها واقع بینانه و دقیق دیده شده و دارای 

پیوست فرهنگی و رسانه ای باشد. 
در  شنبه   روز  صبح  رئیسی  ابراهیم  »سید  آیت الله 
جلسه فوق العاده هیأت دولت برای ادامه بررسی لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور با تأکید بر اهمیت تعیین 
و تبیین رویکردها و جهت گیری های بودجه سال آینده 
در حوزه های مختلف اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 

تصریح کرد: سازمان برنامه و بودجه با همکاری همه 
نهادها و دستگاه ها گزارش دقیقی از میزان موفقیت ها 
و ناکامی ها در تحقق اهداف بودجه امسال و دلایل و 

عوامل آن تهیه کند و به اطلاع افکارعمومی برساند.
تقدیم  برای  دولت  تلاش  به  اشاره  با  رئیس جمهور 
لایحه بودجه سال آینده به مجلس شورای اسلامی در 
موعد مقرر در قانون اظهار داشت: اگر مجلس شورای 
برنامه هفتم  اولویت تقدیم و بررسی  اسلامی تقدم و 
توسعه کشور نسبت به لایحه بودجه ۱۴۰۲ را خواستار 
بخش  در  رئیسی  آیت الله  کند.  اعلام  را  آن  است، 
دیگری از سخنانش با اشاره به نقش مهم دیپلماسی 

با  به ویژه  منطقه ای  تجارت  و  سرمایه گذاری  رونق  در 
همسایگان، از وزارت امور خارجه خواست با بازنگری 
جهادی در عملکرد سفارتخانه های جمهوری اسلامی 
ایران در زمینه همکاری های اقتصادی، زمینه تحقق 
این رونق تجاری را فراهم کند. رئیس جمهور همچنین 
با گرامیداشت یاد مرحوم رستم قاسمی وزیر پیشین راه 
و شهرسازی، از خدمات وی به عنوان انسانی دلسوز و 
خدمتگذار تجلیل و برای مهرداد بذرپاش وزیر جدید راه 
و شهرسازی در پیگیری و استمرار تلاش ها در جهت 
تحقق اهداف دولت در زمینه تأمین و ساخت مسکن و 

توسعه جاده ای و ریلی کشور آرزوی موفقیت کرد.

رئیس جمهور:

جهتگیریبودجهباسیاستهایبرنامههفتمتطبیقمیشود
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چراخوابخوبشبانهمهماست؟ برخیموادغذاییبهآبکردن
چربیهایاحشاییکمکمیکنند

این نکته ثابت شده که پیروی از رژیم های غذایی حاوی کربوهیدرات های تخمیر 
شده در کاهش وزن موثر هستند.

مصرف این نوع کربوهیدرات ها باعث تولید بیشتر هورمون کنترل اشتها شده و به 
فرد احساس سیری طولانی مدت می دهد. همچنین مصرف این کربوهیدرات ها به 
کاهش چربی های مضر و چربی احشایی کمک می کند؛ چربی هایی که با خطر ابتلا 

به دیابت، بیماری های قلبی و برخی از انواع سرطان ها مرتبط هستند.
 این نوع غذا ها همچنین نقش مهمی در مدیریت و یا پیشیگری از دیابت با کنترل 
و نگهداری سطح قند خون در حد سالم دارند. این کربوهیدرات ها باعث افزایش 
باکتری های مفید روده و بهبود فرایند هضم غذا بعلاوه افزایش ایمنی بدن خواهند 

شد.
 بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، شش ماده غذایی که 
در رژیم های کاهش وزن می تواند به شما برای افزایش احساس سیری کمک کند 

شامل موارد زیر است:
 _ جو: این را بدانید که تنها مصرف روزانه دو وعده جو، کلسترول LDL یا مضر را 
تا بیش از پنج درصد در عرض شش هفته کاهش می دهد. بتاگلوتان موجود در جو 

باعث دفع LDL از بدن می شود.
 _ کنگر فرنگی: این ماده غذایی داروی لاغری است و کسانی که می خواهند 
وزن کم کنند و لاغر شوند می توانند هر روز کنگر فرنگی بخورند. از تمام نقاط این 
گیاه می توان برای تهیه انواع سالاد ها و غذا ها استفاده کرد. گیاه تازه را پس از تمیز 
کردن می توان منجمد کرد تا در فصول مختلف از آن استفاده شود. شیره برگ کنگر 

فرنگی دارای املاح معدنی مختلف و سینارین است و مصارف درمانی فراوان دارد.
 _ قارچ: به جنگ با چربی های بدن می رود. مصرف قارچ می تواند تولید و فعالیت 
سلول های سفید خون را افزایش دهد. بهتر است این غذا به شیوه سالمی پخته 
شود. از این رو مصرف قارچ سرخ شده از سوی متخصصان توصیه نمی شود و قارچ 
بخارپز یا کبابی شده در فر انتخاب مناسب تری است. توصیه می شود که در این رژیم 
وعده ناهار یا شام را به قارچ اختصاص دهید، البته می توانید صبحانه هم یک غذای 
ترکیبی مثلا املت قارچ بخورید. قارچ حاوی بتا گلوکان است که برای تقویت سیستم 

ایمنی و افزایش مقاومت بدن در برابر بیماری ها مهم و لازم است. 
_ مارچوبه: برخی غذا ها در فرایند هضم غذا ها تاثیر فراوانی دارند و مارچوبه 
یکی از این غذا ها است. این گیاه منبع اینولین؛ فیبر ویژه ای است که به افزایش 
باکتری های خوب روده کمک می کند و باعث هضم موثرتر غذا ها می شود. مارچوبه 
باعث افزایش متابولیسم بدن شده و به عنوان یک چربی سوز، به لاغری شما کمک 
می کند. هر ۱۰۰ گرم مارچوبه فقط ۲۰ کیلوکالری انرژی دارد و بدین ترتیب یک 

جایگزین بسیار عالی برای میان وعده های پر کالری است.
 _ موز: مصرف این میوه سرشار از پتاسیم و ویتامین B ۶، باعث افزایش تولید 
سروتونین در مغز می شود؛ به طوری که مصرف آن با کاهش استرس و اضطراب 
رابطه دارد. اگرچه موز میزان کربوهیدرات یا قند بالایی دارد، اثر چندانی بر سطح 
قندخون بدن نمی گذارد. کم بودن میزان گلوکز آن باعث می شود قند خون نسبت به 
سایر غذا ها به میزان قابل قبولی بالا رود. از طرفی گلوکز پایین برای کنترل گرسنگی 

بسیار مفید است و این از عوامل کلیدی در کاهش وزن است.
 _ پیاز: مصرف پیاز یک راه طبیعی برای کاهش وزن و چربی اضافی بدن است. 
پیاز حاوی اسانس های مختلف و مواد معدنی است که به سرعت سوخت و ساز بدن 
را بالا برده و منجر به کاهش وزن طبیعی می شود. پیاز دارای آنتی اکسیدان ها و 

خواص ضد التهابی است که یکی از سلاح های عالی در برابر افزایش وزن است.

قهوه در سراسر جهان به افزایش جادویی تمرکز و انرژی معروف است اما این 
فواید شامل حال همه  افراد نمی شود.

به گزارش ایسنا، »قهوه راه لذیذی برای دریافت انرژی صبحگاهی یا جبران 
افت انرژی عصرگاهی است و می توان آن را به عنوان اکسیر سلامتی نیز تعریف 
کرد. قهوه خطر ابتلا به سرطان پروستات، نارسایی قلبی و حتی از دست دادن 
شنوایی را کاهش می دهد و نوشیدن قهوه ی بوداده ی تیره حتی ممکن است به 
کاهش وزن کمک کند. اما اثرات منفی قهوه برای عده ی خاصی از افراد بیش از 
اثرات مثبت آن است. برای نمونه، شاید دقت کرده باشید گاهی اوقات قهوه شما 
را مضطرب یا عصبی می کند یا شاید احساس کرده اید بعد از هر فنجان قهوه ای 
که می خورید، بلافاصله باید به توالت بروید. در مجموع قهوه ممکن است اثراتی 

روی سلامت شما بگذارد که کاملًا برایتان ناشناخته باشد.
برای درک بهتر این که آیا قهوه برای شما انتخاب خوبی است یا نه، از متخصصان 
تغذیه سوال کردیم چه کسانی باید از نوشیدن قهوه صرف  نظر کنند تا سلامت 

بمانند. در ادامه  این مطلب پاسخ متخصصان تغذیه به این سوال را می خوانید.
۱. کسانی که سندروم روده ی تحریک پذیر دارند

کافئین از یک طرف می تواند نظم و قاعده ی روده را افزایش دهد و از طرف 
دیگر ممکن است احتمال اسهال را هم بالا ببرد. اسهال نشانه ی اصلی سندروم 
روده ی تحریک پذیر یا IBS است. پس اگر به این سندروم مبتلا هستید، مصرف 

نوشیدنی های کافئین دار را محدود یا ترک کنید.
۲. کسانی که آب سیاه دارند

فشار درون چشمی با مصرف قهوه در افرادی که دچار آب سیاه هستند، بالا 
می رود، بنابراین توصیه می شود این افراد مصرف قهوه را محدود یا قطع کنند 

بر اساس  انجام شود(.  باید  این مورد تحقیقات بیشتری  اثبات قطعی  )برای 
تحقیقاتی که تاکنون انجام شده، نوشیدن مقادیر زیاد کافئین، خطر ابتلا به 
آب سیاه را در کسانی که هم اکنون مستعد افزایش فشار چشم هستند، بالا 

می برد.
۳. کسانی که مثانه ی بیش فعال دارند

همه ی ما می دانیم بهتر است پیش از یک سفر طولانی، دور نوشیدن یک 
فنجان قهوه بزرگ خط بکشیم، به ویژه اگر دسترسی به توالت در مسیر سفر 
محدود باشد. مصرف کافئین هم تکرار و هم فوریت ادرار را افزایش می دهد. اگر 
به طور منظم قهوه نمی نوشید، ممکن است نسبت به این تاثیر خاص حساسیت 
بیشتری پیدا کنید. پس قبل از اینکه عازم یک سفر طولانی شوید، این نکته را 

در نظر بگیرید!
۴. کسانی که مشکلات قلبی نظیر آریتمی دارند

از آنجا که کافئینِ قهوه می تواند به طور موقت فشار خون و ضربان قلب را بالا 
ببرد، کسانی که سابقه ی بیماری های قلبی دارند حتماً باید با پزشک درباره ی 
میزان مصرف قهوه و کافئین مشورت کنند. در حال حاضر، در زمینه ی اثرات 

بلندمدت قهوه روی فشار خون و سلامت قلب مدارک قطعی کافی وجود ندارد.
۵. کسانی که باردار هستند

توصیه می شود زنان باردار مصرف کافئین را تا ۲۰۰ میلی گرم )که در ۲ فنجان 
قهوه وجود دارد( در روز کاهش دهند تا خطر سقط جنین، زایمان زودرس و 
کاهش وزن تولد را به حداقل برسانند. با این حال طبق مطالعات سال ۲۰۲۰ 
مصرف کافئین در طول بارداری هیچ سطح ایمنی ندارد. با این حال، بهتر است 

زنان باردار درباره ی میزان مصرف آن با پزشک مشورت کنند.

۶. مادران شیرده
از آنجا که کافئین محرک و ادرارآور است، این نگرانی را ایجاد می کند که ممکن 
است مادر شیرده را در معرض کم آب شدن بدن قرار دهد. توصیه می شود مادران 

باردار و شیرده تا جای ممکن از مصرف کافئین اجتناب کنند.
۷. کسانی که اختلال خواب دارند

نوشیدن یکی دو فنجان قهوه پس از بدخوابی شب، قابل  درک است با این حال، 
عادت قهوه خوردن شما ممکن است خواب ضعیف و خستگی شما را دائمی 
کند. شاید فکر کنید قهوه ی عصرگاهی اثری بر خواب شما نمی گذارد، اما در 
واقعیت بر کیفیت خواب شما اثر می گذارد. سعی کنید حداقل ۶ ساعت پیش 
از زمان خواب تان، قهوه نخورید! نوشیدن قهوه حتی ۶ ساعت پیش از خواب 
پتانسیل مختل کردن الگوهای خواب را دارد. این یافته ها مبنی بر سطح ۴۰۰ 

میلی گرمی کافئین است؛ چیزی معادل ۴ فنجان قهوه.
۸. کسانی که اضطراب زیاد دارند و مستعد وحشت زدگی هستند

کافئین یک ماده ی محرک است بنابراین ممکن است اضطراب برخی افراد را 
تشدید کند. اگر به طور مداوم اضطراب یا وحشت زدگی را تجربه می کنید، بهتر 
است از مصرف قهوه اجتناب کنید یا میزان مصرف قهوه ی کافئین دارتان را کم 
کنید. سطوح بالای کافئین )حدود ۵ فنجان قهوه در روز( افراد مضطرب را به 
صورت بالقوه دچار وحشت زدگی می کند. شاید شما روزانه ۵ فنجان قهوه مصرف 
نکنید، در هر صورت بهتر است مراقب میزان مصرف تان باشید تا اضطراب تان 

تشدید نشود.
۹. کسانی که اسهال دارند

برخی افراد باور دارند با نوشیدن قهوه ی صبحگاهی مزاجشان به کار می افتد، 
اما چنانچه دچار اسهال شده باشید نوشیدن قهوه اصلًا توصیه نمی شود. قهوه ی 
بدون کافئین شاید گزینه بهتری باشد، اما به طور کلی مایعات گرم، مزاج را 

تحریک می کنند.
۱۰. کسانی که صرع دارند

یافته های جدید خبر از این می دهند که مصرف زیاد قهوه وقوع تشنج را بیشتر 
می کند، اما این یافته به مطالعات بیشتری نیاز دارد؛ بنابراین اگر حملات صرع 
و تشنج را تجربه می کنید بهتر است درباره ی مصرف کافئین با پزشک مشورت 

کنید.
۱۱. کودکان زیر ۱۲ سال

قهوه می تواند همه ی ما را اندکی عصبی کند، اما مصرف مقادیر اندک قهوه 
در کودکان، اثرات جانبیِ جدی و محسوس تری در پی دارد. برای مثال، مصرف 
بیش از حد قهوه می تواند کودک را دچار افزایش ضربان قلب، افزایش احساس 
اضطراب، دشواری تمرکز و ناراحتی معده کند. جنبه ی دیگری که باید در نظر 
بگیریم این است که قهوه می تواند نشانه های گرسنگی را به ویژه در کودکان نوپا 
پنهان کند، درنتیجه کودک نمی تواند مواد مغذی لازم برای رشد را دریافت کند. 
در نهایت، بخاطر بسپارید که قهوه به خودی خود بسیار اسیدی است، درنتیجه 
می تواند به مینای دندانِ کودک آسیب برساند و خطر پوسیدگی دندان را افزایش 

دهد.
۱۲. کسانی که رفلاکس معده دارند

کافئین می تواند اسفنکتر تحتانی مری را که دریچه بین مری و معده است شل 
کند. این امر سبب می شود محتوای اسیدی معده وارد اسفنکتر شود و نشانه های 
رفلاکس معده بروز کند. اگر دچار رفلاکس معده هستید، شاید قهوه بدون 

کافئین گزینه ی بهتری باشد.

 چه عواملی باعث خستگی ذهنی می شود؟

اینعلائممیگوینددچار
خستگیذهنیشدهاید

حتماً برای شما هم اتفاق افتاده که در یک نقطه ای از زندگی احساس می کنید،کم آورده اید 
و دوست دارید به دوراز همه، در یک جای دنج، برای مدتی به جسم و روحتان استراحت 
دهید. گاهی احساس می کنید دیگر ذهنتان گنجایش این حجم از شلوغی زندگی و اخبار 
بد اقتصادی، اجتماعی و سیاسی را ندارد؛ در علم روانشناسی به چنین حالتی »خستگی 
ذهنی« می گویند. به گفته متخصصان خستگی ذهنی از فردی به فرد دیگر متفاوت است 
و ممکن است فردی زودتر یا دیرتر از دیگران به این نقطه برسد اما تحقیقات نشان می دهد 
افراد بین ۲۵ تا ۳۵ سال، بیشتر از سایر گروه های سنی خستگی روانی را تجربه می کنند. 
خستگی ذهنی مانند خستگی جسمانی است، با این تفاوت که به جای عضلات، ذهن 
شما خسته می شود. خستگی جسمی ممکن است با استراحت چندساعته برطرف شود 
اما خستگی ذهنی می تواند خستگی جسمی را به دنبال داشته باشد و فرد را در شرایط 
روحی وخیمی قرار دهد. وقتی مغز احساس خستگی می کند و نمی تواند به درستی کار 
کند، بهره وری، مهارت تصمیم گیری، حافظه و به طورکلی زندگی تحت تأثیر قرار می گیرد؛ 
به عنوان مثال، زمانی که شما ازنظر ذهنی خسته هستید، به سختی می توانید بر انجام امور 
تمرکز کنید و حتی کارهای ساده خانگی مانند شستن ظرف ها یا شستن لباس ها دست وپا 
گیر به نظر می رسند. ازآنجایی که خستگی ذهنی به یک احساس نسبتاً شایع در بین مردم 

تبدیل شده، یادگیری نحوه کنار آمدن و شناخت علائم آن بسیار مهم است.
چه عواملی باعث خستگی ذهنی می شود؟

خستگی ذهنی می تواند از عوامل متعدد یا فقط یک عامل استرس زای خاص ناشی 
شود. یافتن علت اصلی خستگی ذهنی اولین قدم مهم برای درمان و غلبه بر آن است.

اضطراب، یکی از شایع ترین علائم خستگی ذهنی است
 اضطراب به این دلیل ایجاد می شود که خستگی ذهنی طولانی مدت باعث تحریک 
سیستم عصبی سمپاتیک می شود و این مسئله باعث می شود که دائماً در حالت ترس یا 
نگرانی در مورد آینده باشید؛ بنابراین، احساس اضطراب دائمی به عنوان یک زنگ خطر، 

خبر از خستگی ذهنی می دهد.
احساس بی حالی، ناشی از خستگی مغز است

ناامیدی توصیف کرد. این احساس  بی حالی را می توان به عنوان احساس پوچی و 
زمانی ایجاد می شود که ذهن شما احساس کند، انرژی ندارد. شخصی که دچار بی حالی 
می شود، اغلب احساس بی تفاوتی و قطع ارتباط با دوستان و همکاران خود می کند. اگر 

این احساس ادامه یابد، می تواند شما را به یک فرد منزوی و افسرده تبدیل کند.
خستگی ذهنی، غلبه بر چالش ها را تقریباً غیرممکن می کند

فقدان قدرت درونی و اعتمادبه نفس باعث می شود در مواجهه با یک عامل استرس زای 
حاد کمتر انعطاف پذیر باشید. درواقع، انعطاف پذیری پایین باعث می شود چالش های 
کاری یا زندگی را به جای فرصتی برای یادگیری و رشد، به عنوان یک عقب گرد در نظر بگیرید.

خستگی ذهنی و افسردگی با هم مرتبط هستند
خستگی ذهنی از علائم افسردگی است و بالعکس. افسردگی یک اختلال سلامت روان 
است که می تواند دلایل متعددی ازجمله رویدادهای استرس زا در زندگی داشته باشد. 
افسردگی غالباً بااحساس ناامیدی و کمبود انرژی برای درگیر شدن در زندگی روزمره 

مشخص می شود.
علائم خستگی ذهنی فقط احساسی نیستند

علائم خستگی ذهنی گاهی می توانند به عنوان علائم فیزیکی ظاهر شوند و سلامت و 
تندرستی شما را مختل کند:

سلامت روان تأثیر مستقیمی بر سلامت جسمانی شما دارد
 درجایی که خستگی ذهنی وجود دارد، حتماً خستگی جسمی نیز وجود دارد. سطح 
بالای استرس که منجر به خستگی ذهنی می شود نیز باعث می شود که شما احساس 

خستگی، تحریک پذیری و بی حالی کنید.
مغزهای خسته، راحت نمی خوابند

افرادی که از فرسودگی ذهنی رنج می برند اغلب مشکلات خواب و حتی بی خوابی را 
تجربه می کنند. مشکلات خواب به دلیل عوارض عاطفی خستگی ذهنی مانند اضطراب 
یا افسردگی ایجاد می شود و همچنین نگرانی دائمی، خواب راحت شبانه را سخت تر 

می کند.
وقتی انجام کارهای کوچک هم طاقت فرسا می شود

وقتی ازنظر ذهنی خسته هستید، انجام هر کاری سخت به نظر می رسد. حتی انجام 
کارهای معمولی مثل بلند شدن از خواب، تا کردن لباس ها و شستن ظرف ها طاقت فرسا 

است و مغز شما برای انجام هر کاری حتی کوچک، احساس خستگی می کند.
خستگی ذهنی به خاطر یک رویداد چالش برانگیز

رویدادی که زندگی شمارا کاملًا زیرورو می کند، می تواند فشار زیادی بر سلامت روان شما 
وارد کند. اغلب اوقات، افراد انواع مختلفی از غم و اندوه را در زندگی تجربه می کنند. اندوه 
بدون عارضه باعث خستگی ذهنی کوتاه مدت می شود و غم و اندوه پس از سانحه، مانند 
مرگ یکی از عزیزان یا طلاق، می تواند باعث خستگی روانی شود که بر سلامت روان شما 

در یک دوره طولانی تأثیر می گذارد.
علائم خستگی ذهنی را نادیده نگیرید

علائم خستگی ذهنی زمانی که به یک اتفاق عادی روزمره تبدیل می شود، نادیده گرفته 
می شود. به همین دلیل مهم است که هرچند وقت یک بار خودتان را مورد ارزیابی قرار 
دهید و ببینید که ازنظر فیزیکی، عاطفی و ذهنی چگونه عمل می کنید چراکه خستگی 
ذهنی در طولانی مدت زندگی شما را در زمینه های مختلف از جمله پیشرفت شغلی، 
انگیزه، تمرکز، کیفیت خواب و... در معرض خطر قرار می دهد. فرسودگی ذهنی شرایطی 

است که می توان با ایجاد تغییرات سالم در زندگی، آن را مدیریت و بر آن غلبه کرد.
راهکارهایی برای مقابله و درمان خستگی ذهنی

گاهی اوقات، شما می توانید منبع خستگی ذهنی خود را به طورکلی حذف کنید. 
به عنوان مثال، تغییر شغل می تواند فرسودگی ذهنی ناشی از محیط کاری پراسترس را 
برطرف کند اما موقعیت های دیگر مانند زندگی با یک بیماری، چندان ساده نیستند. در 
این موارد می توان خستگی ذهنی را مدیریت کرد. در اینجا چند راهکار ساده برای کنار 

آمدن با خستگی ذهنی و بهبود سلامت روانی آورده شده است:
یک برنامه خودمراقبتی ایجاد کنید

با طراحی یک برنامه خود مراقبتی متناسب با نیازهایتان، روی سلامت روان خود تمرکز 
کنید. روزانه فعالیت هایی که از انجام آن ها لذت می برید را در برنامه خود بگنجانید؛ این 
فعالیت ها می تواند شامل مدیتیشن، تنفس عمیق، پیاده روی یا هر چیزی دیگری باشد که 

سلامت ذهنی، عاطفی و جسمی شما را بهبود می بخشد.
به طور منظم ورزش کنید

ورزش منظم یکی از بهترین راه ها برای به حداقل رساندن اثرات خستگی ذهنی است. 
بر اساس یک مطالعه اخیر، فعالیت بدنی بدون در نظر گرفتن سن یا جنسیت منجر به 
خستگی کمتر می شود. ورزش کردن همچنین منجر به مثبت اندیشی می شود، به شما 
انرژی می دهد و خوابتان را بهبود می بخشد. تمرینات هوازی و تقویت عضلات نیز به درمان 

فیبرومیالژیا و پیشگیری از سایر بیماری ها کمک می کند.
 رژیم غذایی مغذی داشته باشید

آنچه می خورید تأثیر مستقیمی بر سلامت روان شما دارد. نوشیدن آب کافی و خوردن 
غذاهای مفید باعث افزایش سروتونین می شود. سطح بالای سروتونین باعث افزایش 

سطح انرژی ذهنی، انعطاف پذیری و سیستم ایمنی بدن شما می شود.
به اندازه کافی بخوابید

کمبود خواب یک علت شایع یا یک عارضه جانبی مه مغزی است. اگر به اندازه کافی 
نمی خوابید، اقداماتی را برای تنظیم مجدد ساعت خواب و بهبود بهداشت خواب خود انجام 
دهید. بهبود خواب اضطراب، استرس و علائم خستگی ذهنی را کاهش می دهد. اگر با 
بی خوابی دست وپنجه نرم می کنید و روش های زیادی را برای بهبود کیفیت خوابتان امتحان 

کرده اید و به نتیجه مطلوب نرسیده اید، وقت آن است تا از یک متخصص کمک بگیرید.
اطرافتان را مرتب و منظم کنید

به گفته کارشناسان، بی نظمی باعث حواس پرتی، افزایش بار شناختی و تولید کورتیزول و 
هورمون استرس می شود. اگر محل کار یا خانه شما نامرتب است، توصیه می کنیم به منظور 
حفظ سلامت روانتان آن ها را مرتب کنید چراکه منظم بودن، خستگی ذهنی را کاهش 

می دهد و فعالیت شناختی شما را بهبود می بخشد.

سلامت

فواید شامل حال همه  افراد نمی شود ؛

این افراد نباید قهوه بنوشند



یکشنبه-20 آذر ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45637 اجتماعی

 خاطرم می آید زمانی که خودم کودک بودم و آن دوره هیچ خبری از اینترنت و فضای 
مجازی، گوشی های همراه و رایانه نبود، ارتباط اعضای خانواده مان گرم و صمیمی بود، 
بیشتر با هم صحبت می کردیم، به تفریح و گردش دسته جمعی می رفتیم یا با اقوام ارتباط 
داشتیم. شاید نسل جدید این مطلب را بخوانند و روی ترش کنند اما واقعیت همین سفره 
های کم رنگ و دورهمی های دیرهنگام و صحبت نکردن هایمان با هم است. بله درست 
است عصر امروز، عصر فرزندان مجازی است که خودشان را هم کمتر می بینند ، وای به 
حال پدر و مادرشان و همه تأثیرپذیری شان از همین فضای خاکستری مجازی است چه 
اینکه می بینیم همین تاثیرپذیری باعث چه مصیبت ها و داستان هایی در سطح خانواده 

ها و اجتماع می شود.
*خانواده قربانی زندگی الکترونیک

یکی از مهمترین نکته های زندگی امروزی کاهش روابط خانوادگی و انزوای اجتماعی 
افراد است. شهروند دنیای مجازی شدن با آشنایی فناوری های عصر سایبر به طور 
طبیعی با چالش ها و تنش های خاص خود همراه خواهد بود.برای نمونه رابطه والدین 
و فرزندان اولین قربانی های زندگی الکترونیک به شمار می روند، به واسطه فرد محوری 

شدید فناوری های نوین ارتباطی ، با چالش های ویژه ای روبه رو خواهد شد.
نگاه و نگرش صاحب نظران درباره کیفیت و چگونگی اثربخشی ابزارهای الکترونیک با 
سبک زندگی بشر امروز می تواند با یکدیگر متفاوت باشد. بعضی از نظرات بر تاثیر منفی 
و برخی از آنها بر تاثیر مثبت فناوری های جدید ارتباطی در روابط اجتماعی افراد صحه 
می گذارد. دنیای مجازی دارای ویژگی های منحصر به فردی است. مایکل لینچ در کتاب 
»اینترنت ما: اطلاعات زیاد و فهم کم در عصر کلان داده ها« به زوایای متفاوت دقت کرده 
است. بنابردیدگاه او انسان شیوه های مختلف برای دانستن دارد: گاهی صرفا داده ها را 
از جهان اخذ می کند، گاهی درباره آنها تأمل و برایش استدلال می کند و گاهی آنها را می 
فهمد. از این میان شیوه آخر که به فهم منجر می شود، ارزش بالایی دارد. در واقع اینترنت 
ما را وادار کرده است که برای رشد شرایط حاصل از تجربه دیجیتالی را برای توجه و تمرکز 

بیشتر مورد توجه قرار می دهیم:
*مقایسه فرزندان طبیعی و مجازی

صفورا جهانشاهی نویسنده کتاب »دختر مامان، پسر بابا« درباره تفاوت های روابط قبل 
و بعد از ظهور اینترنت می گوید: »در روابط قبل از ظهور اینترنت زمان گفت وگوی مطلوب 
در بین خانواده ، درک متقابل کوچکترها با والدین، وعده های غذایی مشترک و داشتن 
اطاعات بسیار از همدیگر صورت می گرفت اما تعاملات عصر سایبر محدود به حضور 
فیزیکی و داشتن جریان تنهایی فردیت گرا و تاثیرپذیری زیاد از ارزش های جهانی و دور 

از آداب و سنت ملی و منطقه ای است.
در عصر گذشته پرجمعیت بودن خانواده موجب نظارت اعضای خانواده بر هم می شد 
. شلوغی و گرمی روابط فامیلی، اکسیژن عاطفی بین خانواده را تقویت می کرد اما عصر 
سایبر خانواده های کم جمعیت و دور از هم با احساس تنهایی و حسرت ایجاد کرده 
است. در دوره گذشته عوامل موثر بر رشد و تربیت محدود به دانش و مهارت والدین بود 
اما عصر سایبر ارزش های تربیتی خانواده را زیرسوال می برد و درگیری فرزندان با والدین 
را بیشتر کرده است و در نهایت در گذشته رشد طبیعی فرزندان با تحرک و نشاط جسمی 

بود اما عصر کنونی علیرغم رشد ذهنی بچه ها، کم تحرکی و وابستگی به یادگیری 
سایبری و اعتیاد به بازی های آنلاین را تقویت می کند.«

با این حال علاوه بر همه این مباحث استفاده نیمه دانی بزرگترها را نباید کاملا بر 
گردن فناوری های دیجیتال انداخت، به هرحال هر تکنولوژی جدیدی دارای محاسن 
و معایبی است. تعامل با جهان واقع فهم چگونگی و چرایی وقوع فیزیکی اطلاعات را به 
ارمغان می آورد. حال آنکه هیچ تجربه آنلاینی از پس ایجاد چنین مفهومی بر نمی آید. 
به همین دلیل است که بسیاری از کاربران فیس بوک یا هر فضای مجازی دیگری هنوز 
هم احساس می کنند یک جای روابط در آن می لنگد چون چیزی که این فضاها به ما 
می دهد، بدل صمیمیت و فهم دو طرفه است نمونه واقعی آن الگوی لایک ها و دیس 
لایک های آدم حرف های زیادی در خود دارد. این الگوها به ما اجازه نمی دهد که آنها را 

بفهمیم بدین ترتیب فیسبوک یا هر فضای مجازی دیگر می داند اما نمی فهمد.
*چطور در این عصر فرزند تربیت کنیم

صفورا جهانشاهی در این باره می گوید: شامل برخی موارد زیر بتواند به فرایند تربیت 
فرزندان در  عصر سایبر ما را یاری برساند:

۱-شناختن این پدیده: نادانی یا نیمه دانی والدین درباره عصر سایبر و نحوه ارتباط 
بچه ها با فضای مجازی و اینرنت باعث می شود که مشکلات زیادی دامنشان را بگیرد. 
فرزندان جهان دیجیتال به جهت کم کاری و نیمه دانی ما به شرایط دشوار نزدیک می 
شوند. متاسفانه بسیاری از والدین امروزی برای پرداخت هزینه خرید وسایل الکترونیک 
و اینترنت همه گونه رنجی را به خود تحمیل می کنند اما برای درک فرهنگ و ملاحظات 

تربیتی آنگونه که باید اولویت قائل نمی شوند.
۲-شناختن بهتر خود: یعنی شناخت حالات روحی و روانی و جسمی خود

۳-درک تفاوت احساس سایبری و حالت های طبیعی به معنای همان تفاوت هایی که 
در موارد بالا بین دنیای سایبر و دنیای واقعی مطرح شد.

۴-مصرف همراه با زمان و برنامه: خانواده ها می بایست برای استفاده فرزندانشان از 
فضای مجازی زمان و مکان مناسب طراحی کنند تا با چالش روبه رو نشوند.

۵-در اختیار داشتن کیفیت عملکرد فرد در دنیای مجازی: به معنای نظارت درست بر 
اینترنت و فضای مجازی و دوستان فرزندانشان در این فضا

۶-پرهیز از وسوسه های سایبری: خود پدر و مادر در این زمینه بهتر است مراقب باشند 
که الگوی نامناسبی برای فرزندانشان نشوند.

۷-داشتن برنامه های جذاب گوناگون و ایجاد برنامه های متنوع برای همه اعضای 
خانواده: اگر انتظار داریم که صبح تا شب فرزندمان سرش در گوشی یا لب تاپ نباشد، 

برایش برنامه بگذاریم و تفریحات مناسب ایجاد کنیم.
۸- استفاده از مشاوران و روانشناسان معتبر و مطمئن که در مواردی که احساس خطر 

می کنیم، مورد نیاز است.
در نهایت اینکه امروزه کمتر خانواده ای یافت می شود که در مسیر تربیت فرزندان خود 
یا روابط زناشویی یا تهدیدهای جدید و شگفت انگیز روبه رو نشده باشد. برای کاهش این 
چالش ها باید هم اطلاعات کسب کنیم و هم از دیگرانی که در این زمینه تخصص دارند، 

اطلاعات کسب کنیم .

 ـفرزندی؛ نخستین قربانی زندگی الکترونیک ؛ رابطه والد 

چطوردراینعصرفرزندتربیتکنیم

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

رصدنیازهایفکری،پیشزمینه
تبلیغصحیحدیناست

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تاکید بر ضرورت شناخت دقیق از مخاطب و 
تناسب بین محتوای تبلیغ با سطح فکری و فرهنگی افراد، گفت: کار تبلیغ باید با علم، 
آگاهی و شناخت باشد و اگر تبلیغی بدون این زمینه ها انجام بگیرد، تبلیغ موثر به معنای 

واقعی آن نخواهد بود. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری روز شنبه در دیدار شماری از سرگروه های استانی 
تبلیغ سازمان اوقاف و امور خیریه، با تاکید دوباره بر ضرورت شناخت دقیق از محیط 
تبلیغ و مخاطبان جامعه هدف، افزود: امر تبلیغ زمانی اثرگذار می شود که فعالیت و 
اقدامات بر اساس مطالعات میدانی و منطبق با واقع باشد. وی با تاکید مجدد بر ضرورت 
تولید محتوا بر اساس نیازهای واقعی جامعه، گفت: شکل و سبک تولید محتوا، تبلیغ و 
برنامه ریزی های تبلیغی هرسال متفاوت از سالهای گذشته باشد و روند متعالی و تکمیلی 
به خود بگیرد. حسینی بوشهری با اشاره به تغییر سطح فکری و فرهنگی بسیاری از 
مخاطبان در روستاها و شهرهای کوچک، گفت: مبلغان باید بر اساس سطح فکری و 
فرهنگی مخاطبان برنامه های ویژه ای در نظر داشته باشند و برای تمام مخاطبان بسته 
فکری داشته باشند. عضو شورای عالی حوزه های علمیه بابیان اینکه باید متناسب با 
هجمه دشمنان در فضای مجازی، محتوای کیفی، جذاب و قابل اقناع تولید شود، تصریح 
کرد: مبلغان در امور تبلیغی از بیان دشوار و اصطلاحات دشوار خودداری کنند. رییس 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: باید متناسب با شبهات فضای مجازی 
تولید محتوا به صورت ساده و کاملا اقناع کننده انجام بگیرد به نحوی که برای جامعه هدف 
قابل فهم و استفاده باشد. حسینی بوشهری هجمه های سنگین دشمنان علیه روحانیت 
را مورداشاره قرارداد و گفت: شرایط به نحوی است که مبلغان باید در مرتبه اول اصل وجود 
حوزه را تبیین کنند و توطئه دشمنان را خنثی کنند و درعین حال به دنبال اثرگذاری نیز 
باشند. وی بیان کرد:برنامه های پیش روی سازمان اوقاف و امور خیریه حاکی از این 
است که هر جا خلأ و کمبودی را احساس کرده در آن ورود موثری داشته و شایسته 
است این سازمان دوره های موثری نیز در خصوص شیوه های گفت وگو و مناظره بین 
مبلغان برگزار نماید. عضو شورای عالی حوزه های علمیه در ادامه بابیان اینکه فرصت های 
زمانی و مکانی از توفیقات بزرگی است که خداوند نصیب شیعیان کرده است، گفت: 
وجود ایام محرم و صفر، فاطمیه،عید غدیر، موالید و ایام حزن اهل بیت)ع( و غیره در 
کنار مراکز دینی پربار و معنوی شرایطی به وجود آورده که معارف و آموزه های اهل بیت 
متناسب با شرایط زمانه به افراد مختلف ارائه شود. حسینی بوشهری ماه مبارک رمضان 
را فرصت کم نظیری برای انتقال پیام های دینی، اخلاقی و معنوی یادکرد و گفت: ماه 
رمضان برای انتقال مفاهیم اعتقادی شرایط بسیار خوبی دارد و علاوه بر آن در ایامی مانند 
محرم و صفر نیز امکان مقارنه و تداعی ذهنی بین مکتب اهل بیت)ع( و انقلاب اسلامی 
فراهم است. رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ظرفیت بالای بقاع متبرکه در سراسر 
کشور را موردتوجه قرارداد و گفت: این مراکز پر مراجعه زمینه مطلوبی برای ایجاد ارتباط با 
خداوند متعال و همچنین توسل به اهل بیت عصمت و طهارت به وجود آورده اند. حسینی 
بوشهری گفت: افرادی که در بقاع متبرکه و مراکز مذهبی حضور پیدا می کنند آمادگی 
لازم را برای شنیدن مفاهیم و آموزه های دینی دارند. وی بابیان اینکه بقاع متبرکه مصداق 
کاملی از اصلاح»مقتضی موجود و مانع مفقود« است، بیان داشت: در چنین شرایطی 
که همه زمینه ها برای انتقال مفاهیم دینی آماده است این هنر مبلغان است که بسته به 

شرایط و ویژگی ها، اثرگذاری بیشتری داشته باشد.
فعالیت ۱۰ هزار مبلغ بومی و اعزامی اوقاف طی ۸ ماه گذشته

معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف در این دیدار اظهار کرد: گفت: از ابتدای 
امسال تاکنون ۱۰۱۲۰ نفر مبلغ اعزامی و بومی این سازمان در مناطق مختلف به امور 
تبلیغی و جهادی مشغول بوده اند. حجت الاسلام والمسلمین غلامرضا عادل گفت: در 
دو سال اخیر، بحث حمایت از حوزه های علمیه که پیش از این در قالب موقوفات حوزوی 
صورت می گرفت، در دستور کار قرار گرفته زیرا نیاز مبرمی به این مسئله وجود دارد .وی 
افزود: سازمان اوقاف طرح »اسکان« را با هماهنگی مرکز مدیریت حوزه های علمیه تدوین 
و اجرایی کرده است؛ بر این اساس و در تمام استان ها، طلاب ساکن در حجره ها ماهانه 
مبالغی دریافت می کنند که بناست میزان آن افزایش یابد. معاون فرهنگی و اجتماعی 
سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه طرح اسکان جزو اولویت های کاری این سازمان و 
ادارات کل آن در استان هاست گفت: بیشترین تعداد طلاب حوزوی در قم حاضر هستند 
به همین دلیل اداره کل اوقاف قم تلاش بسیاری در این زمینه داشته است. وی ادامه 
داد: این اختیار به مدیران کل استانی داده شده تا برای بهبود شرایط زندگی طلاب 
فعالیت های جدیدی داشته باشند. عادل با اشاره تربیت و اعزام مبلغان روحانی به 
مناطق مختلف در ایام و مناسبت های گوناگون عنوان کرد: هم اکنون ۸۰۰ نفر از 
مبلغان اعزامی و مستقر در سراسر کشور، ماهانه مبالغی را دریافت می کنند.   معاون 
فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف به اهمیت وقف جدید برای حوزه های علمیه اشاره و 
ابراز کرد: دفاتر مشاوره  در بقاع متبرکه سراسر کشور مستقر هستند و اولویت های وقف از 
جمله حوزه علمیه، قرآن و عترت، جوانان و پیشرفت علم را به خیراندیشانی که نیت وقف 
کردن اموالشان را دارند ارائه می دهند.  وی افزود: حجت الاسلام والمسلمین خاموشی 
طرح انتشار موسوعه های علمی در مورد ائمه اطهار)ع( را از دوران ریاست بر سازمان 
تبلیغات آغاز کرده بود و ادامه آن را در سازمان اوقاف پی گرفته است؛ انتظار می رود حدود 

۳۰ جلد موسوعه تنها در مورد دو نفر از اهل بیت عصمت و طهارت)ع( منتشر شود.
 

مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری طرح حرم های مطهر مطرح کرد؛

طرحویژهبافتفرسودهاطرافحرم
حضرتمعصومه)س(تهیهشود

مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری طرح حرم های مطهر نیز دراین جلسه  گفت: 
طرح ویژه بافت فرسوده اطراف حرم باید تهیه شود و تمام ذی نفعان در آن دیده شوند تا 

بتوانیم مطابق آن فعالیت داشته باشیم. 
میلاد امینی اظهار کرد: به دلیل نیاز به اطلاعات محلی، در نظر داریم صندوق های 
محلی احداث کنیم. وی ادامه داد: پروژه های قم در اطراف حرم باید تحت عنوان یک 

بسته به صندوق معرفی شود تا بتوانیم تأمین منابع مالی آن را انجام دهیم.
مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری طرح حرم های مطهر با بیان اینکه بسیاری از 
زائرسراها نیازمند تسهیلات هستند، مطرح کرد: در صورت معرفی صندوق به این 
افراد، می توان از آن ها حمایت کرد. وی با اشاره به اینکه در کنار حمایت از زائرسراها باید 
از ساکنین نیز حمایت شود، عنوان کرد: باید بررسی های لازم انجام شود تا بدانیم این 

حمایت ها چگونه می تواند اثربخشی بیش تری داشته باشد.
امینی با تأکید بر اینکه باید در جلسات با سرمایه گذاران بسته های کامل صندوق 
معرفی شود، خاطرنشان کرد: طرح ویژه بافت فرسوده اطراف حرم باید تهیه شود و 

تمام ذی نفعان در آن دیده شوند تا بتوانیم مطابق آن فعالیت داشته باشیم.
وی در پایان اضافه کرد: شورای راهبری جمع بندی لازم را برای تشکیل صندوق های 

استانی انجام می دهد تا سازوکار اصلی انجام شود.
 

عصر روزجمعه انجام شد؛

بازدیدفرماندارقمازفعالیتدانشجویان
جهادیمنطقهقمرود

فرماندار قم با سفر به بخش مرکزی استان قم از فعالیت دانشجویان جهادی در منطقه 
قمرود بازدید و با آنان دیدار و گفتگو کرد.

عباس ذاکریان عصر روزجمعه با حضور در بخش مرکزی قم از فعالیت های گروه جهادی 
دانشجویان بسیجی دانشگاه صنعتی قم بازدید کرد.

با تبریک روز دانشجو به این جهادگران دانشجو، اظهار داشت: اینکه  فرماندار قم 
دانشجویان بسیجی برای خدمت رسانی به مردم به مناطق کم برخودار و محروم می روند تا 

گره ای از مشکلات باز کنند این امر ارزشمند و قابل تحسین است.
وی ضمن خداقوت به این دانشجویان بیان داشت: برنامه ریزی می کنیم تا در اولین 
فرصت جلسه ای با این گروه جهادی داشته باشیم و مشکلاتی که در مسیر خدمت رسانی 

بهتر به مردم بر سر راه آنان وجود دارد را بررسی و حل کنیم.
نماینده دانشجویان این گروه جهادی نیز از عدم همراهی لازم مسئولان در راستای 
اجرای پروژه های عمرانی و خدمات رسانی به مناطق محروم گلایه کرده و از فرماندار قم 

خواست تا در این زمینه دستورهای لازم را به دستگاه های مسئول دهند.
 معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه از اجرای طرح ساماندهی 
مبلغان اوقاف خبر داد و افزود: تاکنون ۲۵۰۰ پرونده تبلیغی تشکیل شده و از ظرفیت 
مبلغان حاضر در استان ها به نحو احسن استفاده میرشود.  وی با بیان اینکه در دوران 
شیوع کرونا هم فعالیت های تبلیغی اوقاف تعطیل نشد گفت: مبلغان جهادی صرفا در 
حوزه تبلیغ دین فعالیت نمی کنند بلکه در دیگر امور از جمله مسائل معیشتی، اجتماعی 

و فرهنگی هم فعال هستند. 

کم کم قطار پائیز در ایستگاه آخر توقف می کند 
و زمستان از راه می رسد اما گویا پائیز برای وداع 
و رفتن به زمان بیشتری نیاز دارد فقط یک دقیقه 
بیشتر! تا سکان قطار را به دست زمستان بسپارد و 
کوله بار خزانش را بردارد و برود. همان یک دقیقه ای 
که سالیان سال است ما و نیاکان مان آن را جشن 
می گیریم و اسمش را گذاشته ایم یلدا. اما به لطف 
غبار  و  گرد  که  است  چندوقتی  مجازی  فضای 
تجملات روی شانه یلدا خانوم هم نشسته است و 
از یک شب ساده و به یادماندنی در کنار عزیزان مان 

تبدیل شده به یک مراسم پرخرج و پر زحمت!
فضای مجازی یا فضایی برای تولید رسم و 

رسومات جدید؟!
محتوای فضای مجازی این روزها بیشتر از هر 
از  است.  گرفته  خود  به  را  یلدا  تاب  و  تب  جایی 
لباس قرمز و هماهنگی که خانم بلاگر برای شب 
یلدا برای خانواده اش خریده تا تخفیف آتلیه برای 
عکس های یلدایی و تخفیف ویژه آنلاین شاپ ها 
روی محصولات شان. صفحه هر کدام را هم که باز 
کنید اینجور شما را متقاعد می کنند که شما اگر 
این رسم و رسومات جدید را به جا نیاورید و یا چنین 
محصولی را برای یلدا نخرید از دنیا عقبید و اصلا 

نمی شود روی دورهمی تان اسم یلدا را گذاشت!
زندگی تجملاتی و نمایشی بلاگرها کم کم رسم 
و رسوماتی را از پس فضای مجازی وارد سادگی 
که  ما  کرد.  خواهد  ما  واقعی  دنیای  شیرینی  و 
و  است  خبر  چه  عکس ها  این  پشت  نمی دانیم 
زندگی شان  نمایش  از  درآمدهایی  چه  بلاگر ها 
داریم  اصرار  که  است  آن وقت  می کنند.  کسب 
زندگی مان را همان شکلی کنیم که خانم بلاگر 
به نمایش گذاشته است یا می نشینیم  و حسرت 
اجازه  لطفا  می خوریم!  را  نمایشی اش  زندگی 
ندهید فضای مجازی مراسم های ایرانی و اصیل 
تحویل مان  را  از تجملات  و کوهی  بگیرد  ما  از  را 
بدهد. شب یلدا را همانطور برگزار کنیم که در رسم 
و رسومات مان است نه آنطور که بلاگرها به نمایش 

می گذارند. 
لباس   سِت ، رسمی که در یلدا نیست!

مردم  بین  دیرینه  رسم  یک  گرچه  یلدا  شب 
ایران است اما برای بلاگرها فرصتی برای نمایش 
زندگی شان و به رخ کشیدن تجملات شان است. 
و  صفا  و  بودن  دورهم  به  یلدا  قشنگی  دیرباز  از 
صمیمیتش بوده نه به لباس های پرهزینه و هم رنگ 
اعضای خانواده. لباس هایی که در فضای مجازی 
بازار فروش شان گرم است و در صفحه بلاگرها پای 
ثابت مراسم یلدایی به حساب می آید. اغلب هم این 
لباس ها هزینه زیادی دارند و مناسب پوشیدن در 
مراسم دیگر سال نیستند. خیالتان را راحت کنم 
اینکه لباس شما هماهنگ با دیگر اعضای خانواده 
باشد یا نه؟! رسمی نیست که در یلدا یا هیچ جشن 

دیگر آمده باشد. بدعتی است که به لطف فضای 
مجازی رواج پیدا کرده.

کارشناس  برمایی«  »محمد  حجت الاسلام 
خانواده در رابطه با تاثیر بلاگرها بر زندگی افراد و 
چند  می گوید:»بلاگرها  اینطور  انتخاب هایشان 
آسیب اجتماعی مهم به جامعه وارد می کنند. اولین 
آسیب به سلیقه  جامعه است. بلاگرها به سلیقه 
فردی افراد تجاوز می کنند و آن ها را دچار یک خود 
کم بینی از زندگی و داشته هایشان می کنند. وقتی 
من بدون در نظر گرفتن شرایط جامعه هر روز با 
یک رنگ و یک لباس مقابل دوربین بیایم.برخی  
مخاطبینم را دچار خودکم بینی می کنم. بلاگرها 
سلیقه افراد را تغییر می دهند. به آن ها پوشش و 
استایل معرفی می کنند و رسما می گویند چه بپوش 

و چه نپوش! «
می گوید:»  ادامه  در  خانواده  کارشناس  این 
به  و  می دهند  تغییر  را  انسان ها  دغدغه  بلاگرها 
اصطلاح  ست کردن را برایشان خیلی مهم جلوه 
می دهند. درواقع آنقدر جزئیات زندگی برای افراد 
اهمیت پیدا کرده و سلیقه شان متنوع شده که 
اما مهم در روان شان در  اتفاق بسیار ساده،  سه 
حال وقوع است. اول اینکه ؛ به شدت خودکم بین 
می شوند و از داشته هایشان لذت نمی برند. دوم؛ 
اعتماد به نفس شان در انتخاب هایشان پایین آمده 

و سوم اینکه رضایت و لذت از زندگی ندارند.«
از  سال  شب  طولانی ترین  این  در  سعی کنید 
کنارهم بودن تان لذت ببرید البته اشکالی ندارد 
که لباس های اعضای خانواده تان هم رنگ باشد 
و هماهنگ با سفره یلدایی تان اما به شرط آنکه 
هزینه ای برای خرید مجدد لباس نکنید و از آنچه 
که دارید استفاده کنید. تا هم اسراف نکرده باشید 
و هم جیب تان را با خرج های اضافی خالی نکنید.

عکس یلدایی تان را در جمع خانوادگی 
بگیرید نه در آتلیه!

مردم در قدیم در شب آخر پائیز و شروع زمستان 
جشن  را  شب  این  و  می شدند  جمع  هم  دور 
خورشید  دیدن  انتظار  به  صبح  تا  و  می گرفتند 
بیدار می ماندند. رکن اساسی این جشن حضور 
بزرگ ترها و کهن سالان بود نه گرفتن عکس های 
آتلیه ای! مردم معتقد بودند حضور بزرگان خانواده، 
به نماد کهنسالی خورشید در پایان پاییز است و 
دوست داشتند این شب را در کنار آنها سپری کنند. 
عکس های  یلدا  شب  ثابت  پای  انگار  امروزه  اما 
آتلیه است عکس هایی که حضور بزرگ ترها هم در 

آن دیگر به چشم نمی خورد.
 مدت ها قبل  از یلدا  آتلیه ها در  فضای مجازی 
تخفیف  یلدایی  عکس های  و  چله  شب  برای 
صفحه شان  در  هم  بلاگرها  و  می گذارند  ویژه 
چله  شب  برای  است  قرار  که  می گویند  این  از 
لطف  به  بگیرد.  آتلیه  فلان  در  را  عکس هایشان 

فضای مجازی گویا  بین برخی خانواده ها و زوجین 
مرسوم شده که حتما یلدایشان را با این عکس های 

پر هزینه و گران قیمت ماندگار کنند.  
زیبایی عکس های شب چله به همان عکس های 
در جمع خانواده  و  زیر کرسی  که  است  قدیمی 
و  شادی  هم  هنوز  و  می شد  گرفته  بزرگ ترها  و 
صمیمت را از پس قاب شیشه ای آن ها می توان 
احساس کرد. اگر با خودمان صادق باشیم و دست 
از چشم و هم چشمی برداریم نیاز نیست این همه 
با  می توان  که  کنیم  عکس هایی  صرف  هزینه 

دوربین تلفن همراه هم گرفت!
»معصومه نصیری« کارشناس سوادرسانه در رابطه 
با تغییر فرهنگ جامعه به واسطه رسانه ها و فضای 
 « اصطلاح  نباید  مخاطبان  می گوید:»  مجازی 
باور کنند . مثل جمله  همه این طور هستند« را 
این طور  »همه  می پوشند«،  لباس  اینطور  »همه 
این طور رفتار می کنند«.  حرف می زنند«، »همه 
گاهی »همه این طور هستندها« ساخته می شوند 
برای اینکه ما باور کنیم در اقلیت قرار گرفته ایم و 
مجبور به تبعیت شویم. تاثیری که برخی تولیدات 
رسانه ای بر فرهنگ می  گذارند این گونه است که ما  
را دچار سردرگمی می کنند تا وقتیکه دیگر کاری از 
دستمان ساخته نیست و زمانی به خودمان می آییم 
که بدون اینکه متوجه باشیم به قدری تاثیر گرفته 
ایم که دیگر مجالی برای تغییر باقی نخواهد ماند.«

وظیفه داریم رسم  دیرینه ایران مان را همانطور که 
از نیاکان به ارث بردیم به دست آیندگان برسانیم 
.نگذاریم این فرهنگ ایرانی_ اسلامی ما به دست 
که  کند  تغییر  طوری  مجازی  فضای  و  رسانه ها 
وقتی به دست آیندگان مان رسید نشانی از اصالت 

فرهنگ ایرانی نداشته باشد!
دغدغه شادی و صمیمت یلدا را داشته 

باشید نه آجیل و مخلفاتش را!
تا  که  شان  نشینی  شب  برای  مردم  دیرباز  از 
طلوع آفتاب ادامه داشته خوراکی هایی را آماده 
می کردند تا در طول این مدت میل کنند. انتخاب 
خوراکی های سفره یلدا براساس ذائقه و دلخواه هر 
خانواد بوده به همین خاطر است که رسم یلدایی 
هر شهر و روستا ها باهم متفاوت است. شما هم 
برای سفره شب چله تان هر خوراکی که متناسب 
با میل تان است می توانید آماده کنید اینطور نیست 
که حتما سفره یلدا باید شامل چند خوراکی خاص 
باشد. آجیل هم از تنقلاتی است که بنا بر ذائقه 
شما می تواند در سفره یلدا باشد اما گمان نکنید 
که بودنش ضروری است. سفره های رنگ و وارنگ 
یلدایی بلاگرها را معیارتان قرار ندهید. قرار است 
شب یلدا را کنار بزرگ ترها و خانواده تان به خوشی 
و مهرورزی بگذرانید نه به دغدغه و استرس آنکه 
حتما سفره تان پر باشد از آنچه که میل می کنید و 

میل نمی کنید! 
ایرانیان باستان می گفتند یلدا شب میلاد مهر و 
دوستی و محبت است. اعتقاد داشتند که روز به 
معنای محبت و روشنی در حال مقابله و جنگ با 
شب و اهریمن است به همین دلیل طولانی ترین 
شب سال را به عنوان شب چله جشن می گرفتند 
و می گفتند که در این شب پس از جدال طولانی 
خورشید با اهریمن، خورشید و مهر پیروز می شود. 
بهانه این شب نشینی دور هم جمع شدن و گل 
گفتن و گل شنیدن است. پس خوراکی هایش هم 
باید به میل و سلیقه خودتان و ساده باشد. سعی 
کنید؛ ساده و صمیمی از یک دقیقه ای که بیشتر 
کنار هم هستید لذت ببرید نه آنکه این یک دقیقه را 
هم به کام خودتان و اطرافیان تلخ کنید و دست به 

اسراف و خرج های بیهوده بزنید!

شب یلدا و رسم اشتباه فضای مجازی؛

برادر شهید قمی مدافع امنیت: تجملات دست از سر یلدا برنمی دارد!

شهیدمختارزادهبرایشهادتباخود
عهدبستهبود

برادر طلبه بسیجی شهید مدافع امنیت گفت: با توجه به این که پدربزرگ و عموی 
ما به فیض شهادت نائل آمده بودند شهید حسن مختار زاده برای شهادت با خود عهد 

بسته بود. 
حجت الاسلام محمد مختار زاده روز شنبه در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: با 
توجه به این که پدر شهید از روحانیان است و او مشی و درس طلبگی را دیده بود،به 
تحصیل در حوزه علمیه علاقه مند شد. وی بااشاره به اینکه شهید حسن مختار زاده 
درقم مشغول تحصیل بود، بیان کرد: وی پایه ششم طلبگی را در شرف اتمام داشت 
. وی روحیه با نشاط شهید را مورد اشاره قرار داد و گفت: شهید همواره روحیه شادی 
داشت و سعی می کرد خانواده را شاد نگاه دارد. مختارزاده افزود: بنده و شهید در 
هنگام مجروحیت با هم سوار بر یک موتورسیکلت بودیم و وی راکب بود. در حال تعقیب 
و گریز گازوئیلی که اغتشاش گران روی زمین ریخته بودند باعث شد زمین بخوریم و 
ضربه به سر ایشان و دست بنده وارد شد و هر دو مجروح شدیم و حسن به کما رفت. 
وی عنوان کرد که این  حادثه در اتوبان حکیم تهران اتفاق افتاد و اغتشاش گران اتوبان 
را بسته بودند. وی در زمینه حال و هوای خانواده پس از خبر شهادت حسن گفت که 
آنان از یک طرف ناراحت و از یک طرف به خاطر اینکه وی به آرزوی خود یعنی شهادت 

رسید، خوشحال هستند.
تشییع وخاکسپاری پیکر مطهر شهید حسن مختارزاده در قم 

به  تهران  شهدا  معراج  در  روزشنبه  خانواده،عصر  وداع  مراسم  گفت:  زاده  مختار 
صورت عمومی برگزار شد. وی گفت: پیکر مطهر شهید حسن مختارزاده در قم دفن 
خواهد شد. حسن مختارزاده طلبه بسیجی فعال یگان فاتحین استان قم که بصورت 
خودجوش از سال ۹۸ بعنوان بسیجی همکار در گردان ۶۰۲ یگان امنیتی امام علی 
)ع( سپاه محمد رسول الله تهران نیز فعالیت داشت، در ماموریت آرام سازی اغتشاشات 
تهران مصدوم شد و پس از ۲۲ روز بستری در کما عصر روز جمعه ۱۸ آذرماه به فیض 
شهادت نائل آمد. وی روز ۲۶ آبان همراه با برادرش در حال بازگشت از مأموریت آرام 
سازی در اتوبان حکیم غرب به شرق، ابتدای ۳۵ متری گلستان بودکه بر اثر روغن و 
گازوییل ریخته شده توسط اغتشاش گران در مسیر حرکت کاروان موتوری بسیج، دچار 
سانحه می شود و یک خودرو از روی بدن وی گذر می کند و متواری می شود. این شهید 
بسیجی متولد سال ۱۳۸۰، طلبه پایه ۶ مدرسه علمیه عترت قم و از بسیجیان فعال 
یگان فاتحین سپاه استان بود که برای جلوگیری از آسیب رساندن اغتشاش گران به 
اموال عمومی و حفظ امنیت مردم نقش پر رنگی داشته است، همچنین این شهید 
والامقام در ماه های گذشته برای تامین امنیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( به 
صورت داوطلبانه فعالیت می کرد. جزییات بیشتر در مورد مراسم وداع و تشییع پیکر 

پاک این شهید متعاقبا اطلاع رسانی می شود.
 

معاون استاندار قم تأکید کرد؛

لزوممعرفیظرفیتهایصندوقتوسعه
حرمهایمطهربهسرمایهگذاران

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم بر لزوم معرفی ظرفیت های صندوق 
توسعه حرم های مطهر به سرمایه گذاران تأکید کرد. 

ابوالقاسم مقیمی روز شنبه ۱۹ آذرماه در جلسه ستاد راهبردی صندوق توسعه 
حرم های مطهر که در سالن جلسات معاونت هماهنگی امور زائرین استانداری قم 
برگزار شد، اظهار کرد: برای بهره مندی محرومین از تسهیلات و ظرفیت صندوق جلسه 
با خیرین مسکن ساز و انبوه سازان توسط راه و شهرسازی و شهرداری برگزار خواهد 
شد تا با تجمیع ظرفیت ها نسبت به ایجاد مسکن برای اقشار کمتر برخوردار عملیاتی 
شود. وی با بیان اینکه بر اساس تصمیم کمیته فنی، افزایش محدوده جدید اطراف 
حرم مطهر که منطق بر محدوده بافت فرسوده شهر قم بوده در اولین جلسه کمیسیون 
ماده ۵ مطرح خواهد شد، عنوان کرد: شهرداری با اطلاع رسانی تسهیلات صندوق به 
شهروندانی که در سال های گذشته پروانه ساخت وساز در این محدوده اخذ نموده اند 
و منجر به پایان کار نشده است، زمینه اعطای تسهیلات ۶۰۰ میلیونی ارزان قیمت 

احداث و نوسازی از سوی صندوق را اجرایی کند.
سهم قم از تسهیلات صندوق تا پایان سال ۱۰۰۰ فقره تسهیلات ارزان قیمت 
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم افزود: سهم قم از تسهیلات صندوق تا 
پایان سال اعطای ۱۰۰۰ فقره تسهیلات ارزان قیمت بوده که امیدواریم با مراجعات 
این محدوده بیش تر  اینکه در  به  با اشاره  و اطلاع رسانی مردمی محقق شود. وی 
واحدهای اقامتی بوده و تعداد مسکونی های شهروندان در محدوده فعلی کاهش 
چشمگیری داشته است، مطرح کرد: در این محدوده ۱۰ پروژه کلان داریم که نقش 
مستقیم در تسهیل امر زیارت حرم مطهر داشته و خواست جدی آستان مقدس از 
استان نیز است که خوشبختانه از محل مصوبات سفر ریاست جمهوری بخشی از 
تملک های آن از محل ۴۸ هکتاری پردیسان در حال انجام است. مقیمی اضافه کرد: 
برای تبدیل این پروژه ها به بسته های سرمایه گذاری مطالعه و همکاری و هم افزایی 
جمعی راه و شهرسازی، شهرداری و استانداری و استفاده از ظرفیت های صندوق 

توسعه حرم های مطهر ضروری است.
 

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم  خبرداد:

بهرهبرداریازنخستیندبستان
استثناییپردیسان

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم از بهره برداری نخستین دبستان 
استثنایی شهر پردیسان قم با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان خبر داد.

احمدرضا اجتهادی با اشاره به بهره برداری نخستین دبستان استثنایی شهر پردیسان 
قم اظهار داشت: دبستان استثنایی حسین مسعودیان با ۱۲ کلاس درس ،۱۲ فضای 
اداری و جانبی، ۳ فضای آزمایشگاهی و کارگاهی، اتاق بازی، فضای ورزشی و نمازخانه 

با زیربنای ۱۷۰۰ مترمربع احداث شده است.
مدیر کل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس استان قم با بیان اینکه عملیات ساخت 
دبستان استثنایی حسین مسعودیان از بهمن ۱۴۰۰ شروع و از محل اعتبارات سفر 
ریاست جمهوری و خیر مدرسه ساز خانم طاهره مسعودیان تأمین اعتبار شده است 
افزود: این واحد آموزشی در مدت ۸ ماه با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان احداث 

شده که در سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ تحویل آموزش و پرورش استان شده است.
وی همچنین عنوان داشت: در راستای رفع نیازهای مالی این مدرسه، سامانه ۲۰ 
کیلوواتی تولید برق از انرژی خورشیدی با تأمین اعتبار توسط خانم مسعودیان در این 
مدرسه مستقر شده است. مدیرکل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس استان قم با بیان 
اینکه این مدرسه یکی از چهار مدرسه ای است که در سایت مجتمع استثنایی پردیسان 
واقع در خیابان ۲۲ بهمن احداث شده افزود: برنامه داریم در آینده با تأمین اعتبار مالی، 
۳ مدرسه استثنایی دیگر همراه با فضاهای توانبخشی، ورزشی و جنبی در این سایت 

احداث تا نیاز منطقه پردیسان به مدارس استثنایی مرتفع شود.
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قرار  فرایندی  در  که  است  این  واقعیت  اظهار داشت:  اقتصادی  کارشناس 
گرفته ایم که دست دولت بسته است و دولت ها در سال های گذشته در یک کلاف 
سردرگمی گیر افتاده اند و امروز هم به راحتی نمی  تواند از این کلاف خارج شود 
و البته برای خروج از این کلاف، تفکر، ایده و خواستی هم در دولت وجود ندارد. 
داوود سوری در گفت وگو با ایلنا درباره ادعای وزارت اقتصاد مبنی بر کاهش 
نرخ تورم از نیمه اول سال  آینده اظهار داشت: شاخص و آمارهای اقتصاد پیام 
خود را نشان می دهند و کارکرد خود را دارند. اگر ادعایی که معمولا مسئولان 
می  کنند،  بر روندهایی که در آمار و ارقام می بینیم  متکی باشد قابل اتکا است اما 
اگر آمار و ارقام و روندها و متغیرها را پیگیری می کنید و چنین نشانه هایی در آنها 
نمی بینید دیگر باید از این ادعاها و حرف ها به سادگی بگذرید و اهمیتی قائل 

نشد چراکه صرفا یک تبلیغ است.
وی ادامه داد: به نظر نمی رسد با توجه به نرخ هایی که در بازار پول و بازارها در 
جریان است، این روند ایجاد شده باشد و روند به هیچ عنوان نشان دهنده چنین 
چیزی نیست که تغییر محسوسی در نرخ تورم داشته باشیم. باید توجه داشت 

همواره تغییر در متغیرها وجود دارد اما آنچه که تغییر محسوس نامیده می شود 
این است که در نرخ تورم ۴۰ درصدی کاهش قابل توجهی دیده شود و در غیر 

این صورت نمی توان گفت تغییر محسوس است.  
این کارشناس اقتصادی گفت: تغییر یک تا دو درصد نرخ تورم همیشه ممکن 
است و این موضوع خاصی نیست چراکه در محاسبه متغیرها، با یک تغییر 
کوچک در چند قلم سبد تورم، همیشه احتمال تغییر یک یا دو درصد وجود دارد. 
به همین دلیل است که نرخ تورم بانک مرکزی با نرخ تورم محاسبه شده از سوی 
مرکز آمار متفاوت از هم هستند چراکه متغیرهای مورد نظر متغیرهای تصادفی 
بررسی  اقلام کالایی که  مانند روش محاسبه،   و همچنین عواملی  هستند 

می شوند و...  می توانند در تفاوت جزیی در این ارقام اثرگذار باشند.
اصلاح ساختارها باید مورد پذیرش چارچوب های اقتصادی باشد

سوری افزود: اما با این شرایط در یک روند فزاینده نرخ تورم قرار داریم، اگر 
شاهد کاهش محسوسی باشیم نمی توان گفت این تغییر محسوس ناشی از 
این روش محاسبه ها و تصادفی بودن متغیرها است. بنابراین در این تیپ از این 

متغیرهای تصادفی، همواره احتمال تغییرات یک تا دو درصد تغییر وجود دارد 
اما به طور قطع روند عکس و کاهش محسوس به اصلاح و تغییر ساختارها بر 

می گردد.
وی گفت: این تغییرات و اصلاح ساختارها باید مورد پذیرش چارچوب های 
اقتصادی قرار بگیرند و چارچوب اقتصادی نسبت به آنها عکس العملی نشان 

دهند که این عکس العمل می تواند کاهش نرخ تورم باشد .
این کارشناس اقتصادی درباره ادعای دولت مبنی بر مهار رشد نقدینگی اما 
چرایی عدم اثرگذاری این شاخص در کنترل نرخ تورم اظهار داشت: ریشه رشد 
نقدینگی مخارج و هزینه های دولت بوده که بیشتر از درآمد آن است. هر زمانی 
که تغییراتی در رفتار مالی دولت مشاهده شد به این معنا که به سمت منظم شدن 
و کارایی بیشتری در منابع پیش رود و جلوی هدر رفت منابع را بگیرد، در آن 
زمان می توان امیدوار شد که کاهش در رشد نقدینگی خواهیم داشت و می توان 

امیدوار بود اکه امکان کاهش تورم وجود داشته باشد.  
سوری تاکید کرد: وگرنه اینکه برای بانک ها ممانعت ایجاد شود که ترازنامه خود 
را افزایش ندهند تا از این طریق نقدینگی را کنترل کنند و به جای برداشت از 
بانک مرکزی از حساب تنخواه ها و شرکت ها برداشت  شود،  بازی با اعداد و ارقام 

است و اقداماتی برای مخفی کردن مشکل اصلی اقتصاد محسوب می شود.  
وی ادامه داد: اما اقتصاد با این آمار و ارقام کار نمی کند و وقتی برای تعیین نرخ 
تورم، اقتصاد نگاه نمی کند که کدام مرجع چه دستوری داده است. آن چیزی 
که ما به عنوان مردم و به عنوان ناظر می ببنیم این است که تغییری در چارچوب 

مالی دولت پذیرفته است یا خیر.  
تغییر یک تا دو درصد نرخ تورم طبیعی است

 این کارشناس اقتصادی درباره اقدام دولت برای کاهش هزینه ها در بودجه 
۱۴۰۲ گفت: واقعیت این است که در فرایندی قرار گرفته ایم که دست دولت 
بسته است و دولت ها در سال های گذشته در یک کلاف سردرگمی گیر افتاده اند 
و امروز هم  به راحتی نمی  تواند از این کلاف خارج شود و البته برای خروج از این 

کلاف، تفکر، ایده و خواستی هم در دولت وجود ندارد.  
سوری افزود: عمده بودجه دولت مربوط به بودجه جاری است و بیشتر هم 
صرف حقوق و دستمزد می شود و عملا بخش عمرانی دولت متوقف شده  و بار 
خود را بر دوش دیگران می اندازد. از این رو، دست دولت از این ناحیه و در این 
چارچوب هم بسته است. در طول این سال ها هم دولت بزرگ شده و در جاهایی 
که نباید دخالت می کرد مداخله داشته و هزینه هایی برای خود تراشیده است و 

موقعیت هایی را ایجاد کرده که الان باید هزینه های آن را بپردازد.
وی گفت: دولت باید اجازه دهد به بخش واقعی اقتصاد که فعالیت بهتری 
داشته باشد اما دولت به فکر مخارج خودش است و فشار مالیاتی را به دست 

گرفته که آن هم اثر عکس گذاشته است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه این دولت در مخمصه سختی گیر کرده 
است، تاکید کرد: این گونه نیست که این انتظار را داشته باشیم که در یک لایحه 
بودجه، مشکل حل شود و مشکل اقتصاد در یک لایحه حل نخواهد شد. این 
تفکر در تمامی این سال ها حاکم بوده، راه حلی نمی بینیم و از سوی دیگر دایره 
استفاده از تفکرات جدید هم هر روز تنگ و تنگ تر می شود و توانایی مجریان چه 

از لحاظ شناختی و چه اجرایی هر روز کم و کمتر می شود. 

کارشناس اقتصادی :

مدیرعامل شرکت رفاه ایرانیان تشریح کرد؛مشکل اقتصاد در یک لایحه حل نخواهد شد 

جزییاتخریداعتباریکالاهایاساسی
باحسابیارانهنقدی

مدیرعامل شرکت فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان با اعلام اینکه یارانه نقدی حذف 
نمی شود و کالابرگ الکترونیکی اختیاری است، گفت: بر اساس این طرح، خانوارها 

می توانند به اعتبار یارانه یک ماه زودتر کالاهای اساسی را خریداری کنند. 
»حمید فرداد« در مورد برخی اخبار مبنی بر حذف یارانه نقدی و پرداخت آن در 
قالب کالابرگ، اظهار داشت: پس از اعلام رسمی و اجرای طرح، مردم می توانند 
به صورت اختیاری کالابرگ الکترونیکی را انتخاب کنند و در غیر این صورت یارانه 

نقدی را دریافت می کنند.
وی با بیان اینکه طرح کالابرگ الکترونیکی به صورت اختیاری و در مرحله نخست 
در استان هرمزگان اجرایی می شود، گفت: سامانه ملی اعتبار برای اجرای طرح 

کالابرگ الکترونیک بر اساس هر کدملی در دستور کار قرار داد.
طرح،  این  اساس  بر  افزود:  ایرانیان  رفاه  اطلاعات  فناوری  شرکت  مدیرعامل 

خانوارها می توانند به اعتبار یارانه یک ماه زودتر کالاهای اساسی را خریداری کنند. 
کالابرگ الکترونیکی اختیاری است

وی عنوان کرد: هرمزگانی ها می توانند با مراجعه به فروشگاه های مجاز )اعلام 
شده( نسبت به استفاده از این اعتبار در خرید اقلام اساسی استفاده کنند و خرید 
اقلام اساسی به صورت نقد و اعتباری است؛ یعنی مقدار مشخصی از قیمت کالا از 
محل اعتبار اختصاص داده شده پرداخت می شود و خریداران باید مابقی مبلغ را با 

استفاده از کارت بانکی یا به صورت نقدی پرداخت کنند.
الکترونیکی  کالابرگ  از  استفاده  اینکه  بیان  با  ایرانیان  رفاه  شرکت  مدیرعامل 
به صورت اختیاری است، تاکید کرد: استفاده از اعتبار از طریق تمامی کارت های 
بانکی به نام سرپرست خانوار، امکان پذیر خواهد بود و در مورد کالاهای مشمول طرح 
نیز الزامی به خرید یک نشان تجاری مشخص نیست و افراد می توانند از گروه کالایی 

اعلام شده و از هر نشان تجاری دلخواه، خرید خود را انجام دهند.
فرداد تأکید کرد: یارانه نقدی حذف نمی شود و استفاده از کالابرگ الکترونیکی 

کاملًا اختیاری است.

کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد:

عقبماندگیبورسازدیگر
بازارهایسرمایهگذاری

کارشناس بازار سرمایه گفت: به نظر می رسد در کوتاه مدت به صورت مقطعی 
گروه ها مورد اقبال سرمایه گذاران قرار می گیرند و همان طور که این روزها شاهد اقبال 
گروه خودرویی بودیم، گروه های دیگری مثل گروه دارویی و بانکی هم مورد اقبال 

واقع خواهند شد. 
»حمیدرضا جیهانی« درباره وضعیت کنونی بورس اظهار داشت: در مورد هر بازار باید 
با توجه به اقتضائات همان بازار نظر داد، به طور معمول سرمایه گذاران در بورس آینده 
شرکت ها و صنایع را خریداری می کنند. وی افزود: با توجه به کاهش پیش بینی پذیری 
در اقتصاد کشور، سرمایه گذاران نمی توانند آینده صنایع را پیش بینی کنند و به همین 
دلیل از سرمایه گذاری در بازار سهام اجتناب می کنند. در حقیقت ریسک های موجود 
در اقتصاد کشور، قدرت پیش بینی پذیری را از سرمایه گذاران گرفته و ترمز رشد بازار 
سهام را کشیده است. جیهانی اضافه کرد: تا وقتی که سیاست گذاری های حاکمیتی 
در ایران به سمتی که قابلیت پیش بینی پذیری در اقتصاد کشور فراهم شود حرکت 
نکند، این شرایط ادامه خواهد داشت. هرچند حرکت به سمت پیش بینی پذیری 
اقتصادی کار سختی نیست و کافی است که به چند نکته پایبند باشیم. کارشناس 
بازار سرمایه خاطرنشان کرد: یکی از نکات این است که در سیاست گذاری ها، روندها 
را در نظر بگیریم تا وقتی تصمیم گیری های کلان در صنایع، درگیر دستورالعمل های 
قدرت  سرمایه گذار  باشد،  غیره  و  دولت  اقتصادی  کمیسیون  یا  وزارتخانه  یک 
پیش بینی پذیری نخواهد داشت . وی ادامه داد: این گونه تصمیم گیری ها در بلندمدت 
منجر به کاهش ظرفیت پیش بینی پذیری در صنایع می شود و نمونه بارز آن را در مورد 
بوده ایم.  و غیره شاهد  پتروشیمی ها، گاز صنایع، عوارض صادراتی  نرخ خوراک 
جیهانی در پیش بینی روند آتی بازار سرمایه، گفت: به لحاظ تحلیلی و با در نظر گرفتن 
روند سودآوری شرکت ها و نسبت P/E و همین طور وضعیت دو متغیر مهم تاثیرگذار 
بر بازار یعنی تورم و نرخ ارز، بازار سرمایه قابلیت رشد دارد. این کارشناس بازار سرمایه 
بیان داشت: این بازار از بازارهای رقیب جامانده و به لحاظ وجود برخی فرصت ها باید 

حرکت کند، اما نمی توان گفت شروع حرکت این بازار چه زمان زده خواهد شد.

رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه مطرح کرد؛

اینترنت،مانعجدیدتجارتایرانوروسیه
رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه می گوید با کنار رفتن مشکلات بانکی و 
ارزی و البته کاهش محدودیت های اینترنت می توان انتظار داشت که تجارت مشترک 

میان دو کشور اوج بگیرد. 
هادی تیزهوش تابان با اشاره به سفر ماه قبل هیات بزرگ تجاری روسیه به ایران 
گفت: در جریان این سفر جلسات مختلف کاری و B۲B برگزار شد. شرکت های 
مختلف آمدند و تجار دو طرف ارتباطات خوبی برقرار کردند. این ها اتفاقات خوبی 
بود و حتماً این ارتباطات به نتایج خوبی در زمینه تأمین نیازهای دو طرف خواهد 
رسید. چه در بخش صادرات و چه در بخش واردات مواد اولیه و نیازهای ما در زمینه 
تأمین غلات ارتباطات خوبی برقرار شد. او با اعلام این خبر که قرار است هیات بزرگ 
تجاری نیز در بهمن ماه از ایران به ریاست مهندسی شافعی به روسیه برود، ادامه 
داد: این سفر در چارچوب گفت وگوهای رئیس اتاق ایران و رئیس اتاق بازرگانی 
و صنعت روسیه و در تکمیل سفر هیات روسی به ایران انجام خواهد شد تا بتوان 
ارتباطات بیشتری برقرار کرده و موضوعات را به صورت عملیاتی و حضوری دنبال 
کرد. رئیس اتاق ایران و روسیه با اشاره به موانع تجاری میان ایران و روسیه گفت: 
همچنان مهم ترین مانع میان تجار دو کشور، مشکلات مالی و بانکی است که باید هر 
چه زودتر حل شود. دو طرف در این زمینه به راه حل هایی هم رسیده اند، فقط باید 
هر چه زودتر این راه ها اجرایی شود. همچنین باید زیرساخت های ارتباطی خودمان 
را تجهیز کنیم. ما می توانیم حجم بزرگ صادرات به روسیه داشته باشیم؛ اما به این 
شرط که لجستیک هوایی، زمینی و دریایی آماده باشد. تیزهوش با بیان اینکه روسیه 
کشور بزرگی است و نیازهای متنوعی دارد که بسیاری از آن ها به ویژه در حوزه مواد 
غذایی جزو مزیت های ما محسوب می شود به سایت اتاق ایران گفت: متأسفانه قطع 
یا محدودسازی اینترنت و فیلترینگ تأثیر منفی بر مراودات ما با تجار خارجی از جمله 
تجار روس گذاشته است. در واقع این موضوع را هم باید به عنوان مانع جدید در مسیر 
مراودات تجاری خارجی تعریف کرد. انتظار داریم هر چه زودتر با رفع این مشکل 

بتوانیم امکان ارتباطات مستقیم و با کیفیت را مثل گذشته برقرار کنیم.

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با بیان اینکه 
جدول قواعد تخصیص سوخت به رانندگان کامیون و حمل 
و نقل عمومی جاده ای مربوط به هشت سال پیش است، بر 

به روزرسانی و بازنگری این قواعد تأکید کرد. 
داریوش امانی در نشست هم اندیشی مدیران پایانه های 
مرزی کشور در مشهد اظهار کرد: در این خصوص با وزارت 
نفت جلساتی داشته ایم و مقرر شد، شرکت نفت موضوع 
نارضایتی  موجب  که  ناوگان  به  سوخت  تخصیص  فواید 
قشر  این  مشکل  تا  کند  کار  را  شده  کامیون  رانندگان 

زحمتکش و جهادگر برطرف شود.
وی افزود: فعلا قرار شده "تنخواه سوخت" برای رانندگان 
گیرد  قرار  رانندگان  اختیار  در  و  شود  مشخص  حوزه  این 
بررسی های  انجام  از  پس  البته  شود،  رفع  آنها  مشکل  تا 
کارشناسی جدول قواعد تعیین سوخت ناوگان بازنگری شده 

که جدول جدید سوخت اعلام خواهد شد.
رئیس سازمان راهداری وحمل و نقل جاده ای بیان کرد: جا 
دارد از تک تک کامیونداران قدردانی شود که در همه شرایط 
با همه  و  تحمیلی  زلزله، هشت سال جنگ  مانند سیل، 
تهدیدات تحریم ها با مسائلی مانند تامین قطعات و لاستیک 
و مساله سوخت کنار آمده به خدمت و در حقیقت این جهاد 

ادامه دادند.
امانی افزود: اگر حادثه ای برای راننده کامیونی پیش آید، 
او نه تنها مال بلکه ممکن است جانش را نیز از دست دهد، 
لذا ضمن سپاسگزاری از این قشر زحمتکش، به عنوان خادم 
رانندگان تمام تلاش خود را برای تامین منافع صنفی ایشان 

به کار می گیریم.
تردد  از گذرگاه های مرزی کشور  روزانه ۹۰ هزار کامیون 

می کنند
نقل  و  حمل  و  دفترترانزیت  کل  مدیر  هدایتی،  جواد 
بین المللی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای اظهار 

کرد: در حال حاضر تردد متوسط روزانه از ۲۵ مرز کشور به 
بیش از ۹۰ هزار دستگاه کامیون رسیده است که اکنون نرخ 
متوسط تردد کامیون  از مرزهای کشور فراتر از دوران قبل از 

کرونا است.
وی افزود: همچنان این ترددها در حال افزایش است و 

ثبت  نشان دهنده  مرزها  این  در  نیز  ثبت شده  آمار  آخرین 
تردد حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار تردد سالانه از ۲۵ پایانه 
مرزی کشور است. از ۳۲ مرز زمینی مصوب دولت، هم اکنون 
۲۵ مرز فعال در کشور وجود دارد و هفت مرز نیز به صورت 
غیرفعال است. مدیر کل ترانزیت و حمل ونقل بین المللی 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور اظهار کرد: 
از  بهره برداری  و  فعالیت  برای  امروز  به  تا   ۱۳۷۵ سال  از 
آن ها  و عملیاتی  اجرای طرح های عمرانی  و  پایانه ها  این 
هزینه های بسیاری شده که بر اساس برآورد ارزش امروز آن 
می توان گفت، بیش از ۶۰۰۰ میلیارد تومان در این بخش 
هزینه شده است. هدایتی بیان کرد: برای مدیریت یکپارچه 
پایانه های مرزی اقداماتی چون درجه بندی و اولویت بندی 
راستا  همین  در  گرفت.  صورت  کشور  مرزی  پایانه های 
ساماندهی توقف و نوبت دهی به کامیون های مراجعه کننده 
به پایانه های مرزی و طرح ایجاد حریم حفاظتی در پایانه های 
توسعه  و  ساماندهی  همچنین  و  است  شده  ارایه  مرزی 
پایانه های مرزی مهمی همچون میلک، دوغارون، باشماق، 

آستارا و نوردوز آغاز و اجرایی شد.
وی اظهار کرد: خواب ۵۰ هزار دستگاه کامیون در مرزها 
سالانه ۷۰ میلیون یورو برای ما هزینه دارد که معادل ریالی 
تومان است که  با دو هزار و ۵۰۰ میلیارد  برابر  این هزینه 
این  است.  مرزی  پایانه  هشت  تجهیز  و  ساخت  با  معادل 
خواب به افزایش قیمت کالای صادراتی، خواب کامیون و 
از کارافتادگی حدود ۲.۵ ماهه ناوگان و توقف سرمایه در مرز 

منجر شده است.

رئیس سازمان راهداری تأکید کرد:

ضرورتبازنگرینحوهتخصیصسوختبهکامیونها

در گفت وگو با یک فعال حوزه کار مطرح شد:

ساماندهیدستفروشانبانگاهدرآمدزاییممکننیست
پدیده  به  منفعت طلبی  و  درآمدزایی  نگاه  است:  معتقد  کار  حوزه  فعال  یک 
دستفروشی نتیجه معکوس می دهد و نمی تواند گام موثری در جهت ساماندهی و 

کمک به معیشت این قشر تلقی شود. 
حمید نجف در گفت وگو با ایسنا،  در ارزیابی تبدیل شدن دستفروشی به شغل 
رسمی اظهار کرد: معتقدم اگر نگاه شهرداری ها و وزارت اقتصاد در این زمینه، بحث 
ساماندهی و کمک واقعی به این قشر و طیف باشد، موفقیت آمیز خواهد بود ولی 
اگر نگاه صرفا درآمدزایی و منفعت طلبی باشد، فشار بر طبقات ضعیف دستفروش 

وارد می شود.
پرداخت  اجاره  و  مالیات  که  دلیل  این  به  دستفروشان  عمده  داد:  ادامه  وی 
نمی کنند، نرخ اجناسشان پایین است و مشتری دارند، پس برای ساماندهی و 
کمک به آنها می توانیم جمعه بازارهایی را راه اندازی کنیم یا مراکزی را برای فروش 
محصولات آنها در اختیار بگذاریم تا هم به اشتغالزایی آنها کمک شود و هم افراد 

ضعیف بتوانند مایحتاج خود را قیمت مناسب تهیه کنند.
بازار خلازیر  و گفت:   زد  مثال  را  فروشان  دوم  بازار دست  کار،  فعال حوزه  این 
زمانی یکی از شلوغ ترین بازارهای تهران بود و مشتریان بسیاری داشت. عده ای 

دستفروش برای عرضه اجناس دست دوم خود در این مکان جمع می شدند و اقشار 
ضعیف جامعه با مراجعه به آن مایحتاج خود را با قیمت نازل خریداری می کردند ولی 
به دلیل حاکم کردن نگاه منفعت طلبی و درآمدزایی به نام ساماندهی بسیاری از آنها 

از این بازار به حاشیه های شهر رانده شدند.
نجف ادامه داد: دستفروشان در این بازار فرضا برای یک روز کار باید ۲۵۰ هزار 
تومان پرداخت می کردند ولی کل بساط آنها شاید این مبلغ هم نمی شد و باید 
درآمدی کسب می کردند که بتوانند چنین اجاره ای را بپردازند، پس به ناچار اجناس 
دست دوم خود را با قیمت بالاتر می فروختند ولی مشتریان آنها که از طبقات ضعیف 
بودند توان خرید جنس با قیمت بالا را نداشتند چون اگر قدرت خریدشان بالا بود 
به بازارهای اصلی مراجعه می کردند و جنس نو می خریدند ولی با چنین تصمیمی 
بازار اجناس دست دوم که به دلیل توان خرید و وضعیت اقتصادی به شدت رشد 
کرده بود، به خلوت ترین بازار تبدیل شد زیرا نگاه به ساماندهی و قانون مداری 
نگاه درآمدزایی بود. وی افزود: بسیاری از دستفروشان هر زمان بحث ساماندهی یا 
اختصاص غرفه هایی برای فروش آنها مطرح می شود استقبال نمی کنند و می گویند 
برایشان صرفه ندارد. به همین دلیل به میادین شهر یا متروها و داخل اتوبوس ها روی 

می آورند و از این طریق امرار معاش می کنند.
نجف در پایان تاکید کرد: شهرداری ها باید از محل درآمدهای خود که از عوارض 
و یا تراکم ساختمانی دریافت می کنند، مبلغی به دستفروشان کمک کنند و حتی 
اجازه عرضه رایگان محصولات را به آنها بدهند. ممکن است برخی دستفروشان 
با هزینه های گزاف اجناس خود را بفروشند ولی در مقابل عده ای هم هستند که 
کل بساط آنها رقم ناچیزی است و باید دستشان را گرفت و مورد حمایت قرار داد 
لذا معتقدم نگاه درآمدزایی و منفعت طلبی به پدیده دستفروشی نتیجه معکوس 
می دهد و نمی تواند گام موثری در جهت ساماندهی و رونق کسب و کار این قشر 

تلقی شود.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان منابع آب و تلفیق بودجه شرکت 
مدیریت منابع آب ایران: تولید آب از طریق صنعت نمک زدایی یک 

نیاز ضروری است.
عیسی بزرگ زاده، ضمن بیان اهمیت قضاوت منطقی و علمی در 
خصوص آب های غیر متعارف کشور گفت: ایران به دلیل خشکی 
بیش از حد به صورت منطقی باید به منابع آب های قابل دسترس 

سواحل شمالی و جنوبی خود توجه کند.
وی با اشاره به اسناد بالادستی در این خصوص افزود: ما در اسفند 
ماه سال گذشته قانون ویژه ای در خصوص استفاده از آب دریا برای 

سیستان و بلوچستان را به تصویب رساندیم. بزرگ زاده ضمن اشاره 
به نقشه راه آب کشور در دولت سیزدهم خاطر نشان کرد: از هشت 
و هشت دهم )۸/۸( تولید آب باید به ده میلیارد مترمکعب تولید 
باید به سمت توسعه عمودی در بحث  در این بخش برسیم. ما 
کشاورزی حرکت کنیم؛ بنابراین باید به حوزه نیاز آب در صنعت 
هم توجه خاص داشته باشیم. عیسی بزرگ زاده با اشاره به بحث 
اشتغال افزود: ما در صنعت نیز باید همچون کشاورزی به مقوله آب 
توجه خاصی داشته باشیم. توجه به آب دریا حتی در مصارفی غیر از 
نمک زدایی نیز باید توجه شود. البتّه باید توجه داشت که ۵۰ درصد 

صنایع ایجاد شده با آب دریا باید در کنار آب های دریا جانمایی 
شود تا هزینه انتقال تحمیل نشود. وی ضمن اشاره به ابرپروژه های 
مربوط به استفاده آب دریا خاطر نشان کرد: باید نقشه راه آب کشور 
را به سمت ارتقای سهم ۵۰ درصدی سهم آب دریا در حل نیاز آبی 
کشور حرکت دهیم. علیرضا بازارگان، عضو هیئت علمی دانشکده 
محیط زیست دانشگاه تهران نیز ضمن اشاره به ارائه خود تحت 
عنوان نمک زدایی آب دریا به تشریح شرایط آب شور اشاره کرد و 
گفت: آب دریا ۴۵ هزار میلی گرم بر لیتر املاح دارد. این در حالی 
است که انسان می تواند تا هزار میلی گرم در لیتر املاح آب را تحمل 

کند.  وی با اشاره به تکنیک های ساده نمک زدایی از آب دریا خاطر 
نشان کرد: اساس سیستم های نمک زدایی بر همان اصل تبخیر 
آب شور استوار است. تفاوت مدل های جدید استفاده از گرمای 
حاصله و استفاده مجدد از این انرژی است. البته این مدل ها به 

سمت اسمز معکوس در حال تغییر می باشد.
بازارگان ضمن بیان مختصات فنی مدل ها و تکنولوژی های نمک 
از  افزود: کارخانه های شیرین سازی آب  زدایی صنعتی در دنیا 
حرارتی به سمت اسمز معکوس و یا همان شیرین سازی غشایی 

آب حرکت می کند. 

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان منابع آب و تلفیق بودجه شرکت مدیریت منابع آب ایران :

راهیغیرازشیرینسازیآبدریانداریم
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قرارداد کارلوس کی روش برای بازگشت به نیمکت تیم ملی دارای نکات مهمی 
است.

مهدی تاج در بازگشت دوباره به صندلی ریاست فدراسیون فوتبال تصمیم 
گرفت دراگان اسکوچیچ را از هدایت تیم ملی برکنار کند و سکان هدایت ایران 
در جام جهانی ۲۰۲۲ را به کارلوس کی روش پرتغالی بسپارد. در زمان بازگشت 
کی روش به نیمکت تیم ملی صحبت های مختلفی در خصوص قرارداد او مطرح 
شد و در نهایت با اعلام رسمی مسئولان فدراسیون فوتبال و مصوبه هیات رییسه 
مشخص شد مرد پرتغالی با قرارداد ماهیانه ۵۰ هزار دلار مجددا هدایت تیم ملی 

را بر عهده گرفته است.
قرارداد کی روش با فدراسیون فوتبال برای مدت چهار ماه تا پایان جام جهانی 
۲۰۲۲ امضا شد تا فدراسیون فوتبال برای بازگرداندن سرمربی تیم ملی مبلغ 
۲۰۰ هزار یورو به او پرداخت کند. این مبلغ در شرایطی به کی روش پرداخت 
شده که او در مجموع این مدت حدود ۶۰ روز مشغول به کار بوده و به نوعی دو 
برابر زمان کارش پول گرفته است. با این حال به نظر می رسد دستمزد سرمربی 

تیم ملی از این عدد هم به مراتب بالاتر باشد.
برای  و  داشت  پاداش  اعضا  دیگر  برابر  دو  او  کی روش  قرارداد  بند  براساس 
شکست ولز مبلغ ۳۰ هزار یورو از فدراسیون فوتبال گرفت و اگر موفق می شد تیم 
ملی را به مرحله بعدی جام جهانی برساند ۱۰ درصد پاداش فیفا را هم دریافت 
می کرد. علاوه بر کی روش دستیاران او هم مانند بازیکنان برای شکست ولز مبلغ 
۱۵ هزار یورو دریافت کردند. اگر این مبلغ در بهترین فقط به سه دستیار اصلی 
مرد پرتغالی یعنی راجر د سا، الکساندر لوپز و ریکاردو سیلوا پرداخت شده باشد 

یعنی حداقل ۴۵ هزار یورو به هزیه فدراسیون اضافه می شود.
در زمان بازگشت کی روش مهدی تاج مدعی شد دستمزد ماهیانه دستیاران 
او ۳۰ هزار یورو است ولی ولی با پیگیری های خبرآنلاین از یکی از مسئولان 
فدراسیون فوتبال که نخواست نامش فاش شود، مشخص شد دستمزد دستیاران 

سرمربی تیم ملی ماهیانه ۸۰ هزار یورو بوده که در طول چهار ماه به عدد ۳۲۰ 
هزار یورو می رسد. این درحالی است که در فوتبال دنیا عرف به این شکل است 
که مجموع قرارداد دستیاران یک سرمربی تقریبا نصف قرارداد اوست که این 
مسئله در اینجا رعایت نشده است. مثلا کی روش در مقطع قبلی حضورش 

قرارداد یک میلیون و ۸۰۰ هزار یورویی با فدراسیون بسته بود و دستیارانش هم 
۶۰۰ هزار یورو می گرفتند. در قرارداد جدید اما مبلغ در نظر گرفته شده برای 

دستیاران بیشتر از خود سرمربی است.
از طرفی کی روش قبلا در مقطع اول حضورش چند دستیار داشت که به 
صورت روزمزد دستمزد می گرفتند و مبلغی در حدود ۲۰۰ دلار به ازای هر روز 
کار دریافت می کردند که احتمالا در کادر فعلی هم چنین مربیانی حضور داشته 

باشند.
علاوه بر این در قرارداد کی روش بندی برای پیروزی و تساوی در بازی های 
دوستانه هم قرار گرفته که به ازای برد در بازی های دوستانه مبلغ ۱۰ هزار یورو 
و تساوی مبلغ ۵ هزار یورو به او پرداخت شود. تیم ملی با کی روش چهار بازی 
دوستانه انجام داد که دو برد، یک تساوی و یک شکست داشت و در مجموع ۲۵ 
هزار یورو هم از بازی های دوستانه دریافت کرده است. دستیاران کی روش هم 
برای بازی های دوستانه از فدراسیون پاداش می گرفتند که مبلغ آن ۵ هزار یورو 
برای برد و ۲۵۰۰ یورو برای تساوی است. این یعنی ۱۲۵۰۰ یورو هم به هر کدام 
از دستیاران سرمربی تیم ملی پرداخت شده است که به مجموع ۳۷۵۰۰ یورو 

می رسد.
در مجموع حضور دوباره کارلوس کی روش روی نیمکت تیم ملی مبلغی در 
حدود ۶۵۷ هزار و پانصد یورو هزینه روی دست فدراسیون فوتبال گذاشته است. 
در کنار تمام این مبالغ فدراسیون فوتبال برای فسخ قرارداد دراگان اسکوچیچ 
هم مبلغ ۴۰۰ هزار دلار به او پرداخت کرد که به هزینه های تاج برای نیمکت تیم 

ملی اضافه می شود.
تاج در شرایطی بیش از یک میلیون یورو هزینه کرده که گفته بود هدفش از این 
تغییرات جلوگیری از آبروریزی در جام جهانی و کسب نتایج مناسب برای صعود 
به دور حذفی است اما در عمل تیم ملی نه تنها موفق به صعود نشد که با دریافت 

۶ گل مقابل انگلیس یکی سنگین ترین شکست های تاریخ خود را تجربه کرد.

بررسی دستمزد کارلوس کی روش در تیم ملی؛

یک میلیون یورو برای سنگین ترین شکست تاریخ با شکست تمام حریفان ؛

آناصنعتپاسارگادقمقهرمانلیگهایپایه
فوتسالشد

تیم های فوتسال نونهالان و نوجوانان باشگاه آناصنعت پاسارگاد بالاتر از دیگر 
رقبای خود جام قهرمانی لیگ های ۲ رده سنی پایه فصل ۱۴۰۱ باشگاه ها را 

بالای سر بردند. 
براساس این گزارش ،پرونده مسابقات رده های سنی نونهالان و نوجوانان لیگ 
برتر فوتسال باشگاه های استان قم در سال ۱۴۰۱ شامگاه هجدهمین روز آذر ماه 
بسته شد و باشگاه آناصنعت پاسارگاد جام قهرمانی هر دو لیگ را به خود اختصاص 

داد.
۱۰ پیروزی متوالی آناصنعت برای قهرمانی در لیگ برتر نونهالان در لیگ برتر 
فوتسال رده سنی نونهالان ۱۳ سال باشگاه های استان قم ۶ تیم به شکل دوره ای و 
در قالب دیدارهای رفت و برگشت با یکدیگر رقابت کردند که سرانجام تیم آناصنعت 

پاسارگاد با کسب ۱۰ پیروزی متوالی با اقتدار به مقام قهرمانی دست پیدا کرد.
فوتسالیست های تیم آناصنعت پاسارگاد در این دوره از مسابقات تمام دیدارهای 
رفت و برگشت را از رقبا بردند و با ۱۰ پیروزی، بدون تساوی، بدون باخت، ۸۰ گل 
زده، ۳ گل خورده، تفاضل گل مثبت ۷۷ و ۳۰ امتیاز جام قهرمانی این فصل از 

رقابت ها را بالای سر بردند.
در این دوره از مسابقات تیم آکادمی فوتسال حسن زاده )الف( با کسب ۲۴ امتیاز 
در جایگاه دوم ایستاد و نایب قهرمان شد، ضمن اینکه تیم های شهدای نیروگاه با 
۱۴ امتیاز، شهرداری قنوات با ۱۱ امتیاز، مقاومت با ۹ امتیاز و آکادمی حسن زاده 
)ب( بدون امتیاز رده های سوم تا ششم را به خود اختصاص دادند. ۷ برد پشت سر 
هم آناصنعتی ها برای فتح لیگ برتر نوجوانان رقابت های فصل ۱۴۰۱ لیگ برتر 
فوتسال نوجوانان باشگاه های استان قم نیز با حضور ۷ تیم به شکل دوره ای برگزار 
شد و تیم ها به شکل دوره ای با یکدیگر رقابت کردند که سرانجام تیم فوتسال 
آناصنعت پاسارگاد با کسب ۷ برد متوالی مقتدرانه در این لیگ هم به مقام قهرمانی 

دست یافت.
تیم آناصنعت پاسارگاد در این لیگ نیز تمام حریفان خود را شکست داد و بدون 
تساوی و بدون باخت، با ۲۹ گل زده، ۷ گل خورده، تفاضل گل مثبت ۲۲ و کسب 
۲۱ امتیاز عنوان نخست را به خود اختصاص داد تا جام قهرمانی این لیگ را نیز 
به خانه ببرد. در لیگ فوتسال نوجوانان باشگاه های قم تیم آریا صنعت معصومی 
با ۱۳ امتیاز نایب قهرمان شد و تیم های بهریز پمپ سامان با ۱۲ امتیاز، شهدای 
نیروگاه با ۹ امتیاز، مقاومت با ۸ امتیاز، انرژی پلاس با ۷ امتیاز، دلسوختگان اهل 
بیت )ع( با ۷ امتیاز و ذاکر با ۴ امتیاز رده های سوم تا هفتم جدول را کسب کردند.

با شکست تیم مقاومت البرز رقم خورد؛ 

کسبمقامسومیتیمکشتیفرنگیقم
درلیگبرتر

دانشگاه آزاد اسلامی قم بر سکوی سومی لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های 
کشور ایستاد.

براساس این گزارش ، تیم کشتی فرنگی دانشگاه آزاد اسلامی قم عصر روزجمعه 
در بازی رده بندی توانست تیم مقاومت البرز را با نتیجه ۷-۳ شکست دهد و عنوان 

سومی این رقابت ها را از آن خود کند.
فرنگی کاران قم صبح روزجمعه در دیدار نیمه نهایی لیگ برتر باشگاه های کشور، 
برابر فولاد خوزستان با نتیجه ۶ – ۴ مغلوب شدند و از راه یابی به فینال این رقابت ها 

باز ماندند.
بازیهای نیمه نهایی، فینال و رده بندی لیگ برتر کشتی در سالن شهدای هفتم 

تیر تهران برگزار شد.
دانشگاه آزاد اسلامی، امسال برای نخستین بار به عنوان نماینده قم در لیگ برتر 

کشتی فرنگی حضور یافت.
 

رئیس هیات ژیمناستیک استان قم خبرداد:

آغازاردویمنتخبانژیمناستیکهنری
کشوردرقم

 رئیس هیات ژیمناستیک استان قم گفت: اردوی منتخبان ژیمناستیک هنری 
کشور روزشنبه در خانه ژیمناستیک این استان آغاز شد. 

حمید اکبری روز شنبه در گفت و گو با ایرنا ابراز داشت: جلسه هماهنگی با 
سرمربیان و مربیان این اردو شب گذشته برگزار شد و درحال حاضر ۹ ورزشکار 

در اردو حضور دارند که احتمالا تا فردا تعداد این افراد تا ۱۲ نفر افزایش می یابد.
وی یادآور شد: اردوی رده سنی نوجوانان منتخب ژیمناستیک هنری زیر گروه و 
زیر ساخت تیم ملی در رده جوانان است و چون در رده نوجوانان مسابقات رسمی 

بین المللی نداریم اردوی قم برای آماده سازی ورزشکاران ترتیب یافته است.
وی بیان کرد: سرمربی  گری تیم نوجوانان کشور در اردوی قم را عزیز افضلی فر از 

استان اردبیل بر عهده دارد و چهار مربی دیگر نیز او را یاری خواهند کرد.
اکبری افزود: سید حسین حسینی از قم، ادیب شیخ احمدی از کردستان، 
سهیل شاکری از مازندران و احد نیرومند از آذربایجان شرقی مربیان منتخبان 
ژیمناستیک هنری در اردوی قم هستند. وی با اشاره به اینکه محمد امین نوبهاری 
و مهدی شوهانی دو ژیمناستیک کار قمی نیز دراین اردو حضور دارند ، گفت:  

اردوی منتخبان تا روز جمعه هفته جاری ادامه دارد.
 

نماینده قم  میزبان تیم فولاد زرند ؛

آناصنعتیهابهدنبالششمینبرد
تیم فوتسال آنا صنعت پاسارگاد قم یکشنبه ۲۰ آذر ماه از ساعت ۱۵:۳۰ در سالن 

شهید حیدریان قم از تیم فولاد زرند میزبانی می کند. 
براساس این گزارش ،تیم  فوتسال آناصنعت پاسارگاد قم، در چارچوب بازی های 

هفته هفدهم لیگ برتر فوتسال ایران به مصاف تیم فولاد زرند ایرانیان می رود.
 فوتسالیست های قمی در این بازی که یکشنبه ۲۰ آذر ماه از ساعت ۱۵:۳۰ 
در سالن شهید حیدریان قم برگزار می شود از تیم رده ششمی فولاد زرند میزبانی 
می کنند. آنا صنعت پاسارگاد قم هفته گذشته با شکست مقابل فرش آرا به رده 
یازدهم سقوط کرد به دنبال پیروزی در این بازی است تا جایگاه خود را بهبود 
بخشد.  شایان ذکر است این دیدار به دلیل مصوبه سازمان لیگ بدون حضور 
تماشاگران برگزار خواهد شد و عموم دوست داران فوتسال می توانند از طریق 

پخش زنده شبکه نور همراه نماینده فوتسال استان قم باشند.

سرمربی ایرانی تیم ملی تکواندو آذربایجان گفت: داوران 
سطح پائین به مسابقات قهرمانی جهان دعوت شده بودند 
و خیلی از کشورها از جمله آذربایجان از این موضوع لطمه 

دیدند. 
رقابت های  گفت:  فوق  مطلب  بیان  با  مهماندوست  رضا 
به دلیل شرایط شیوع  از سه سال که  بعد  قهرمانی جهان 
با  بالایی  فنی  سطح  در  بود،  نشده  برگزار  کرونا  پاندومی 
حضور بهترین های دنیا انجام شد و غیر از چند نفر، سایر 
تکواندوکارانی که به فینال رسیده و مدال کسب کردند، واقعاً 

بهتر بودند و به حق روی سکوی قهرمانی رفتند.
سرمربی ایرانی تیم ملی آذربایجان با تمجید از عملکرد تیم 

ملی ایران در مسابقات جهانی گفت: ایران در این دوره از 
مسابقات بسیار تیم خوب و جوانی داشت که واقعاً مبارزات 
سطح بالایی را به نمایش گذاشتند که من پسندیدم. من یک 
مربی سختگیر و بد پسندم، اما ایران تیم خوبی دیدم که از 
اشتباهات داوری و البته کم تجربگی و عدم کنترل هیجانات 
در امتیازات حساس لطمه خورد. تکواندوکار باید بداند که 
مبارزه تا ثانیه آخر و اعلام زمان پایان از سوی داور ادامه دارد. 
در کل ایران تیم خوب و با آتیه دارد که باید به خوبی هدایت 
شود، در تورنمنت های مختلف شرکت کنند و تجربه لازم را 
به دست آورد. تکواندوکاری که در تورنمنت شرکت می کند 
در واقع نقاط ضعف خود را شناسایی کرده و در میدان های 

می گیرد.  نتیجه  قاره ای  و  جهانی  المپیک،  چون  حساس 
مسابقات بزرگ جای نتیجه گرفتن است. برای تک تک این 
نفرات با آتیه آرزوی موفقیت دارم و ان شاالله در مسابقات آینده 

نتیجه می گیرند.
ایران  تیم  فنی  کادر  خصوص  در  پایان  در  مهماندوست 
گفت: صحبت در خصوص این مسائل یعنی دخالت در امور 
داخلی فدراسیون، هیچ نظر خاصی در مورد آن ندارم. رئیس 
فدراسیون تکواندو ایران قهرمان جهان و المپیک بوده و به 
لحاظ فنی و مدیریتی اشراف کامل دارد، در مکزیک حضور 
داشت و همه مسابقات را از نزدیک تماشا کرد و بهتر از هر 

کسی می داند چگونه عمل کند.

رضا مهماندوست:

تکواندوایرانبااینجوانانآیندهدرخشانیدارد

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره ۲۳۸۶/۹اصلی واقع در بخش 
دو ثبت قم)خیابان کارگر،خیابان سلامت،کوچه ۲۲ پلاک ۴(که بنام آقای محمد صفری فرزند ابراهیم میباشد درجریان 
ثبت است که به علت عدم مراجعه مالک تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان 
عمل نمود لذا طبق تبصره ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی وبنا به تقاضای مالک به 
وارده ۲/۲۵۸۲۰-۱۴۰۱/۰۹/۱۳ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۲۱ ساعت 
۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین ومجاورین یا وکیل ویا نماینده 

قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ 
تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته 
و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 

اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱۵۹۵۷(
تاریخ انتشار آگهی: یکشنبه ۱۴۰۱/۰۹/۲۰
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۸۱۱ شماره  رأی   -۱
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۰۲ مربوط به تقاضای آقای محمد خلج فرزند اکبر 
درششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت..۱۳۸/۲۵ مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۱۷۴۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت رسمی طبق سند قطعی ۱۹۷۶۴-۱۳۹۶/۰۵/۳۱ دفتر ۶۶ 
قم که در دفتر الکترونیکی به شماره ۱۳۹۸۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۳۲۴ بنامش ثبت 

گردیده است)م الف۱۵۳۹۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۸۶۷ شماره  رأی   -۲
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۳۸ مربوط به تقاضای آقای مهدی شامحمدی فرزند 
غلامعباس،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۳۹/۵۰ 
از ۶/۷۱ و ۱۹۰۰/۵ اصلی واقع در  از پلاک شماره فرعی  مترمربع درقسمتی 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

۱۰۷۱۷۵ مورخ ۱۳۹۹/۳/۱۳ دفترخانه ۴۱ قم )م الف۱۵۳۹۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۴۵۳ شماره  رأی   -۳
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۶۳ مربوط به تقاضای آقای حسن عیسی خانی فرزند 
قدرت اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۴۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۱۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از اسماعیل نوروزی صفحه ۴۸ دفتر ۵۲۸ )م 

الف۱۵۳۹۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۸۷۶ شماره  رأی   -۴
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۳۰ مربوط به تقاضای آقای مجید قاسمیان رهقی 
فرزند احمد درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۵۸/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۴ فرعی از ۲۲۶۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از ابوالفضل البرزی 

صفحه ۴۷۸ دفتر ۴۸۱ )م الف۱۵۳۹۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۴۰۶ شماره  رأی   -۵
فرزند  کهریزی  محمد  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۷۶
اسمعیل درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 

۴۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۷۴۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از محمدعلی اسلامیان وعلی 

اسلامیان وحسین حاج علینقی )م الف۱۵۳۹۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۵۴۸ شماره  رأی   -۶
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۴۳۱ مربوط به تقاضای آقای سید مصطفی مهدوی 
فرزند سید ضیاءالدین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۱۱۵/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۳ فرعی از۲۶۰۷ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت رسمی متقاضی طبق سند قطعی موجود 

در پرونده ثبتی به شماره ۴۲۰۲۸-۱۳۶۴/۱۰/۰۹ دفتر ۱۷ قم..)م الف۱۵۳۹۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۹۹۰ شماره  رأی   -۷
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۸۲ مربوط به تقاضای آقای سعید سبحانی فرزند علی 
اوسط درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۴۲/۵ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از۲۲۸۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۱۱۸۱۳۳ مورخ 

۱۳۹۹/۴/۱۴ دفترخانه ۲ قم )م الف۱۵۳۹۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۸۱۰ شماره  رأی   -۸
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۸۵۰ مربوط به تقاضای آقای محمد رضائی مفید فرزند 
حسن درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۹ 
مترمربع پلاک شماره ۴۳۸ فرعی از ۱۸۷۷ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت رسمی متقاضی که ذیل ثبت ۳۰۵۸۰ صفحه ۱۳۰ دفتر ۱۷۸ 

بنامش ثبت گردیده است. )م الف۱۵۴۰۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۰۲۱ شماره  رأی   -۹
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۹۸ مربوط به تقاضای آقای جعفر مختاری حاجی 
کندی فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۱۱۹/۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۷۸/۸۳ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۳۵۲ 

دفتر ۳۰۷ )م الف۱۵۴۰۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۹۸۴ شماره  رأی   -۱۰
فکور  سطوتی  حسین  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۲۸
فرزند علی حسین درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۵۶ مترمربع پلاک شماره ۱۲۱۲ فرعی از ۲۵۶۷،۲۵۶۶ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

انعام اله مولایی و فاطمه منادی و محمد رفیع عزیزخانی صفحه ۵۵۷ دفتر ۳۵۴ 
)م الف۱۵۴۰۳(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۸۶۶ شماره  رأی   -۱۱
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۰۵ مربوط به تقاضای خانم منیر خلجی فرزند مختار 
درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۰۵/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱۲۰ فرعی از ۱۹۲۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۴۳۶۱۳ مورخ ۱۴۰۱/۶/۸ 

دفترخانه ۶۴ قم )م الف۱۵۴۰۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۰۰۲ شماره  رأی   -۱۲
فرزند  فتحی  لیلا  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۶۶
یونس،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۶۹/۶۵ مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره  فرعی از۲۳۲۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از مهدی سبحانی صفحه ۳۹۸ 

دفتر ۵۳۲ )م الف۱۵۴۰۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۰۰۳ شماره  رأی   -۱۳
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۶۷ مربوط به تقاضای آقای ناصر فتحی فرزند یونس 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۳/۲۰ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از۲۳۲۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از مهدی سبحانی صفحه ۳۹۸ دفتر 

۵۳۲ )م الف۱۵۴۰۷(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  اشخاص  چنانچه  تا  آگهی  روز  فاصله ۱۵  به  دونوبت  در  مراتب  مشاعی 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و آرمان ملی(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۹/۰۵
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۹/۲۰
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۹۸۹مربوط  شماره  رای   -۱
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۷۱مربوط به تقاضای خانم گلشن صادق زاده فرزند 
تراب در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۱۹/۹۵ مترمربع پلاک 
شماره ۶ فرعی از ۱۱۰۹۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۳۹ صفحه ۴۲۷ خریداری به 
موجب سند رسمی شماره ۲۲۰۴۹ مورخ ۱۴۰۱/۰۷/۰۲ دفترخانه ۳۱ قم)م 

الف ۱۵۳۹۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۰۸۳ شماره  رای   -۲
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۲۵مربوط به تقاضای خانم ثریا جمالی کلکو فرزند 
خیراله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۳/۹۶ مترمربع پلاک 
شماره ۹۴۳۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم ۱-سند 
رسمی شماره ۹۸۵۲۶ مورخ ۱۳۸۶/۱۲/۲۵ دفترخانه ۵ قم نسبت به ۱۴ سهم 
۲-مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ایرج و عباس شهرت هردو جمالی کلکو 

خریداری به موجب  سند رسمی شماره ۴۳۶۶۲ مورخ ۱۳۵۸/۱۲/۱۲ دفترخانه 
۵ قم نسبت به ۲۸ سهم )م الف ۱۵۳۹۶(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۱۰۰ شماره  رای   -۳
آقای مسعود حیاتی فرزند  تقاضای  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۶۱مربوط 
رمضانعلی درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۰/۹۷ مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۰۴۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از علی پیوسته پور خریداری به موجب  سند رسمی ۲۳۹۹ 

مورخ ۱۳۴۴/۱۲/۱۴ دفترخانه ۱۶ قم )م الف ۱۵۴۰۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۵۶۰ شماره  رای   -۴
فرزند  فدائی  منصور  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۵۶مربوط 
علی اصغر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۹۹/۳۳ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۹۹۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی 

شماره ۲۲۴۴۳ مورخ ۱۳۹۸/۰۳/۲۰ دفترخانه ۸۷ قم )م الف ۱۵۴۰۵(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۰۷۵مربوط  شماره  رای   -۵
رئیس  جواد  محمد  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۹۰مربوط 
ابراهیمی فرزند عابدین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۴/۷۳ 

مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۲۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عبدالله دلداده سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۲۸ صفحه ۵۴۰ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۳۷۲۲ 

مورخ ۱۳۴۶/۰۶/۱۵ دفترخانه ۱۶ قم)م الف ۱۵۴۰۸(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آرمان ملی(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۹/۰۵
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۹/۲۰
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: ما باید ابتدا مسئله کشور را بشناسیم و 
در جهت حل مسائل مملکت حرکت کنیم، اگر در آن جهت حرکت نکنیم نوشتن 

قانون و گفت و گو و امثال این ها هیچ مسئله و مشکلی را حل نمی کند. 
سید مصطفی هاشمی طبا در گفت وگو با ایلنا، درباره این که برای برون رفت 
کشور از بحران های این روزها بحث های مختلفی مطرح می شود از جمله برگزاری 
رفراندوم، تاسیس هیات موسسان، گفت وگو و سایر راه حل ها، ارزیابی شما در 
این خصوص چیست، گفت: اصلا باید ببینیم مشکل مملکت ما چیست؟ آیا ما 
مشکل قانون و قانون اساسی داریم؟ به قول آقای قالیباف هر قانونی برای خودش 
خوانشی دارد، ایشان گفتند ما باید خوانش خودمان را از قانون اساسی تغییر 
دهیم. بنابراین هر چیزی که درست نوشته شود یک جور دیگری تعبیر  و اجرا 

می شود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: اسلام هم قرائت های مختلف دارد، 
اهل تسنن یک قرائتی دارند، ما شیعه ها یک قرائتی داریم، خوارج یک قرائتی 
دارند، ما باید سیاست های خودمان را درست کنیم در غیر این صورت اگر قانون 

اساسی هم یک جور دیگر نوشته شود، هیچ اتفاق خاصی نمی افتد. 
وی با بیان این که معتقدم در حال حاضر مسئله اصلی در کشور ما مسئله سیاسی 
نیست، بیان کرد: درست است که ممکن است کسانی که تظاهرات می کنند 
ما نیست. مشکل  این حرف ها مشکل مملکت  اما  بزنند  حرف های سیاسی 
مملکت ما ۲ چیز است؛ یکی اینکه در داخل همه امکانات ما از جمله امکانات 
زیربنایی مانند آب و زمین درحال از بین رفتن هستند و یا راه آهن و نیروگاه های ما 
فرسوده شده اند و ما به نوعی تکیدگی در مملکت دچار شده ایم که اگر ادامه پیدا 

کند، مملکت ما از بین می رود. 
یدارهای این روزها برای امتیاز گیری است

هاشمی طبا با اشاره  به این که ابتدا باید مشاهده کنیم به دنبال چه چیزی 
هستیم، اظهار داشت: من شخصا به مسئله سیاسی نگاه نمی کنم زیرا مسائل 
سیاسی به گونه ای قابل بازگشت است اما آن مسئله ای که قابل بازگشت نیست، 
منابع می شود، دچار  و عدم وجود  که دچار هرج ومرج  است  مملکت  مسئله 
فرسودگی زیر بناها می شود و برای این باید یک فکری کرد. اگر فکر این ها را نکنیم؛ 

حتی اگر قانون اساسی را عوض کنند، مملکت درست نمی شود. درحال حاضر 
هم خوانش ما از مسائل متفاوت است، هرکسی یک چیزی می گوید؛ در صورتی 
که ما سیاست ها و دریافت ها را باید درست کنیم در غیر این صورت هر قانونی هر 

طور نوشته شود، یک تعبیر دیگری از آن می شود. 
وی تاکید کرد: کسانی که در حال حاضر حکمرانی را در دست دارند احساس 
نکنند که دنیا فقط این است زیرا دنیا در تغییر و تولد جدید است. دنیا ثابت نیست، 
دنیا و اجتماعات در حال تغییر و تحول هستند. چه بسا کشورهایی در گذشته 

به گونه دیگری بودند و امروز به گونه دیگری هستند. به طور مثال کشورهای 
مجارستان و چک اسلواکی و لهستان دست کمونیست ها بودند و خیلی هم 
قدرتمند بودند بعد از آن دست آمریکا افتاده است و دیگر این کشور نمی گذارد 
اتفاقی بیفتد. ما باید ابتدا مسئله کشور را بشناسیم و در جهت حل مسائل مملکت 
حرکت کنیم، اگر در آن جهت حرکت نکنیم، نوشتن قانون و گفت و گو و امثال 

این ها هیچ مسئله ای را حل نمی کند. 
چیزی از کمیته حقیقت یاب به دست نمی آید 

و  اصولگرا  جریان  از  افرادی  دیدار  درباره  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
اصلاح طلب با مسئولان کشور که این روزها در حال رخ دادن است گفت: این 
دیدارها سیاسی است و درونش امتیازگیری به نفع گروه ها اتفاق می افتد. من 
می گویم مملکت ایران در خطر است و این  آن چیزی است که همه باید به دنبالش 
باشند. مسئله اش هم تنها مسئله سیاسی داخلی نیست؛ امروز  روابط در دنیا به 
گونه ای است ایران هراسی مطرح است؛ باید کاری کنیم کشورهای اطراف مان به 
جای این که به دنبال اسرائیل بروند به دنبال ما بیایند. بعد از ۴۰ سال اسرائیل 
توانسته به بحرین، باکو و کردستان عراق و امارات بیاید؛ ما چه کرده ایم؟ یک 
زمانی بود با تاجیکستان یک سیاست هایی داشتیم و قطع رابطه کردیم حالا فرض 
کنید فهمیده ایم آن سیاست های ما درست نبوده است و حالا رفیق شده ایم و کار 
می کنیم، بنابراین ما سیاست های داخلی و خارجی خودمان را باید اصلاح کنیم، 
کاری کنیم به جای اینکه کشورها از ما بترسند و علیه ما در همه جا رأی دهند، 
به نفع ما رأی بدهند و ما را دوست خودشان بدانند که این امر هم هنر سیاست 

خارجی ماست. 
وی درباره تشکیل کمیته حقیقت یاب درباره حوادث اخیر از سوی وزارت کشور و 
اینکه در این کمیته چه احزاب، گروه ها و افرادی باید حضور داشته باشند، گفت: 
هر طور که باشد هنگامی که رئیس  این کمیته وزارت کشور باشد نتیجه اش به نفع 
وزارت کشور می شود و هیچ فرقی ندارد. نتیجه کار کمیته حقیقت یاب هم معلوم 
است هنگامی که کمیته حقیقت یاب می خواهد کار حقیقت یابی انجام دهد، به 
نفع خودش کار می کند که این هم طبیعی است نه که بخواهم ایراد خاصی بگیرم 

اما آن گونه که فکر می کنیم چیزی به دست نمی آید.

سید مصطفی هاشمی طبا :

صفار هرندی: سیاست های داخلی و خارجی خودمان را باید اصلاح کنیم

گاهیخطایاطلاعرسانیبهخودزنی
منجرمیشود

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از مشکلی به نام خطای اطلاع رسانی در برخی 
نهادها و رسانه ها یاد کرد و گفت: گاهی با این نوع اطلاع رسانی ها خودزنی می کنیم. 

محمدحسین صفار هرندی شامگاه جمعه در موسسه قرآن و عترت بیت الامیر شهرری 
مجازات  اقتصادی،  وضعیت  درباره  نکاتی  بیان  به  حاضران  سوالات  به  پاسخ  ضمن 
اغتشاشگران، حجاب بانوان، محدودیت های ایجادشده در فضای مجازی، بست نشینی 

برخی بانوان، عملکرد صدا و سیما، خطاهای اطلاع رسانی و گشت ارشاد پرداخت.
صفار هرندی گفت: بعضی خطاها در اطلاع رسانی وجود دارد. مثلا اعلام شد اختلاس 
۹۲ هزار میلیارد تومانی در پرونده فولاد مبارکه وجود داشته است در حالی که پیگیری 
کردیم و متوجه شدیم که تحقیق و تفحص مجلس این مطلب را اعلام کرده بود و اختلاسی 
در کار نبوده است. مثلا فولاد مبارکه می توانسته سود بیشتری کسب کند یا ۵۵ هزار 
میلیارد تومان عدم النفع فروش فولاد در غیر بورس داشتیم که بر اساس مصوبه دولت این 
کار صورت گرفته بود تا قیمت خودرو کاهش یابد. در واقع با این گزارش، خودزنی کردیم.

گشت ارشاد موضوع نظام نیست
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به سوالی، مقایسه حجاب در ایران و سایر 
کشورها را صحیح ندانست و گفت: قضیه حجاب به معنای یک حکم شرعی و الهی در 
قرآن و روایات آمده و برای حکومتی که به دنبال پیاده کردن احکام الهی است، در دستور 
کارش قرار می گیرد. وی افزود: در کشورهایی که بر اساس انسان گرایی )اومانیسم( اداره 
می شود، نیز گفته می شود که خانم ها نباید چیزی روی سر داشته باشند. در واقع در 
کشورهایی مانند فرانسه داشتن حجاب جرم است. چون حکومت آنان قائل به جدا بودن 
دین از حوزه اجتماعی است و لذا می گویند افراد نباید تظاهر دینی داشته باشند و چون 
حجاب از مظاهر دین است، آن را ممنوع کردند ولی در کشور ما قواعد بر اساس شرع 
مقدس است و ما می گوییم طبق قانون افراد باید سلوک اجتماعی اینگونه داشته باشند.

این روزنامه نگار با اشاره به وضعیت کنونی برخی بانوان در جامعه اضافه کرد: مومنین 
حق دارند بگویند خلاف شرع اتفاق افتاده و بیزار هستند. قبل از پیروزی انقلاب برخی 
خانم ها بدون حجاب به خیابان می آمدند و بعد از انقلاب نیز این وضعیت ادامه داشت 
تا سال ۶۰ و زمانی که آیت الله بهشتی و ۷۲ تن به شهادت رسیدند. خون این شهیدان 

اکسیری داشت تا بعضی ناپاکی ها را بشوید.
وی درباره بست نشینی برخی بانوان در جوار حرم حضرت عبدالعظیم یا در قم و مشهد 
و سایر زیارتگاه ها گفت: چه بسا بسیاری از افرادی که شل حجاب هستند و در رفتار، 
آنان را بی بند و بار می دانیم، افراد معتقدی باشند. آیا فشار آوردن به حکومت با بست 
نشینی نتیجه ای خواهیم گرفت؟ البته نباید موضوع را رها کرد. مسئولان کشور در حال 
انتخاب بهترین راهکار برای وضعیت کنونی هستند تا آثار منفی کمتری داشته باشد و لذا 
معتقدم در انتخاب مسیر نباید عجله کرد. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: 
گشت ارشاد، موضوع نظام نیست. چون وسیله ای بوده است و سردار اشتری می گفت 
فقط هشت دستگاه ون برای این کار درنظر گرفته بودند تا نیروی انتظامی فقط در صحنه 
حضور داشته باشد و از زمانی تشخیص دادند که گشت ارشاد وسیله خوبی نیست و 
جنجال ایجاد می کند. در دنیای کنونی که فضای مجازی هم وجود دارد، گشت ارشاد در 

دستور کار نیست و باید به دنبال تدابیر جدیدی بود.
مصیبت است که فرزندان این مملکت از جای دیگر تغذیه می شوند

صفار هرندی درباره عملکرد صدا و سیما با اشاره به وظایف خود در شورای نظارت بر 
صدا و سیما و تفاوت آن با شورای سیاستگذاری صدا و سیما گفت: جنس نظارت ما مثل 
شورای نگهبان نیست. یعنی نظارت ما به این معناست که تمام برنامه ها از سوی این شورا 
ارزیابی و برای مدیر صدا و سیما ارسال می شود که در نهایت یا اصلاح می شود یا به برنامه 

سازان و مسئولان تذکر داده می شود و یا دلایل آن اعلام می شود.
وی افزود: یکی از دلایلی که مردم به سمت شبکه های خانگی می روند، این است که 
شلختگی هایی در آن وجود دارد ولی با این حال بهتر از آنتن هایی است که هیچ حد 
و حصری در رذالت ندارند. حدود صد شبکه داریم که در کنار آن هزاران شبکه خارجی 
فعالیت می کنند و باید قبول کنیم که رقابت صدا و سیما با شبکه های خارجی کاری 
سخت است و باید به مسئولان رسانه ملی حق بدهیم و با دیدن اندک ضعف و خطایی، 
کل صدا و سیما را محکوم نکنیم. صفار هرندی اضافه کرد: البته این مصیبت است که 
صدا و سیما پوشش دهنده همه ملت نیست و عده ای صدا و سیما را به خود تحریم کرده 
و اطلاعات خود را از جای دیگری دریافت می کنند. یکی از خطرناک ترین اتفاقات یک 
ملت این است که آهنگ یکپارچگی خود را از دست دهد و یکی از آفات این است که 

فرزندان این مملکت از جای دیگر تغذیه می شوند.
وضعیت ذخایر کالاهای اساسی از قبل برجام بهتر است

وی درباره وضعیت اقتصادی در یک سال اخیر گفت: در اواخر دولت روحانی کار به جایی 
رسیده بود که برخی می گفتند کفگیر به ته دیگ خورده و پیش بینی ها این بود که قیمت 
دلار از ۲۵ هزار تومان به ۷۰ تا ۸۰ هزار تومان می رسد و در چنین وضعیتی تامین نیازهای 
مردم غیرممکن خواهد بود؛ به ویژه با توجه به این که امکان فروش نفت هم فراهم نبود. 
صفار هرندی با اشاره به این که ایراداتی به دولت سیزدهم وارد است، اضافه کرد: دولت 
در روزهای اول نگفت که سیلوها خالی است و ما خزانه را خالی تحویل گرفتیم و توانست 
با عملکرد صحیح سیلوهای گندم را به مقیاس ۱۲۰درصد پر کند و چنین کاری یک هنر 
است. الان وضعیت ذخایر کالاهای اساسی از قبل برجام هم بهتر است و شرایط به گونه ای 
است که ده ها کشتی بر روی آب است. چون انبارهای ما پر هستند و کشتی ها نمی توانند 
بار خود را خالی کنند.  این کارشناس سیاسی افزود: درست است که گرانی و تورم داریم 
ولی این دولت جرات کرد و ارز چهار هزار و ۲۰۰ تومانی که منشاء فساد بود را حذف کرد. در 
ماه های اردیبهشت و خرداد خیز بلند تورمی پیدا کردیم ولی از شهریور رشد تورمی از ۶۰ 
درصد زمان روحانی به ۴۰درصد رسید و اگر این ناآرامی ها رخ نمی داد تا پایان سال شرایط 

خوبی پیدا می کردیم که با این ناآرامی ها شاهد شرایط بهتری در سال آینده خواهیم بود.

دادستان پیشین کل انقلاب اسلامی: 

بایدازرأفتاسلامیدرصدوراحکام
استفادهکرد

دادستان پیشین انقلاب اسلامی درباره ضرورت استفاده از رأفت اسلامی در صدور 
احکام اعدام و محاربه گفت: واقعا باید این کار صورت بگیرد. حتی با اعدام کردن و کشتن 
نیز این کارها درست نخواهد شد. بنابراین باید با رأفت اسلامی برخورد کنند تا آن افراد و 

جامعه هم اصلاح شوند. 
آیت الله موسوی تبریزی دادستان در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به  سوالی درباره تعریف 
محاربه در فقه اسلامی و اجرای این حکم برای یکی از بازدشت شدگان وقایع اخیر گفت: 
اگر فردی به سوی مردم اسلحه بکشد، تیراندازی و شروع به تهدید کند ولو کسی را نکشد، 
بهانه ای برای صدور این حکم خواهد بود البته من در مورد این شخص که به آن اشاره 
شد، اصلا اطلاعی ندارم. وی یادآور شد: به طور کلی محاربه در فقه اسلامی چند قسمت 
دارد؛ در یک قسمت کسی که با اصل حاکمیت اختلاف پیدا می کند، یا ممکن است یک 
فردی با افراد خاصی در خیابان درگیر شود و امنیت را از بین ببرد و شروع به تیراندازی 
و تهدید و استفاده از اسلحه کشنده کند، اگر ثابت شده باشد می توانند حکم محاربه را 
صادر کنند یا بگویند باقی است یعنی برای ظلم کردن قیام کرده است، حکمش هم اعدام 
است و از گذشته فقها این را گفته اند مگر اینکه از قبل کارهایی انجام شده که منجر به 
تحریک او شده و یک مرتبه این کار را کرده باشد. همچنین سوابق خوب یا بد هم در صدور 
حکم اثرگذار است. آیت الله موسوی تبریزی در پاسخ به این سوال که آیا به جای صدور این 
احکام می توان از جایگاه رأفت اسلامی ورود کرد، گفت: واقعا باید این کار صورت بگیرد. 
حتی با اعدام کردن و کشتن نیز این کارها درست نخواهد شد و برخی بیشتر تحریک 
می شوند. بنابراین باید با رأفت اسلامی برخورد کنند تا آن افراد و جامعه هم اصلاح شوند. 
از ابتدای انقلاب تا به امروز هم همینطور بوده است. موسوی تبریزی گفت: محارب کسی 
است که اسلحه کشنده بردارد و در برابر امنیت مردم، صلاح مردم و اسلام قرار بگیرد این 
آیه قرآن است و فقها هم آن را قبول دارند و حکم او اعدام است اما کیفیت اثبات آن مهم 

است که واقعا اثبات شده باشد.

تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: اولین تغییر اساسی باید در 
رویکرد اتخاذی دولت اتفاق بیفتد. اگر ما واقعاً فکر کنیم هیچ 
همبستگی بین شرایط اقتصادی و به تبع آن اجتماعی کشور با 
سیاست خارجی و مذاکرات احیای برجام وجود ندارد انگیزه لازم 
برای پرداختن به این موضوع وجود نخواهد داشت که تا کنون هم 

نداشته است. 
ساسان کریمی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که 
اثرات تنش رو به افزایش میان ایران و اروپا در مذاکرات برجامی 
را چه طور تحلیل می کنید و چه آسیب ها و پیامدهایی به همراه 
خواهد داشت، گفت: به نظر می رسد کار مذاکرات احیای برجام 
بی نتیجه تمام شده است. مطمئناً دولت  های محافظه کار اروپایی 
در سیاست خارجی به خصوص در مذاکراتی به حساسیت این 
مذاکرات که قفلی هم بر در دارد بدون محاسبه درباره مذاکرات 
احیای برجام چنین مواضع تندی در قبال طرف مقابل اتخاذ 

نمی  کنند.
وی افزود: طبیعتاً ما نمی  توانیم از طرف  های مقابل انتظار نرمش 
یا حسن نیت یا تعهد به منافع خود داشته باشیم. کار دیپلمات در 
سیاست خارجی مذاکره برای پیدا کردن راه حلی است که بتوان 
طرف مقابل را تا حد قابل قبولی در مسیر منافع کشور خود قرار 
دهد. اما از سمت ما در واقع آنچه امروز در روابط خارجی خود و به 
خصوص ناباورانه در مذاکرات احیای برجام شاهدیم نتیجه برنامه 
جناحی برای بر هم زدن برجام، موثر کردن رقابت  های جناحی و 
انتخاباتی بر مهم  ترین مذاکرات سیاست خارجی کشور، انتصاب 
افراد نامناسب از نظر سیاسی و غیر کارشناس که حداقل بضاعت 
لازم را برای امر مورد نظر ندارند به مهم ترین امر سیاست خارجی، 
تحلیل  های توهم آلود و غیرواقعی، اسیر شدن در شعارهای خود و 
کف زدن برای یکدیگر است. در نهایت هم تغییر شرایط خارجی 
یعنی حمله روسیه به اوکراین و نیز شرایط داخلی یعنی التهابات 

اخیر را می  توان تمام کننده این روند)احیای برجام( قلمداد کرد.
ارجاع  نظرم  به  انگاری  سهل  این  تبعات  و  آسیب  افزود:  وی 
قریب  الوقوع پرونده ایران به شورای امنیت سازمان ملل متحد از 
طرف آژانس و یا فعال کردن مکانیسم اسنپ بک توسط بریتانیا یا 
فرانسه است. در هر حال در سه گام می  توانیم از این حوزه ضربه 
بخوریم: اجرای سختگیرانه تحریم  های ایالات متحده توسط دولت 
بایدن، دوم همراهی اروپا و دیگران در وضع تحریم  های یکجانبه 

و  در نهایت بازگرداندن قطعنامه  های شش گانه منتهی به ۱۹۲۹ 
خواهد بود.

انتخاب برخی محورهای اختلافی برای مذاکره راهکار 
کاهش تنش با غرب

کریمی در پاسخ به این سوال که راهکار شما برای جلوگیری از 
بیشتر شدن تنش ها چیست، گفت:  به هر حال تنش از سمت 
اروپایی  ها ریشه در چند مورد دارد؛ برداشت آنها در مورد همراهی 

ایران با روسیه در حمله به اوکراین، به نتیجه نرسیدن مذاکرات 
احیای برجام و این تلقی که ایران وقت خریده است، نارضایتی 
آژانس بین  المللی انرژی اتمی از همکاری  های ایران قطع نظر 
به  که  ایران  با  منطقه  ای  رقابت های  صحنه،  پشت  واقعیت  از 
پمپاژ بدبینی در اروپا علیه ایران دامن می  زند، موضوع انرژی که 
این تصویر را از ایران ارائه کرده است که می  خواهد از این مساله 
بهره برداری نامتناسبی علیه اروپایی  ها انجام دهد و نهایتاً التهابات 
داخلی ایران که فشار افکار عمومی اروپا را بر دولتمردان آنها افزوده 
است. وی افزود: طبیعتاً برای کاهش تنش می  بایست برخی از 
این محورها را که به طور بالقوه برای مذاکره انتخاب کرد و به طور 
مستقیم و با قدرت دیپلماتیک که امروز در راس وزارت امور خارجه 
چنین مهره ای را سراغ ندارم در مورد آنها مذاکراتی را رقم زد که 
دولت- های اروپایی خود را شریک در سرنوشت آنها دانسته و در 

قبال ایران دست به عصاتر موضع گیری کنند.
کریمی در پاسخ به این سوال که چشم انداز شما درباره آینده 
مذاکرات چیست و چه اقداماتی نیاز هست تا مذاکرات به روند 
سابق خود بازگردد، گفت: اولین تغییر اساسی باید در رویکرد 
اتخاذی دولت اتفاق بیفتد. اگر ما واقعاً فکر کنیم هیچ هم بستگی 
با  کشور  اجتماعی  شرایط  آن  تبع  به  و  اقتصادی  شرایط  بین 
سیاست خارجی و مذاکرات احیای برجام وجود ندارد انگیزه لازم 
برای پرداختن به این موضوع وجود نخواهد داشت که نداشته 

است.
وی افزود: اگر فرضاً چنین اتفاقی رخ می  داد گام بعدی تغییرات 
در راس دستگاه سیاست خارجی و مذاکره کنندگان هسته  ای 
کشور بود. ضمن آنکه مناسبات با آژانس و مذاکرات احیای برجام 
دو عنصر اصلی عمدتاً جداگانه ولی موثر بر یکدیگرند که مدیریت 
آنها نیازمند تخصص واقعی است که صرف قرار داشتن در مقام و 

صندلی به خصوصی به معنای واجد آن تخصص بودن نیست.

تحلیلگر مسائل بین الملل :

هیچهمبستگیبینشرایطاقتصادیباسیاستخارجیوجودندارد

بررسی دو بیانیه جنجالی؛

مسیرچینازایرانجداشد؟
روز جمعه هجدهم آذرماه عربستان سعودی و چین در بیانیه مشترکی به بیان دغدغه 
های خود در خصوص مسائل منطقه پرداختند که مواضع مربوط به ایران با جنجال 
های زیادی همراه بود. در بیانیه مشترک دو طرف چینی و سعودی بدون اشاره به 
کارشکنی های غرب در زمینه احیای مذاکرات هسته ای، بر لزوم تقویت همکاری های 

مشترک پکن و ریاض برای تضمین صلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران تأکید شد.
دو طرف همچنین از ایران خواستند با آژانس بین المللی انرژی اتمی همکاری کند 
و به معاهده منع اشاعه سلاح های هسته ای پایبند باشد. آنها در بخش دیگری از بیانیه 
خود بر اهمیت احترام ایران به اصول حسن همجواری و عدم دخالت این کشور در امور 

داخلی کشورها تاکید کردند.
مساله ای که با واکنش ایران نیز روبرو شد. محمد جمشیدی معاون سیاسی دفتر 
رییس  جمهور در این راستا گفت: همکاران چینی به یاد داشته باشند که وقتی سعودی 
و آمریکا از گروه های تروریستی داعش و القاعده در سوریه حمایت کردند و با تجاوز 
نظامی وحشیانه یمن را ویران کردند، این ایران بود که با تروریست ها جنگید تا ثبات و 

امنیت در منطقه مستقر شود و تروریسم به شرق و غرب تسری نیابد.
این تحولات در حالی رخ می دهد که به باور کارشناسان و ناظران موضع گیری چین 
نشان دهنده همراهی این کشور با دیپلماسی جهانی علیه ایران است. حمید ابوطالبی 
مشاور سیاسی رییس جمهور سابق در توئیتی به این مساله اشاره کرد و طی انتقادی به 
»سردرگمی استراتژیک در سیاست خارجی«، و »ناکارآمدی دیپلماتیک« در استراتژیک 

خواندنِ »روابط ایران و چین« از سوی تهران اشاره کرد.
به گزارش خبر آنلاین ،حتی مساله عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای نیز 
تحت الشعاع این اتفاق قرار گرفت و بار دیگر این موضوع را یادآوری کرد که الحاق به این 
سازمان و یا روی ریل قرار گرفتن همکاری های دوجانبه تهران و پکن در غیاب داشتن 

یک روابط متوازن با غرب امری دشوار و یا حتی غیرممکن است.
روزنامه سات چاینا مورنیگ پست در تحلیلی به نقل از برخی کارشناسان در خصوص 

این تحولات نوشت: موضع چین در مورد برنامه هسته ای ایران استفاده صلح آمیز آن 
به عنوان منابع انرژی بوده و با اشاعه هسته ای مخالف است. اطمینان از استفاده صلح 
آمیز از برنامه هسته ای ایران یک اجماع بین المللی است و به اشاره به این مساله در 

بیانیه مشترک نمی توان ایرادی وارد کرد.
اما یک کارشناس دیگر در این راستا اظهار داشت که تمرکز چین بر توسعه روابط با 
شرکای آمریکایی مانند عربستان سعودی به ضرر ایران خواهد بود. چین تاکنون در 
توسعه روابط با همه طرف ها در سراسر منطقه پرشکاف خاورمیانه، از جمله عربستان 
سعودی، اسرائیل و ایران کاملًا موفق بوده است. وی اظهار داشت: در حالی که ایران 
همچنان برای چین مهم بوده و برای رقابت با ایالات متحده به آن نیاز دارد تلاش ها 
و منابع خود را به طور فزاینده ای بر روابط خود با عربستان سعودی، امارات متحده 
عربی، هر دو متحد مهم ایالات متحده و سایر اعضای شورای همکاری خلیج فارس 
متمرکز می کند. به گفته این کارشناس عربستان سعودی و سایر کشورهای حوزه خلیج 

فارس مدت هاست که نگران برنامه هسته ای و فناوری های موشکی ایران هستند. 
ریاض سال هاست که برای مقابله با ایران، دفاع خود را تقویت می کند و اطلاعات آمریکا 

می گوید چین به این کشور برای توسعه موشک های بالستیک کمک می کند.
ماجرا به بیانیه مشترک ریاض و پکن منتهی نمی شود چرا که بعد از انتشار آن، 
خلیج  همکاری  شورای  کشورهای  سران  با  مشترک  جلسه  در  چین  رئیس جمهور 
فارس زیر بیانیه ای را امضا کرد که در آن از ایران انتقاد شده است. دو طرف تاکید 
کردند که روابط کشورهای عرب خلیج فارس و ایران باید بر اساس پیروی از اصول 
حسن همجواری و عدم مداخله، احترام به استقلال، حاکمیت ملی و تمامیت ارضی 
کشورها و حل و فصل مناقشه ها با ابزارهای مسالمت آمیز، بر اساس منشور ملل متحد 
و قوانین بین المللی و عدم استفاده از زور یا تهدید به آن و حفظ امنیت و ثبات منطقه ای 
و بین المللی باشد. رهبران بر اهمیت گفت وگوی جامع کشورهای منطقه برای حل 
مساله هسته ای، فعالیت های )ثبات زدای ایران!( و حمایت ایران از گروه های تروریستی 
و فرقه گرا و سازمان های مسلح غیرقانونی، جلوگیری از اشاعه موشک های بالستیک و 
پهپادها، تضمین امنیت دریانوردی بین المللی و تاسیسات نفتی و رعایت قطعنامه های 
شورای امنیت و حقوق بین الملل، تاکید کردند. مشخص نیست روابط تهران و پکن پس 
از این تحولات به کدام سمت و سو خواهد رفت. طبق اخبار منتشر شده و به گفته وزارت 
بازرگانی چین، معاون نخست وزیر این کشور قرار است طی روزهای آتی به ایران سفر 
کند. سند جامع همکاری های ایران و چین و همکاری های مختلف دو کشور در شرایط 
کنونی بین المللی از جمله موضوعات مهم در راستای مقابله با تحریم های آمریکا بوده 
است. دی ماه سال گذشته چین به طور رسمی از اجرای قراداد ۲۵ ساله خبر داد اما 
چگونگی آن به دلیل مسائل محرمانه و احتمال مانع تراشی آمریکا در این مسیر عنوان 
نشده است. از سوی دیگر هنوز مسائلی در این باره مطرح می شود که این سند به 
شکل مطلوبی وارد فاز اجرایی و عملیاتی نشده و نبود برنامه ریزی بلندمدت، عملیاتی و 

عملگرایانه مانع تحقق آن شده است.

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: عربستان در نزدیکی به 
چین رویکرد تاکتیکی دارد و بعد از اینکه چین را از ایران جدا کرد، 

رابطه خود را با چین قطع می کند. 
حسن هانی زاده در گفت وگو با ایسنا با اشاره به سفر رییس جمهور 
چین به عربستان و قطر و گسترش روابط اقتصادی و تجاری این 
کشور با کشورهای عربی منطقه و کشورهای عربی حوزه خلیج 
فارس گفت: سفر رییس جمهور چین به عربستان برآیند چند اتفاق 
در منطقه است؛ تهدیدات امنیتی تایوان به چین، کمک نظامی 
آمریکا به تایوان، تلاش آمریکا برای شبیه سازی حوادث اوکراین در 
تایوان. با توجه به انزوای سیاسی و نظامی چین، این کشور قصد 
دارد به نوعی از این شرایط خارج شود از این رو در سفر به عربستان 

۲۵ توافق همکاری اقتصادی و انرژی با عربستان امضا شد.
رهبران  با  چین  رییس جمهور  دیدار  هم چنین  داد:  ادامه  وی 

کشورهای عربی از جمله حوزه خلیج فارس نشان می دهد که چین 
یک برنامه فراگیر برای صادرات کالاهای خود به کشورهای اسلامی 
و عربی در نظر گرفته است، اما این تلاش و هدف با مخالفت آمریکا 
مواجه می شود. آمریکایی ها اجازه نمی دهند چین به بازار بخش 

مهمی از جهان در آفریقا و آسیا دست یابد.
نظر  از  معتقدم  کرد:  اظهار  منطقه  مسایل  کارشناس  این 
عربی  کشورهای  با  روابط  گسترش  در  چین  اقدام  آمریکایی ها 
حوزه  در  چین  شود.  می  تلقی  راهبردی  اشتباه  یک  منطقه، 
شانگهای فعال است و کشورهای عضو شانگهای هم تاثیر اقتصادی 
بالایی در منطقه و جهان دارند، اینکه چین از عربستان به جهان 
عرب و اسلام نفوذ کند مورد پسند و رضایت آمریکا نخواهد بود و 

حتما برای مقابله آن برنامه دارد.
بن سلمان با برگ چین علیه ایران و آمریکا استفاده می کند 

هانی زاده درباره نتایج سفر رییس جمهور چین به عربستان و تاثیر 
توافقات دو کشور بر ایران گفت: محمد بن سلمان سعی می کند 
چین را از ایران جدا کند و از نفوذ چین در شورای امنیت و در جهان 
استفاده کند. بن سلمان با برگ چین علیه ایران و آمریکا استفاده 
می کند. در حال حاضر او با تیم جو بایدن مشکل پیدا کرده پس 
سعی می کند یارگیری جدید داشته باشد اما آمریکا هم برای چین و 

هم برای عربستان مشکل ایجاد خواهد کرد.
وی افزود: انتظار نمی رفت چینی ها به سرعت به سمت عربستان 
که رقیب جدی ایران در منطقه است بروند و آغوش خود را به سمت 
عربستان باز کنند. به نظر چینی ها اشتباه بزرگی مرتکب شدند و 
سعی دارند از ایران فاصله بگیرند و از سفره های گسترده نفتی 
عربستان و بازار گرم کشورهای عربی برای کالاهای چینی استفاده 
کنند. اما این سیاست مشکل ساز می شود. چون میان ایران و چین 

یک توافق راهبردی بلندمدت وجود دارد گرایش ناگهانی چین به 
سمت کشورهای عربی قابل توجه است و جفا و بی وفایی چین به 

ایران تلقی می شود.
این کارشناس مسایل منطقه تصریح کرد: ایران در این سال ها 
نفت چین را تامین کرده و رابطه گسترده اقتصادی با چین دارد. 
به نظر آنها اشتباه بزرگی مرتکب شدند و باید بدانند که عربستان 
در نزدیکی به چین رویکرد تاکتیکی دارد و بعد از اینکه چین را از 
ایران جدا کرد رابطه خود را با چین قطع می کند. بن سلمان بازی 
سیاسی خود را تا انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا ادامه می دهد و در انتظار 
است ببیند جمهوری خواهان پیروز این میدان خواهند شد یا نه. 
الان اختلاف بین آمریکا و عربستان زیاد است از این رو بن سلمان 
سعی دارد در دو سال آینده سیاست چندگانه ای را با چین و ایران و 

آمریکا دنبال کند.

هانی زاده کارشناس مسایل بین الملل: 

چینباگرایشناگهانیبهسمتکشورهایعربیبهایرانجفاکرد
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۳۵ نفر در حوادث هشتم مهر زاهدان جان باختند 
استاندار سیستان وبلوچستان: در اتفاقات هشتم مهرماه امسال در زاهدان ۳۵ نفر جان خود را از دست 
دادند که به دستور رهبر معظم انقلاب، افرادی که در این حوادث بیگناه کشته شدند به عنوان شهید محسوب 
می شوند.حسین مدرس خیابانی در نشستی با خبرنگاران و سردبیران در تهران گفت: در اتفاقات هشتم مهرماه 
امسال در زاهدان ۳۵ نفر جان خود را از دست دادند که به دستور رهبر معظم انقلاب و بر اساس مصوبات 
شورای تامین و سیاست هایی که رییس جمهور و وزیر کشور اعلام کردند افرادی که در این حوادث بیگناه کشته 
شدند به عنوان شهید محسوب می شوند. نماینده عالی رهبر معظم انقلاب به سیستان و بلوچستان ۲۰۰ نفر از 
افرادی که در جریان این حوادث دستگیر شده بودند آزاد شدند.استاندار سیستان و بلوچستان بیان کرد: تنها 
شهرداری زاهدان ۲ هزار میلیارد ریال از اغتشاشات مهرماه در زاهدان خسارت دید و همچنین آسیب هایی به 
اماکن عمومی و مردم وارد شد.وی افزود در این روز بیش از هزار و ۹۰۰ موتور سیکلت را آتش زدند و به ۱۹۶ 
خودروی مردمی و دولتی آسیب وارد کردند و سه مرکز خرید با دارا بودن ۸۰ مغازه را آتش زدند و به ۲۲ بانک و 

همچنین مرکز جراحی نبوت زاهدان که در کنار محل حادثه و متعلق به سپاه بود خسارات بالایی وارد کردند.

مسعود پزشکیان :مجلس بیمارستان اختصاصی ندارد
مسعود پزشکیان در توضیح اخباری که به نقل از وی مبنی بر اینکه »نمایندگان برای خودشان یک بیمارستان 
اختصاصی احداث کرده اند«، گفت: در سخنرانی گفته ام برخی از ارگان ها بیمارستان خصوصی دارند و در 
مورد مجلس گفته ام که مجلس قرارداد بیمه تکمیلی با بیمارستان خصوصی دارد.عضو کمیسیون فراکسیون 
مستقلین ولایی ضمن تکذیب اظهارات منتسب به وی، تصریح کرد: مجلس بیمارستان ندارد ولی با بیمه های 
آنجا خدمت  تعدادی که دلشان می خواهد،  و  دارد  قرارداد  بیمارستان  های سطح عالی کشور  و  تکمیلی 
می گیرند.وی در ادامه اظهار کرد: قوه قضاییه، وزارت نفت، بانک، نیروهای نظامی برای خود بیمارستان دارند 
اما داشتن یا نداشتن بیمارستان اختصاصی را نمی توان گفت خوب یا بد است. در واقع نوع سرویس و قراردادی 
که اینها دارند، جای بحث دارد.پزشکیان با اشاره به برخی از وزارتخانه ها که بیمارستان اختصاصی دارند، گفت: 
بیمارستان داشتن مشکل نیست اما اینکه بیمارستان و قراردادهای خارج از چارچوب داشته باشند و در این 
قراردادهای خارج از چارچوب پزشک و پرسنل زیادی بگیرند و خارج از چارچوب و تعرفه به آنها پرداخت شود، 

درست نیست.

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته فوتی ناشی از کرونا در استان گزارش 
نشده و در مجموع ۵۲ بیمار مشکوک به کرونا در قم بستری هستند.مهدی مصری در گفتگویی، در مورد آخرین 
وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به ۱۹ آذرماه، ۸ بیمار با علائم کرونا مثبت 
در قم پذیرش سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت ۱ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری 
شدند، عنوان کرد: طی شبانه روز گذشته فوتی ناشی از کرونا نداشتیم و در مجموع ۵۲ بیمار مشکوک به کرونا 
بستری هستند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از ۲۸ تست انجام گرفته که نتیجه ۱ تست مثبت 
اعلام شده است، افزود: تاکنون یک میلیون و ۹۴۸ هزار و ۳۴۱ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

انتخابات مجلس اسفند سال آینده برگزار می شود
 مدیرکل انتخابات وزارت کشور گفت: انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری ۱۱ اسفندماه سال آینده برگزار می شود. محسن اسلامی مدیرکل انتخابات وزارت 
کشور گفت: انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری ۱۱ 
اسفندماه سال آینده برگزار می شود.اسلامی روز شنبه با بیان اینکه اسفندماه سال آینده زمان برگزاری انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی است،ادامه داد: این زمان با هماهنگی شورای نگهبان نهایی شده 
است.مدیرکل انتخابات وزارت کشور در این خصوص گفت: بر اساس مکاتبه بعمل آمده با شورای محترم 
نگهبان، دو زمان برای برگزاری انتخابات دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری پیشنهاد شد که شورای نگهبان موافقت خود را با برگزاری انتخابات در روز جمعه مورخ 

۱۱ اسفندماه ۱۴۰۲ اعلام کرد.

روزنامه »جهان صنعت« دوباره توقیف شد 
روزنامه »جهان صنعت« که ۳۰ آبان با رای هیات نظارت بر مطبوعات در جلسه ای فوق العاده توقیف شده بود 
و ۱۵ آذر با حکم دادگاه دستور دستور موقت رفع توقیف را دریافت کرده بود، با نامه ای از وزارت ارشاد مجددا 
توقیف شد. محمدرضا سعدی تاکید کرد که با توجه به اینکه هیات نظارت پیش از این نظر خود مبنی بر توقیف 
روزنامه جهان صنعت را اعلام کرده، در ادامه باید منتظر باشیم تا دادگاه کیفری تعیین و با اثبات جرم ، مجازات 
مد نظر تعیین شود.بر این اساس تا زمان برگزاری دادگاه مورد اشاره، روزنامه جهان صنعت همچنان توقیف باقی 

می ماند تا دادگاه درباره ادامه فعالیت این روزنامه تصمیم گیری کند.

توسط متخصصان یک شرکت دانش بنیان درقم  انجام شد؛

بومیسازیسامانهتصفیهآبدستگاههایدیالیزی
متخصصان یک شرکت دانش بنیان در قم سامانه تصفیه آب دستگاه های دیالیزی را بومی سازی کردند.

مدیر عامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به اینکه تا سال ۹۲ دستگاه های تصفیه آب دیالیز وارداتی بودند، 
عنوان کرد: در حال حاضر تمام دستگاه های مورد نیاز کشور در داخل تامین می شود.

شاه زیدی افزود: نیاز کشور به این دستگاه ها ۳۰۰ عدد است، که به ازای هر دستگاه در صورت واردات بین 
۷۰ تا ۱۰۰ یورو ارز از کشور خارج می شد، که این شرکت توانسته این کار را در داخل انجام دهد.

وی ادامه داد: در حال حاضر ۲۵۰ مرکز درمانی بیمارستانی از دستگاه های تصفیه آب دیالیزی در کشور 
استفاده می کنند، که پیش از این نیاز آن ها از آمریکا و کشور های اروپایی تامین می شود.

مدیر عامل این شرکت دانش بنیان با بیان اینکه در حال حاضر به دو کشور عراق و افغانستان صادرات دارد، 
گفت: نرخ بهره وری در دستگاه های متوسط تا ۷۰ درصد و در دستگاه های بزرگ تصفیه آب دیالیزی تا ۹۵ 
درصد افزایش داده ایم که این اقدام در شرکت های آمریکایی و اروپایی اتفاق نیفتاده است. شاه زیدی افزود: 
سالانه ۸ میلیارد تومان شرکت فروش دارد که متاسفانه بخش دولتی به تعهدات خود عمل نمی کند، و این 
مسئله سبب مشکلاتی برای سرمایه گذاری های این شرکت ایجاد کرده است. دستگاه هایی که تا چند سال 
پیش خارج از مرز های ایران تولید می شد، حالا در همین کشور بومی سازی می شود، نیازمند حمایت همه 

جانبه است که نه تنها نیاز کشور را تامین کند بلکه بتواند صادرات داشته باشد و برای کشور ارزآوری کند.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

فوت۱۴۱نفردرتصادفهایمحورهایبرونشهری
رئیس پلیس راه استان قم گفت: از ابتدای امسال تا پایان آبان ۱۴۱ نفر در تصادف های محورهای برون 
شهری این استان فوت کردند که رقم فوق نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۷ درصد افزایش را نشان می دهد. 
سرهنگ مختار پناهی درگفت وگویی با اشاره به محورهایی که بیشترین تصادفات فوتی را داشتند، 
عنوان کرد: محور نیزار با ۱۵ نفر فوتی بیشترین تصادف های فوتی را در این مدت داشت و محورهای قم به 
سلفچگان، آزادراه قم به تهران و آزادراه قم به کاشان نیز در زمره محورهایی بودند که بیشترین تصادف های 

فوتی را داشتند.
وی با اشاره به مجروح شدن ۱۷۸ نفر در مدت مذکور در محورهای برون شهری قم گفت: این آمار نسبت به 

مدت مشابه سال قبل حدود ۵۰ درصد افزایش داشته است.
وی یادآور شد: دراستان قم ۱۰۳ کیلومتر راه های فرعی، ۶۴۵ کیلومتر راه های روستایی، ۲۲۱ کیلومتر 
آزادراه ،۱۳۹ کیلومتر بزرگراه، ۵۱ کیلومتر راه های عریض و ۱۵۰ کیلومتر راهی های اصلی دو طرفه وجود 
دارد. پناهی در ادامه بیان کرد: در سال ۹۵ شناسایی نقاط حادثه خیز استان قم با ۶۶ نقطه انجام شد که تا 

ابتدای امسال رقع نقص ۵۰ نقطه برطرف و ۱۶ نقطه امسال برطرف شد.
وی ادامه داد: اخیرا ۳۳ نقطه پرحادثه در محورهای نیزار، جعفریه، جاده قدیم کاشان و محور ورجان به 

پردیسان شناسایی شده و رفع نقص آنها در حال بررسی است.
وی گفت: درخواست لازم برای رفع نقص نقاط مذکور را به راهداری استان داده ایم و راهداری در برطرف 

کردن نقاط حادثه خیز خوب عمل می کند.

با حضورسرپرست سازمان قطار شهری قم انجام شد؛

مشکلاتمنوریلومتروقمدرکمیسیونعمرانمجلس
 مشکلات پروژه های ریلی شهر قم از جمله مترو و منوریل در کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 

پیگیری و بررسی شد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، رسیدگی به امور بودجه ای و عمرانی سازمان های قطار شهری کشور 
و بررسی مشکلات پروژه های ریلی شهر قم از جمله مترو و منوریل در جلسه ای در کمیسیون عمران مجلس 

شورای اسلامی مورد بررسی قرار گرفت.
سرپرست سازمان قطار شهری قم با حضور در این جلسه ضمن بیان مشکلات پروژه های ریلی شهر مقدس 
قم و ارائه گزارش در این خصوص، پیشنهاداتی را مبنی بر برگزاری جلسه مشترک با سازمان برنامه و بودجه و 

افزایش مبلغ اوراق مشارکت ارائه کرد.
همچنین مدیرعامل اتحادیه قطار شهری کشور نیز گزارشی از عملکرد اعتبارات ارائه کرد و از اهمیت توسعه 
صنعت حمل ونقل ریلی درون شهری از لحاظ صرفه اقتصادی و مصرف سوخت، جلوگیری از آلودگی هوا و 

محیط زیست، صرفه جویی در وقت شهروندان و جلوگیری از ترافیک سخن گفت.
پس از شنیدن دغدغه های مدیران حوزه حمل ونقل ریلی درون شهری برای مرتفع نمودن مشکلات 
مطرح شده، مقرر شد ضمن برگزاری جلسه مشترک با مدیران ارشد سازمان برنامه وبودجه کشور، مکاتبه ای 
نیز با ریاست جمهوری در خصوص موارد مطروحه و همچنین اتخاذ تدابیر لازم در لایحه بودجه ۱۴۰۲ انجام 

پذیرد.

تاریخسازیشیرهایاطلسباصعودبهنیمهنهایی

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم خبرداد:

حمایتازپژوهشهایجدید
درحوزهشهری

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: در مجموعه مدیریت 
شهری آمادگی لازم برای حمایت از پژوهش های مرتبط با مطالب خدمات شهری 

وجود دارد. 
سید ابوالفضل اسماعیلی با اشاره به اینکه در گذشته خلأ وجود یک مرکز مطالعاتی 
در شهرداری قم احساس می شد، اظهار کرد: پس از احداث نخستین مرکز در 
سال های گذشته، بازهم این موضوع دچار نوسان بود و این مرکز در دوره هایی درگیر 

فعالیت های اجرایی می شدند.
وی با بیان اینکه از سال ۹۱ این نوسان ها کاهش پیدا کرد، مطرح کرد: پژوهش ها 
باید کاربردی و تأثیرگذار در مدیریت شهری باشند و در مجموعه شهرداری دغدغه 

این موضوع نیز وجود دارد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم ادامه داد: در همین راستا تمام 
مشکلات و عناوین حوزه های مختلف شهری ازجمله خدمات شهری، حمل ونقل و 
ترافیک، شهرسازی، مالی، فنی و عمرانی و… احصا شدند تا پژوهش های انجام شده 

واقعا کاربردی باشند.
وی با اشاره به اینکه به همین منظور می توان از تجربیات فعالین خدمات شهری 
به صورت مستند استفاده کرد، عنوان کرد: دانشگاه علمی کاربردی شهرداری قم 
ظرفیت های بسیار خوبی دارد و این ظرفیت ها در رشته های مرتبط با خدمات شهری 

دوچندان می شود.
نیز وظیفه پرداختن به  اینکه اداره کل تحول و نوسازی  بر  تأکید  با  اسماعیلی 
موضوعات پژوهشی را دارد، خاطرنشان کرد: متأسفانه علی رغم اقدامات خوبی که 

صورت گرفته است، هنوز توقعات در این حوزه ها برآورده نشده است.
وی با اشاره به اینکه امیدواریم شهرداری قم در این عرصه نیز دستاوردهای خوبی 
کسب کند، تصریح کرد: در مجموعه مدیریت شهری آمادگی لازم برای حمایت از 

پژوهش های مرتبط با مطالب خدمات شهری وجود دارد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با بیان اینکه شهرداری قم ۳۷۰ 
نوع خدمت به شهروندان ارائه می کند، یادآور شد: این مجموعه برای انجام بهتر این 

خدمات نیازمند منابع بوده و طبیعتا دنبال منابع جدید و کاهش هزینه ها است.
وی در پایان اضافه کرد: تمام ایده هایی که در مسیر منابع جدید و کاهش هزینه ها 

باشد در مجموعه مدیریت شهری مورد استقبال قرار می گیرد.
 

رئیس گروه پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم خبرداد:

استقبالبینظیرمدارسازطرح
مدرسهآماده،شهرتابآور

رئیس گروه پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم از استقبال بی نظیر 
مدارس شهر قم از اجرای طرح مدرسه آماده، شهر تاب آور خبر داد.

مهدی برزویی با اشاره به اجرای طرح مدرسه آماده، شهر تاب آور در قم اظهار 
سازمان  پرورش،  و  آموزش  کل  اداره  همکاری  و  مشارکت  با  طرح  این  داشت: 
دانش آموزی، سازمان آتش نشانی و جمعیت هلال احمر استان از ابتدای آذرماه 

آغازشده است.
از سوی مدارس مقطع  با استقبال بی نظیری  وی خاطرنشان کرد: این طرح 
متوسطه روبرو شده است، به گونه ای که کلیه ظرفیت های در نظر گرفته شده برای این 

طرح و اردوی نیمروزی آن تا پایان سال جاری تکمیل شده است.
رئیس گروه پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم افزود: طی یک هفته 
گذشته گروه هایی از مربیان، معلمان و سرگروه های آموزشی مدارس مقطع متوسطه 
برای اجرای این برنامه و اردوی نیمروزی در محل مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت 
بحران شهرداری واقع در بوستان علوی حضور یافته اند و از هفته های آتی دانش 
آموزان مدارس متقاضی بر اساس نوبت دهی انجام شده در این طرح آموزشی شرکت 
خواهند نمود. به گفته وی، مدارس متقاضی مقطع متوسطه می توانند جهت اخذ 
نوبت شرکت در این طرح و اردوی نیمروزی آموزشی برای سال آینده اقدام و بدین 

منظور با شماره تلفن ۱۳۷ تماس حاصل نمایند.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم مطرح کرد:

ارتباطقویمدیریتشهریبامراکز
مختلفعلمیوفناوری

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم با اشاره به اینکه استقرار 
اینترنت اشیاء یکی از مهم ترین موضوعات است که در مجموعه شهرداری قم پیگیر 

آن هستیم، گفت: این طرح در چندین فاز دنبال خواهد شد. 
علی مؤمن حجازی با اشاره به اینکه اساس پیشرفت یک کشور مبتنی بر خلاقیت، 
تولید علم و وارد کردن علم به صنعت است، اظهار کرد: تحقق این موضوع منجر 
به خودکفایی خواهد شد. رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم 
ادامه داد: کشور خودکفا با اتکا به دانش و نیروی جوان خود می تواند نیازهای جامعه 
را رفع کند. رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم با بیان اینکه با 
پژوهش های نوین و کاربردی می توانیم به خودکفایی برسیم، مطرح کرد: خوشبختانه 

در مجموعه شهرداری قم ارتباط خوبی با مراکز مختلف علمی و فناوری وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه استقرار اینترنت اشیاء یکی از مهم ترین موضوعات است که 
در مجموعه شهرداری قم پیگیر آن هستیم، عنوان کرد: این طرح در چندین فاز 
دنبال خواهد شد. مؤمن حجازی با تأکید بر اینکه در فاز نخست سنسورهای مرتبط 
با حوزه کشاورزی و آبیاری به صورت آزمایشی متصل خواهند شد، خاطرنشان کرد: 
این موضوع موجب می شود تا اطلاعات به زودی از آبیاری و وضعیت فضای سبز شهر 

داشته باشیم.
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

استمرارعملیاتخطکشیترافیکی
معابرتاپایانسال

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: عملیات خط کشی 
ترافیکی معابر در سطح مناطق هشتگانه در نهمین ماه از سال جاری در حال اجرا 

و پیگیری است.
به گزارش واحد خبر سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، حسین شعبان 
زاده با اشاره به اجرای مستمر عملیات خط کشی ترافیکی در فصل پاییز، از استفاده 
حداکثری توان و استعداد خودرویی و نیروی انسانی جهت تأمین نیازهای حداکثری 
معابر تا پایان سال خبر داد. وی با تأکید بر اینکه با توجه به برودت هوا و احتمال 
بارندگی های فصلی معمولًا در پاییز و زمستان خط کشی معابر متوقف یا کاهش 
می یابد، ادامه داد: اما با توجه به نیاز مناطق و برنامه ریزی جهت ایمن سازی معابر 
و تردد خودروها و همچنین عابرین پیاده، اجرای طرح های خط کشی طولی و 
ترافیک است. مدیرعامل  کار سازمان  پیاده همچنان در دستور  عابر  مسیرهای 
سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: تلاش داریم در ماه های پایانی سال 
نیازهای باقی مانده مناطق در این خصوص را منطقه به منطقه اجرا و تکمیل نماییم 
و در حال حاضر اکیپ اجرایی سازمان ترافیک در سطح منطقه شش مشغول اجرای 

خط کشی است.

با اعتباری بالغ بر ۱۰ میلیارد ریال ؛

قناتخیابانسردارشهیدکازرونی
بهسازیشد

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از بهسازی قنات خیابان سردار شهید محمدمهدی 
کازرونی با اعتباری بالغ بر ۱۰ میلیارد ریال خبر داد .

علیرضا اقبالیان با اعلام این خبر اظهار داشت: در راستای احداث خیابان شهید 
کازرونی، ۶۷ میله از میله های موجود در این قنات بهسازی شد .

به گفته مدیر منطقه چهار شهرداری قم، این پروژه شامل حفاری، کول گذاری، 
بتن ریزی و نصب دریچه بوده که درمجموع با هزینه ای بالغ بر ۱۰ میلیارد ریال و در 
مدت زمان ۳ ماه به انجام رسیده است . وی در خاتمه تصریح کرد: خیابان سردار 
شهید کازرونی ، یکی از معابر جدیدالاحداث در منطقه چهار بوده و با توجه به 
پیش بینی ها و مطالعات صورت گرفته، بار ترافیکی قابل توجهی در آن جاری می شود 
که ازاین رو یکی از اهداف اصلی اجرای این پروژه، جلوگیری از نشست احتمالی 

خیابان، حفظ قنات و افزایش ضریب ایمنی در تردد عابرین بوده است.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: 
انجام تخلف عرضه خارج از شبکه نان و اصرار به آن 
موجب ابطال پروانه واحد نانوایی و واگذاری آن به 
شخص دیگر می شود و این مصوبه در کارگروه آرد و 

نان استان به تصویب رسیده است. 
با  اظهارداشت:  گفت وگویی  در  محمدی  سعید 
توجه به این که دولت برای تامین نان مورد نیاز مردم با 
قیمت ارزان، یارانه اختصاص داده است، اگر در زمینه 
استفاده از آرد و نان تخلفی صورت گیرد چه از جانب 
نانوایی و چه کارخانه های تولید کننده آرد، بر اساس 
هماهنگی انجام شده با دستگاه های نظارتی استان 

با متخلفان به شدت برخورد خواهد شد.
وی افزود: همچنین در صورتی که مشاهده شود 
نانوایی تعطیلی خودسرانه داشته و یا این که بر اساس 
این  نمی کند،  فعالیت  شده  تعریف  کاری  ساعت 
موضوع به عنوان تخلف قلمداد شده و با متخلف بر 

اساس ضوابط برخورد لازم صورت می گیرد.
مردمی  گزارش های  براساس  اگر  داد:  ادامه  وی 

بازرسان در جریان نظارت های میدانی  یا اطلاع  و 
نانوایی  به  مشخص شود آرد اختصاص داده شده 
که برای مردم منطقه است، پخته نشده و به صورت 
عرضه خارج از شبکه به فروش می رسد و متخلف 
اصرار به این کار دارد، پروانه نانوایی باطل و به شخص 

دیگری واگذار می شود.
محمدی با اشاره به این که استفاده از آرد سهمیه 
مردم یک منطقه برای پختن نان مورد نیاز کبابی ها،  
تخلف  موارد،   دیگر  و  سوپرمارکتی ها  رستوران ها،  
واحد  هر  به  تخصیصی  آرد  سهمیه  گفت:  است، 
باید  نانوا  و  آن محل است  به مردم  متعلق  نانوایی 
تمامی آرد در اختیار خود را برای تولید نان مورد نیاز 

مردم منطقه پخت نماید.
وی با بیان این که روند فعالیت  نانوایی های استان 
در بخش های مختلف قابل رصد است،  تاکید کرد: 
اکثر نانوایان فعال در استان قم با تمام توان و بدون 
استراحت و در هر زمان و هر شرایطی برای خدمت 

به مردم و تامین نان مورد نیازشان تلاش می کنند.

به طور  ماه  هر  در  استان  در  فعال  نانوایی های 
میانگین به ۱۲ هزار تُن گندم برای پخت نان مصرفی 
مردم نیاز دارند که اداره کل غله و خدمات بازرگانی 
قم این میزان گندم را تامین می کند و در این زمینه 

کمبودی وجود ندارد.
۸۵۵ واحد نانوایی دارای پروانه کسب در این استان 
یارانه ای  قالب  نیازشان در  آرد مورد  فعال است که 
درجه یک و دو دریافت می کنند. از این تعداد نانوایی 
که در مناطق مختلف شهر قم و سایر نقاط استان 
مستقر هستند، ۲۸۲ واحد یارانه ای درجه یک و ۵۷۳ 
واحد یارانه ای درجه ۲ است؛ تفاوت این دو در نرخ 

آردی است که دریافت می کنند.
اتفاق مردم استان قم در شهر قم  به  اکثر قریب 
تعداد  بیشترین  علت  به همین  و  می کنند  زندگی 
در  است،  مستقر  شهر  این  در  استان  نانوایی های 
همین رابطه ۱۳۲ واحد نانوایی در مناطق روستایی 
فعال  استان  شهرهای  سطح  در  واحد  و ۷۲۳  قم 

هستند.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم هشدارداد:

عرضهخارجازشبکهنانمساویباابطالپروانهنانوایی

مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم گفت: قم، جزو دو استان برتر 
حوزه تعاونی ها در کشور است. 

وحید وزیری راد در گفت وگویی با اشاره به اینکه در حوزه تعاونی ها جزو دو 
استان برتر کشور هستیم، اظهار کرد: ارزیابی ها و رتبه بندی این موضوع 

توسط وزارت خانه و سازمان های نظارتی انجام می شود.
اینکه دو هزار و ۲۴ تعاونی راکد، فعال و نیمه فعال داریم،  بیان  با  وی 
مطرح کرد: در بازه زمانی ۱۰ ساله، ۸ درصد از تعاونی ها مشکلاتی در حوزه 

تسهیلات و ... داشتند.
مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم با اشاره به اینکه درحال پایش 
تعاونی ها هستیم، عنوان کرد: در این پایش ها برخی از تعاونی ها منحل و 

برخی دیگر که راکد بودند، فعال شدند.
وی با بیان اینکه درحال حاضر پایش ها موجب شده تعداد تعاونی ها به 
هزار و ۱۴۷ عدد برسد، خاطرنشان کرد: برخی از تعاونی ها از حوزه مصرف، 
ساخت وساز و خدماتی عبور کرده و درحال حاضر به عنوان کارآفرین شناخته 

می شوند.

وزیری راد با اشاره به اینکه در حماسه اربعین حسینی شاهد کمک های 
مادی و معنوی تعاونی ها بودیم، تصریح کرد: همچنین در موضوعات مختلف 
دیگری ازجمله تامین جهیزیه نیز تعاونی ها همکاری خوبی با خیرین استان 

دارند.
وی با بیان اینکه برخی از تعاونی های قم در کشور نظیر ندارند، یادآور 
شد: در برخی از این تعاونی ها نیز افراد ضعیف و حاشیه نشین به کار گرفته 

شده اند و به تازگی وارد فضای ملی نیز شده اند.
مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم با اشاره به اینکه اتحادیه های 
خوبی در حوزه مسکن، مصرف، اشتغال، پوشاک و ... داریم، بیان کرد: 
اخیرا در حوزه IT نیز ورود پیدا کرده ایم که خوشبختانه نتایج مطلوبی به 
همراه داشته است. وی با بیان اینکه در این تعاونی ها کار تیمی به خوبی 
انجام می شود، ابراز کرد: در حوزه تعاونی دهیاری امسال توانستیم رتبه 

نخست کشوری را کسب کنیم.
وزیری راد در پایان تاکید کرد: در این مدت در هر موضوع و حوزه ای که با 

همدلی و همکاری وارد شده ایم توانسته ایم به نتایج مطلوبی برسیم.

مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم مطرح کرد؛
قم،جزودواستانبرترحوزهتعاونیها

با توجه تبدیل وضعیت کرونایی استان قم از رنگ آبی، به رنگ زرد، جلسه ویژه 
ستاد کرونا دانشگاه علوم پزشکی قم پیش از ظهر روز شنبه برگزار شد.

به گزارش ایمان،این جلسه به ریاست دکتر مصری رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
قم و با حضور مهندس اروجی مدیرکل مدیریت حوادث غیرمترقبه استان قم و 

همچنین معاونین دانشگاه علوم پزشکی و روسای مراکز درمانی قم برگزار شد.
در این جلسه مباحث مربوط به حوزه بهداشت و جلوگیری از گسترش پیک 
کرونایی در استان بحث و  تبادل نظر و بر لزوم استفاده از ماسک و رعایت دستورات 

بهداشتی تاکید شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

عادی انگاری کرونا در قم نگران کننده است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دراین جلسه گفت: در وضعیت کنونی توجه به 

مسائل بهداشتی در اولویت است و باید همه به کمک بهداشت بیاییم.
دکتر مهدی مصری بیان داشت: علاوه بر کرونا، باید دیگر بیماری های تنفسی 
از جمله آنفلوآنزا را نیز توجه داشته باشیم و اجازه ندهیم که ویروس در سطح استان 
گسترش یابد. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر اصلاح باورهای اشتباه 
گفت: متاسفانه عادی انگاری کرونایی در قم زیاد است و عدم استفاده از ماسک را 

شاهد هستیم که این امر موجب همه گیری خواهد شد.
دکتر مصری با اشاره به کمیته های ستاد کرونا گفت: باید کمیته های مربوطه 
در این زمینه فعال شده و کمیته ویژه ای با عنوان کمیته طب ایرانی نیز به عنوان 
یکی از کمیته های زیر مجموعه ستاد کرونا دایر شود. وی با بیان اینکه ما نگران 
وضعیت کرونایی در قم هستیم گفت: با این وضعیت اگر پیش برویم، استان قم 
دچار وضعیت نارنجی و یا قرمز می شود و از این رو انتظار داریم که قرارگاه های 

کرونای استان تشکیل و فرمانداران شهرستان ها جلسات ویژه را تشکیل دهند. 
برگزاری مراسم های مذهبی با رعایت دستورات بهداشتی 

و  برگزاری مراسم های مذهبی  به  اشاره  با  رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم 
و  مراسم های مذهبی  تعطیلی  دنبال  به  به هیچ عنوان  ما  اجتماعات گفت: 

گردهمایی ها نیستیم، اما باید این مراسم ها با دستورات بهداشتی برگزار شود.

 دکتر مصری خطاب به معاونت بهداشتی گفت: تست های کرونایی در قم باید 
افزایش یافته و کانون های گسترش ویروس شناسایی و در لحظه مقابله شود تا 

جلوی گسترش گرفته و شاهد شلوغی بیمارستان ها نشویم.
لزوم رعایت دستورات بهداشتی در جلوگیری از بیماری های تنفسی

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین جلسه گفت: علائم کرونا و 
آنفلوآنزا با یکدیگر مشترک است  و در کل میزان بستری بیماران تنفسی افزایش 
و  بهداشتی رعایت شده  اگر دستورات  افزود:  یافته است. دکتر مجید محبی 
استفاده از ماسک در دستور کار قرار گیرد، شاهد جلوگیری از گسترش ویروس 
بوده و می توانیم با رعایت دستورات بهداشتی، از گسترش بیماران در بیمارستان 
ها جلوگیری کنیم. دکتر محبی نقش رسانه ها را در فرهنگ سازی بسیار مهم 
ارزیابی کرد و ابراز داشت: رسانه ها در این خصوص می توانند نقش موثری داشته 

و جامعه را از خطرات عدم استفاده دستورات بهداشتی آگاه کنند.
وی گفت: همچنین ائمه جمعه و جماعات نیز در این زمینه می توانند نقش 
موثری داشته و با آگاهی رسانی به همشهریان بر لزوم استفاده از ماسک و رعایت 

دستورات بهداشتی، تاکید کنند.
لزوم استفاده دانش آموزان از ماسک در مدارس

بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین جلسه گفت: استان قم به رنگ زرد 
کرونایی در آمده و یعنی قم وارد منطقه پرخطر شده است. دکتر سیامک محبی 
بیان داشت: یکی از دو شهر نارنجی کشور، شهر آشتیان است و با توجه به نزدیکی 

این شهر به قم و ترددهای روزانه، باید نگران وضعیت آینده کرونایی قم باشیم.
دانش آموزان با علائم سرماخوردگی به مدارس نروند

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به فعالیت مدارس گفت: در 
مدارس نگرانی های بسیاری داریم و باید استفاده از ماسک و رعایت دستورات 
بهداشتی گسترش یابد. وی گفت: انتظار است که والدین و آموزش و پرورش 
همکاری کرده و دانش آموزانی که علائم سرما خوردگی دارند، به هیچ عنوان به 
مدارس نروند و دیگر دانش آموزان نیز از ماسک استفاده کرده و تهویه مناسب در 

کلاس های درس ایجاد شود.
عادی انگاری موجب گسترش ویروس در سطح استان قم نشود

مدیرکل مدیریت حوادث غیرمترقبه استان قم نیزدراین جلسه ضمن قدردانی از 
تلاش های جامعه سلامت گفت: جامعه سلامت استان قم طی این مدت حدود 
سه سال با تمام توان در راستای کمک به مردم تلاش کرده و با ایثارگری در راستای 

خدمات رسانی به جامعه کوشیدند.
مهندس اروجی ابراز داشت: مدیریت استان در کنار دانشگاه علوم پزشکی قم 

است و فرمانداران شهرستان های قم، جلسات ویژه کرونا را برگزار خواهند کرد.
گفت: آموزش و پرورش نیز با در برگیری تعداد زیادی از دانش آموزان، وظایف 
مهمی بر دوش داشته که باید بر آگاه سازی و گسترش دستورات بهداشتی بکوشد.

مدیرکل مدیریت حوادث غیرمترقبه استان قم بر اطلاع رسانی به موقع جامعه 
تاکید کرد و گفت: باید جامعه حساس شده و عادی انگاری موجب گسترش 

ویروس در سطح استان و تغییر رنگبندی قم نشود.

در جلسه ویژه ستاد کرونا دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید شد؛

لزوم استفاده از ماسک و رعایت دستورات بهداشتی


